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مدیرعامل فرابورس ایران اعلام کرد

تجربه مثبت افزایش دامنه نوسان در بـورس
خریدار  مدیرعامــل فرابورس ایــران گفت: با 
اعمال افزایش دامنه نوســان در بــازار، صف های 
خریــد و فروش قابــل اعتنایــی دیده نشــده و 
پیش بینی می شــود که با افزایش یک یا دو پله ای 
دامنه نوسان در بازار اول طی ماه های آینده تقریبا 
هیچ صف خرید و یا فروش جــدی در این بازارها 

ایجاد نشود و شاهد بازاری نقدشونده باشیم.
»میثــم فدایی« با اشــاره بــه عملکرد پارســال 
بازارهای فرابــورس ایران اظهار کــرد: عرضه دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس در کنار تلاش های 
بورس برای افزایش نقدشــوندگی بازار ســرمایه 
از جمله اقدامــات قابل ذکر فرابورس طی ســال 

گذشته بوده است.
وی افزود: با توجه به رفع ابهامات بازار ســرمایه از 
جمله موارد مرتبط بــا بودجه و همچنین ثبات در 
تصمیم گیری حوزه های مختلف، از ابتدای امسال 
شاهد ثبات در بازار ســرمایه بودیم، به طوری که 
تاکنون شاخص فرابورس بیش از ۱۲ درصد رشد 
کرده اســت و در صورت عدم تغییــر متغیرهای 
مرتبط با بازار ســرمایه شــاهد تداوم روند فعلی 

خواهیم بود.

۶ درصدی شدن دامنه نوسان بازار اولی ها 
تجربه خوبی بود

فدایی اظهار داشــت: در دی ماه ســال گذشــته 
جلســات مرتبط با افزایش دامنه نوســان نمادها 
برگزار و تصمیم گیری های اولیه ای آغاز شــد تا به 
تدریج دامنه نوسان افزایش پیدا کند و البته شرط 
اصلی اعمال افزایش دامنه نوســان هم رســیدن 
بازار ســرمایه به شــرایط متعادل تعیین شد که 
خوشــبختانه با رفع ابهامات بورس و رســیدن به 
شرایط متعادل در سال جاری، جلسات تخصصی 
در این زمینه برگزار و در نهایت مقرر شــد دامنه 
نوسان بازارهای اول بورس و فرابورس به ۶ درصد 

افزایش پیدا کند.
مدیرعامل فرابــورس ایران افــزود: این در حالی 
است که چون دامنه نوســان تقریبا دو دهه هست 
که در بازار اعمال می شــود، پیشــنهاد شد یک 
درصد به بازارهای اول بــورس و فرابورس افزوده 
و پس از ۳ ماه تجربه و دریافت و بررسی گزارشات 
کارشناسی در مورد ادامه این روند تصمیم گیری 

شود.
وی اظهار داشت: تجربه یک هفته افزایش اعمال 
دامنه نوســان در بازارهــای بــورس و فرابورس 
نشان می دهد در بســیاری از ساعات معاملاتی در 
نمادهایی که دامنه نوسان آنها افزایش پیدا کرده 
است، صف های خرید و فروش قابل اعتنایی دیده 
نشــده و پیش بینی می کنیم که با افزایش یک یا 
دو پله ای دامنه نوســان در بازار اول طی ماه های 

آینده تقریبا هیچ صــف خرید و یا فروش جدی در 
این بازارها ایجاد نشــود و شاهد بازاری نقدشونده 

باشیم.

زمان بازگشایی نماد سرخابی ها فعلا 
مشخص نیست

فدایی در ادامه با اشاره به پذیره نویسی دو باشگاه 
استقلال و پرســپولیس در اســفند سال گذشته 
گفت: این اتفــاق، تجربــه جدیدی بــرای بازار 
ســرمایه بود که نتیجه کار از این جهت که منابع 
پذیره نویســی به داخل باشــگاه ها رفته تا از این 
طریق اقدام به اصلاح ســاختار کنند، و همچنین 
برآورده شــدن الزامات AFC و شفافیت مالی این 

دو باشگاه، مناسب بوده است.
مدیرعامل فرابورس ایران ضمــن موفق خواندن 
پذیره نویسی ســرخابی ها، با اشاره به این که همه 
تلاش خود را کردیم تا ســرمایه گذاران با چشمان 
باز اقدام به حضور در این پذیره نویســی کنند، در 
خصوص زمان بازگشــایی نماد ســرخابی ها در 
فرابورس اذعان داشــت: مراحل افزایش سرمایه 
استقلال در اداره ثبت شــرکت ها به پایان رسیده، 
اما افزایش سرمایه باشگاه پرسپولیس کماکان در 
جریان است. بر این اســاس در خصوص گشایش 
نماد این دو باشــگاه نباید عجله کرد و باید تلاش 
کنیم شــفافیت بیشــتری از آنها به بازار سرمایه 
مخابره کنیم. ضمــن این که باید این باشــگاه ها 
متقاضی بازگشایی نماد باشند و موضوعاتی چون 
تامین منابع بازارگردانی آنها اتفاق بیفتد تا مطابق 
این موارد، نماد دو باشــگاه استقلال و پرسپولیس 

در بازار سرمایه بازگشایی شود.

مصوبه مربوط به مشاوران سرمایه گذاری 
روی میز کمیته تدوین سازمان بورس

مدیرعامــل فرابورس ایــران در مــورد انتخاب 
شرکت های مشــاور ســرمایه گذاری در مجامع 
شــرکت ها برای اعلام نظر در مــورد صورت های 
مالی شرکت ها و در پی آن افزایش سطح تحلیل در 
بازار سرمایه نیز گفت: دستورالعمل مربوط به این 
موضوع با جزئیاتی از جمله این که چه نمادهایی با 
چه تواتری و با چه اطلاعات مالی مورد تحلیل قرار 
بگیرند، آماده شده است و حتی کارمزد دریافتی و 
جزئیاتی این چنینی هم مورد بحث و بررسی قرار 
گرفته و بــه کمیته تدوین ســازمان بورس ارجاع 

شده است.

آخرین خبرها از عرضه های اولیه فرابورس
وی با بیان این که عرضه های اولیه باید متناســب 
با شرایط بازار ســرمایه انجام شــود، چرا که این 
عرضه ها اثرات و تبعات خاص خود را دارند، گفت: 

سال ۹۹ بعد از رشد چشمگیر بازار سرمایه، یکی از 
بحث های قابل طرح این بود که بازار ثانویه رشــد 
کرده و باید بازار اولیه نیز مــورد توجه قرار گیرد. 
بر این اساس در آن ســال انبوهی از شرکت ها در 
بورس و فرابورس پذیرش شدند. البته پس از آن، 
ریزش شدید بازار را شــاهد بودیم که عرضه اولیه 
این شرکت ها با وقفه مواجه شــد. در این راستا در 
دو ماه گذشته به انتهای دوره تمدیدها رسیده ایم 
و حالا بیشــتر مصوبات ما طی دو ماه گذشــته به 
موضوعات مرتبط با تمدید درج و عرضه نمادهای 

ختم شده است.

هسته معاملاتی فرابورس هک نشده بود
مدیرعامــل فرابورس ایران همچنین با اشــاره به 
این که سیســتم معاملاتی فرابــورس در ابتدای 
معاملاتی امسال دچار مشکل شــد، گفت: بحث 
هک شــدن سیســتم معاملات در آن روز اتفاق 
نیفتــاده و مطرح نیســت، بلکه این سیســتم با 

اختلال مواجه شد.
مدیرعامل فرابورس ایران با بیان این که شــرکت 
مدیریت فناوری بورس تهران بحث نگهداشــت 
سیســتم معاملات را بــر عهــده دارد و بورس و 
فرابــورس دریافت کننده خدمت از این شــرکت 
هستند، گفت: در روزهای ابتدای امسال مشکلات 
ســخت افزاری موجب شــده بود تا حجــم قابل 
توجهی از اطلاعات در این ســامانه قابل پردازش 
نباشــد، و همین موضوع موجب شد تا معاملات با 
مشکل مواجه شــود که البته تمهیدات لازم برای 
جلوگیری از رخداد این گونه اتفاقات دیده شــده 

است.
وی اضافه کرد: هســته معاملاتی کنونی کشــش 
برخی معاملات به ویژه در حوزه مشــتقات ندارد 
و ســامانه موجود صرفا برای خرید و فروش های 
نقدی اســت و امیدواریم با رفــع محدودیت های 
برجامی بتوانیم هســته معامــلات جدیدی را در 

بازار سرمایه داشته باشیم.

قالیباف در صحن مجلس:

وهای ۵۰۰۰  می توانیم خودر
دلاری با کیفیت وارد کنیم

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:

 واردات در بـرابر 
و، انحصار   صادرات خودر

در انحصار است

 مدیرکل هوشمندسازی و فناوری های نوین شرکت توانیر
 مطرح کرد

راه اندازی سامانه انرژی 
صدور مجوزها را تسهیل کرد

۱۰ فرمان مهم وزیـر اقتصاد به بانک های دولتی ابلاغ شد

 اجرای بسته سیاستی ملاک ارزیابی بانک ها
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پایگاه هنری

ما را دنبال کنید

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
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خانه  هنر   میرا
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پایگاه تحلیلی پایگاه خبری

آنلاین

رئیس کل بانک مرکـزی:

فناوری های مالی باید در کشـور 
رشد و توسعه پیدا کند
رئیس بانک مرکزی با تاکید بر اینکه دسترســی مردم به نظام بانکی، خدمات و تسهیلات در نظام بانکی باید 
تسهیل شــود، گفت: این اطمینان را می دهم که دوره مدیریت بنده دوره ای است که فناوری های مالی باید 

در کشور رشد و توسعه پیدا کند و این مبنای توسعه نظام مالی و بانکی کشور خواهد بود.

شناسه آگهی: 1309318

آگهی  مناقصه عمومی

علی صفری، شهرداری نظرآباد

شهرداری نظرآباد در نظر دارد نسبت به انجام خدمات بیمه تکمیلی درمان، عمر و حوادث گروهی پرسنل 
شهرداری به مدت یک سال از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید لذا شرکت های واجد شرایط که در این زمینه 
فعالیت دارند می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و دریافت اوراق شرکت در مناقصه به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت www.setadiran.ir مراجعه و مبلغ 700/000/000 ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه 
به حساب سیبا به شماره 0104746757008 بانک ملی واریز و یا معادل آن اسناد خزانه تهیه نمایند شروع 
فروش اسناد از تاریخ 1401/02/18 لغایت ساعت 12:00 تاریخ 1401/02/21 می باشد و تحویل پاکات مناقصه 
حداکثر تا ساعت 12:00 تاریخ 1401/02/31 در سامانه www.setadiran.ir و تاریخ بازگشایی پاکات ساعت 
14:30 تاریخ 1401/02/31 می باشد. خرید اسناد فقط از سامانه www.setadiran.ir امکان پذیر می باشد و 
کلیه مراحل فرآیند مناقصه شامل خرید و دریافت اسناد مناقصه از این طریق امکان پذیر می باشد. بدیهی است 
شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات صاحب اختیار بوده و به پیشنهادات مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد 
از موعد مقرر واصل گردد ترتیب اثر داده نخواهد شد. هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه خواهد بود. سپرده نفرات 
اول تا سوم مناقصه تا زمان عقد قرارداد نزد شهرداری نگهداری و هرگاه نفرات برنده حاضر به عقد قرارداد نگردند 

سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/02/11 تاریخ انتشارنوبت د     وم: 1401/02/18

 نوبت اول



الهیان در دیدار با سرکنسول یمن در تهران مطرح کرد

فشار عربستان برای عدم انتشار گزارش های حقوق بشری از وضعیت یمن

 چهل و سومین راهپیمایی

وز قدس امسال حماسی بود؟ چرا راهپیمایی ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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قطع ارتباط در عصر ارتباط
محمدرضا رســولی   برخی از رســانه ها کاهش ســرعت اینترنت و 
همزمان، افزایش بی ســر و صدای قیمت آن را در ابتدای سال جاری، با 

تلاش برای اجرای چراغ خاموش طرح صیانت مرتبط دانسته اند.
نماینده های مجلس، بی اعتنا بــه انتقادها و اعتراض های گســترده 
کاربران فضای مجازی و رســانه ها و بی توجه به نظر کارشناســان این 
حوزه مبنی بر بی اثربودن برخوردهای ســلبی بــا تکنولوژی و فضای 
مجازی، به دنبال طرح جنجالی محدودســازی فضــای مجازی و پیام 
رســان ها تحت عنوان صیانت از حقوق کاربــران در فضای مجازی و 

ساماندهی پیام رسان های اجتماعی هستند. 
یکی از نمایندگان در دفاع از طرح صیانت می گوید: بسترسازی حمله 
تروریســتی به مجلس در فضای مجازی انجام شــده بود و این تجربه و 
تجربیات دیگر به ما گوشزد می کند که هرچه زودتر نسبت به قانونمند 

کردن فضای مجازی در کشور اقدام کنیم.
بســیاری از فعالان رســانه ای و مدنی این طرح را در راســتای ایجاد 
محدودیت دسترســی به شبکه ها و پیام رســان های اجتماعی تلقی 
کرده اند. بر اســاس این طرح؛ ارائه خدمات پولی و بانکی به کســب و 
کارهای فعال در پیام رسان های اجتماعی خارجی ممنوع می شود و به 
طور کلی ریسک سرمایه گذاری بر بستر اینترنت افزایش خواهد یافت.

 این در حالی اســـت که فضای مجــازی زمینه کســب و کار مردم 
شده و با محدود شــدن این امور، تکلیف خیل عظیم بیکارانی که در 
این شـــرایط اقتصادی و بحران کرونا و تحریم هــا برای امرار معاش 
به پلتفرم های خارجی مثل اینســتاگرام و واتســاپ پناه آورده اند، 
مشخص نیســت و عرصه بر زندگی مردم تنگ خواهد شد و این مهم 
ترین خطری اســت که خســارت قابل توجهی را از لحاظ اقتصادی، 
اجتماعــی، امنیتی، فرهنگی و سیاســی برای کشــور در بر خواهد 
داشـــت، آن هم در دوره ای که کشور بیش از هر زمان دیگری با انواع 
مشکلات و مصائب اقتصادی مواجه اســت و در شرایط سختی به سر 
می برد.پرواضح اســت که اولویت اصلی امروز جامعه ما، پرداختن به 
فضای مجازی نیســت! اولویت اصلی، کنترل تورم افسارگسیخته و 
بیکاری و فقر است که مردم کشورمان را در شرایط بسیار سختی قرار 

داده است. 
نماینــدگان مجلس بهتر اســت به جــای پرداختن به طــرح صیانت 
از فضای مجازی به فکر معیشــت مردم در فضای حقیقی باشــند و به 

دغدغه های مهم تر مردم بپردازند.

قالیباف در صحن مجلس:
وهای ۵۰۰۰ دلاری با کیفیت  می توانیم خودر

وارد کنیم

رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: مجلــس روی مصوبه واردات 
خودرو پافشــاری کرد و ما می توانیم خودروهایی با قیمت ۵۰۰۰ دلار 

اما با کیفیت مناسب وارد کنیم.
محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی درباره 
موضــوع واردات خودرو، اظهار کــرد: مصوبه واردات خــودرو در دو 
جلسه مفصل در صحن مجمع تشخیص مصلحت نظام با حضور بنده 
و رئیس کمیســیون صنایع و معادن مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
صرفاً دو بند در آن جلسه اصلاح شــد اما در نهایت کلیات آن به تأیید 

رسید.
وی ادامه داد: بحث خودرو از جمله موضوعات مهم کشــور محســوب 
می شود. واردات خودرو به این شکل نیست که ما فقط خودرو وارد کنیم 
و به مباحث دیگر توجه نشــده باشد و ما در طرح ســاماندهی صنعت 

خودرو تأکید کردیم که به تولید خودرو هم توجه شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: در حال حاضر روش تولید خودرو 
در کشور دارای اشکالات فنی اســت که باید مورد توجه قرار گیرد، در 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام هم به صورت مفصل توضیح دادم که 

چگونه باید وضعیت خودروسازی را در کشور اصلاح کنیم.
قالیباف اظهار کرد: در شــرایط فعلی می بینیم که قیمت تمام شــده 
خودرویی مانند پراید ۲۰۰ میلیون تومان اســت، در حالی  که با ارز ۲۵ 
هزار تومانــی می توان خودروهایی را در حــدود ۵۰۰۰ دلار با کیفیتی 
بســیار خوب وارد کشــور کرد که این خواســته مجلس بوده و مجمع 

تشخیص مصلحت نظام با آن همراهی کرد.
رئیس مجلس در پایان خاطرنشــان کرد: این موضــوع یعنی واردات 
خودرو در ارتقای کیفیت تولید خودرو، قیمت تمام شــده و تیراژ تولید 
مؤثر خواهد بود و لازم اســت از پافشــاری مجلس روی مصوبه خود و 

همراهی مجمع تشخیص مصلحت نظام تشکر کنم.

سرلشکر باقری:
مرحوم طالب زاده نقش به سزایی در افشای 

هویت نظام سلطه داشت
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح گفت: افشــای هویت و عملکرد نظام 
ســلطه و صهیونیســم در تولیدات و اقدامات مرحوم طالب زاده نقش 

به سزایی در آگاهی بخشی به افکار عمومی ایفا کرده است.
 سرلشکر پاســدار محمد باقری رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح در 
پیامی درگذشــت نادر طالب زاده، مجری و برنامه ســاز با سابقه رسانه 

را تسلیت گفت.
متن پیام او به شرح زیر است:

»درگذشت جانسوز هنرمند متعهد، فرهیخته و انقلابی مرحوم »حاج 
نادر طالب زاده« از برجســتگان عرصه هنر و رســانه انقلاب اســلامی 

موجب تأثر و تالم گردید.
مجاهدت های خســتگی ناپذیر او در ســنگر ترویج گفتمان مقاومت و 
انقلاب اسلامی و افشــای هویت و عملکرد نظام سلطه و صهیونیسم با 
اقدامات و تولیدات رسانه ای هوشــمندانه و فاخر در قامت مستندساز، 
تهیه کننده و کارشناس مجری رســانه ملی نقش به سزایی در آگاهی 
بخشــی به افکار عمومی و مخاطبان جامعه هدف ایفا کرده اســت که 

برای فعالان جبهه انقلاب اسلامی راهگشا خواهد بود.
این ضایعه ای جبران ناشدنی را به ملت عظیم الشــان ایران به ویژه 
خانواده معظم ایشــان و مجاهدان مخلص و فداکار جبهه فرهنگ، 
هنر و رسانه انقلاب اسلامی تســلیت عرض نموده و از درگاه خداوند 
متعال برای آن فقید ســعید، رحمت و رضوان الهی و همنشــینی با 
حضرت اباعبدالله الحســین علیه الســلام و برای عمــوم مصیبت 
دیدگان، علاقمندان و همــکاران وی صبر و اجــر و پاداش صابرین 

طلب می کنم.«

یادداشت

تریبون

رئیس جمهور روز قدس رایادگار مانــدگار امام راحل 
در مسیر استکبارستیزی خواند و گفت: حضور پرشور 
مردم که در حمایت از مردم مظلوم فلســطین بر ســر 
رژیم ظالم صهیونیســتی فریاد زدند، حاوی پیام های 
آشــکار به ســران رژیم غاصب و برخی سیاستمداران 
فریب خورده منطقه ای بود که ســودای عادی ســازی 

روابط با اشغالگران را در سر می پرورانند.
 آیت الله ســیدابراهیم رئیســی در جلســه ستاد ملی 
مقابله با کرونا با سپاســگزاری به درگاه خداوند متعال 
برای کاهش چشــمگیر آمار ابتلا و قربانیان ناشــی از 

همه گیــری کرونا گفت: شــرایط مســاعد 
ایجاد شــده در اثر واکسیناســیون عمومی، 
این امکان را فراهم کرد کــه راهپیمایی روز 
قدس امسال با شور و عظمت زیادی نسبت به 
سال های گذشته برگزار شود.رئیس جمهور 
همچنین بــا قدردانی از حضور شــکوهمند 
مــردم روزه دار کشــورمان در راهپیمایــی 

روز قدس، افــزود: ارزیابی ها حکایــت از این دارند که 
با بهبود وضعیت شــیوع کرونا در کشور و کاهش قابل 
توجه شاخص های مربوط به ابتلا این بیماری، امسال 

هم آمار شرکت کنندگان در مراسم شب های 
قدر و هــم جمعیت راهپیمایــان روز قدس 

افزایش داشته است.
رئیســی در ادامه با تاکید بــر اینکه رعایت 
دقیق شــیوه نامه های بهداشــتی همچنان 
ضروری و لازم اســت، اظهار داشــت: بهبود 
شــرایط بهداشــتی نباید باعث شود رعایت 
دســتورالعمل های بهداشــتی در برابر شــیوع کرونا 
کاهش یابد. رعایت این دســتورالعمل ها در مدارس، 
وسایل حمل ونقل عمومی، مراکز خرید و نیز در مراسم 

و مناسبات دینی و ملی و هر محل تجمع دیگری کاملا 
ضرورت دارد.رئیس جمهور مسئولان مربوطه به ویژه 
در وزارت کشور را مکلف کرد که نسبت به کنترل تردد 
افــراد از مرزها و به خصوص مرزهای شــرقی کشــور 
نهایت دقت و نظارت را به عمــل بیاورند تا از ورود افراد 

مبتلا به کرونا یا مشکوک به ابتلا جلوگیری شود.
در جلسه امروز ســتاد ملی مقابله با کرونا مصوب شد 
که همه افراد بالای ۷۰ ســال و نیز افــراد دارای نقص 
سیستم ایمنی یا دارای بیماری های زمینه ای ۱ نوبت 

واکسن کرونا در سال ۱۴۰۱ دریافت کنند.

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی، 
تاکید کرد: نهاد تنظیم گر باید قیمــت معقولی را برای 
اینترنت متناســب بــا واقعیت های اقتصــادی جامعه 
تعیین کــرده و دلایل افزایش قیمــت را نیز برای مردم 
تبیین کند.هــادی بیگی نژاد، دربــاره وضعیت قیمت 

و کیفیت اینترنت در کشــور، بیان کرد: دنیا هر روز در 
حال پیشرفت اســت و ارتقای کیفیت اینترنت یکی از 
ضروریاتی اســت که باید به آن پرداخته شــود. از سوی 
دیگر زمانی که ما در سطح کشور با تورم مواجه هستیم، 
قطعا ارائه خدمات اینترنت از سوی شرکت ها نیز شامل 

هزینه اســت اگر ما امروز به بهانه عــدم افزایش قیمت 
اینترنت مانع برنامه ریزی برای توســعه این صنعت در 
آینده شــویم، همین بلایی که بر سر صنعت برق کشور 
آمد، بر ســر اینترنت نیــز می آید. امروز هیچ ســرمایه 
گذاری رغبت ندارد تا در حوزه برق سرمایه گذاری کند، 

چراکه قیمت این حوزه تکلیفی بوده و مابه التفاوت نیز 
به آنان داده نمی شــود.نماینده مردم ملایر در مجلس 
شورای اسلامی، عنوان کرد: زمانی که ما فضا را بسته نگه 
داریم و شــرایط اقتصادی را در توسعه یک بخش لحاظ 

نکنیم به مرور زمان آن بخش روبه نابودی خواهد رفت.

دولت

نت

زهرا علیدادی  رئیس کمیته حقوق بشر 
مجلس شورای اســلامی گفت: عربستان، 
شــورای حقوق بشر ســازمان ملل را تحت 
فشــار قرار می دهد تــا گزارش های حقوق 

بشری از وضعیت یمن منتشر نشود.
زهره الهیــان در دیدار با »عدنــان غفله«، 
سرکنســول یمن در ایران با بیــان اینکه از 
سوی کمیته حقوق بشر مجلس با دبیرکل 
سازمان ملل در مورد مســائل یمن مکاتبه 
داشته ایم، گفت: آنچه در یمن در حال وقوع 
است، بزرگترین بحران انسانی بعد از جنگ 
جهانی دوم اســت.وی با اشــاره به گزارش 
اخیر یونیســف در مورد ملت مظلوم یمن، 
افزود: میلیون ها نفــر در یمن دچار کمبود 
غذا، دارو و آب آشــامیدنی هســتند و از هر 
۵ کودک یمنی، ۴ کودک دچار مشــکلات 

جدی است و نیاز به کمک فوری دارند.
رئیس کمیته حقوق بشــر مجلس شورای 
اسلامی افزود: عربستان با چراغ سبز آمریکا 
و با اســتفاده از تســلیحات آن ها حملات 

متعددی به یمن دارد که غیرنظامیان، زنان 
و کودکان قربانی این حملات می شوند.

الهیان با بیان اینکه مجامــع بین المللی در 
قبال این بحران انســانی در یمن ســکوت 
کردند، گفت: عربستان، شورای حقوق بشر 
سازمان ملل را تحت فشــار قرار می دهد تا 
گزارش های حقوق بشــری از وضعیت یمن 
منتشر نشــود و حتی گزارش کمیسر عالی 

حقوق بشر سازمان ملل نیز متوقف شد.
وی تصریح کــرد: ما مکاتبــات متعددی با 
مجامع بین المللی داشتیم تا در قبال بحران 
انسانی و حقوق بشــری یمن واکنش نشان 
دهند. دستگاه دیپلماسی نیز تلاش می کند 
تا بتواند از حقــوق مردم یمــن در مجامع 

حقوق بشری دفاع کند.
عدنان غفله، سرکنســول یمــن در تهران 
نیز بــا بیان اینکــه ملت و حکومــت ایران 
در کنــار ملت مظلوم یمن هســتند، گفت: 
متاســفانه یمن در محاصره کامل زمینی، 
هوایی و دریایی اســت و علاوه بر آن تجاوز 

و تحریم هــای گوناگــون نیز وجــود دارد 
کــه ملت یمــن را ماننــد عده ای کــه زیر 
ســاختمان در حال تخریب هستند، کرده 
است. تمام شهرهای یمن در شرایط بسیار 
ســخت و وخیمی قرار دارند و این محاصره 
و تحریم هایی که از ســوی استکبار بر ملت 
مظلوم یمــن تحمیــل شــده، بزرگترین 

جنایتی است که در دنیا رخ داده است.
وی با بیــان اینکه اتفاقــات مهیبی در یمن 

همواره در حال رخ دادن است به طوری که 
کشورهای دوست نیز از آن با خبر نیستند، 
گفت: تحریم و جا به جایــی بانک مرکزی 
یمن به گونه ای انجام شــد که هیچ کشوری 

متوجه این مسئله نشد.
سرکنسول یمن در تهران گفت: کارمندان 
یمن حدود ۶ سال است که حقوق نگرفته اند 
و این نمونه ای از مشــکلاتی است که مردم 
ما با آن درگیر هســتند و کشورهای دوست 
متوجه اینگونه مسائل داخلی یمن نیستند. 
از دیگر مشــکلات مردم که کســی از آن ها 
خبردار نیست، بسته بودن فرودگاه ها و نبود 

امکان سفر برای ملت مظلوم یمن است
عدنان غفله با بیان اینکه مشکلات در یمن 
بســیار فراتر از چیزی اســت که رسانه ای 
می شــود، تصریح کرد: وقتی جایی بمباران 
می شود، ده ها نفر کشــته می شوند که تا به 
حال ۵۰۰ هزار مورد بمبــاران در یمن رخ 
داده، اما بخش دیگر ماجرا در کنار کشــته 
و مجروح شدن، مسائل دیگری نیز چون از 

دســت دادن کار، خروج مردم از آن ناحیه، 
مشــکلات آموزشــی و از بین رفتن امنیت 

برای خانم ها است که شکل می گیرد.
وی ادامــه داد: امــروز ۲۰ میلیــون یمنی 
نیازمنــد کمک هســتند، ۴میلیــون آواره 
شده اند و ۶ میلیون نفر نیاز به آب آشامیدنی 
سالم دارد که این آمار عمق فاجعه را در یمن 
نشــان می دهد.سرکنســول یمن در تهران 
با اشاره به اینکه رســانه ها علت جنگ یمن 
و عربســتان را فقط در دو موضوع سیاسی و 
نظامی خلاصه می کنند، گفت: نوع مشکلات 
ما به گونه ای اســت که حتی دوستان متحد 
هم نمی توانند لمس کنند و با چشــم مسلح 
ببینند. ما در دنیا ضعیفیم و دشــمن فشــار 
بسیاری به ملت و کشــور ما وارد می کند، به 
طوری که گزارش های حقوق بشــری پر از 
اشتباه و اشکال در ســال تنها یک بار منتشر 
می شود. با این حال دشمن پافشاری می کند 
و برخی رشــوه می گیرند که گزارش هایی را 

که دشمن می خواهد، بنویسند.

تزریق یک نوبت واکسن در سال ۱۴۰۱ برای افراد بالای ۷۰ سال و دارای شرایط خاص

ممانعت از افزایش قیمت اینترنت آینده این حوزه را تهدید می کند

 محمــد مهاجرانــی  افزایــش جنایت 
صهیونیســت ها علیه مردم فلسطین که در 
پی عادی ســازی روابط برخی از کشورهای 
عربی با این رژیم شــدت گرفته را می توان 
یک عامل کلی برای تحلیل حضور گسترده  

مردم در روز قدس امسال به کار برد.
 آرمان آزادی فلسطین آنچنان به حق است 
که دفاع از آن، خلاصه بــه مرزهای ایران و 
اسلام نمی شود و همواره قلوب آزادیخواهان 
جهان را بــرای این مظلومیــت تاریخی به 

تپش می اندازد.
روز جهانــی قدس یــادگار حضــرت امام 
خمینی )ره( معمار کبیر انقلاب اســلامی 
برای آخریــن جمعه ماه مبــارک رمضان 
است و هر ساله همزمان با تهران و شهرهای 
ایران، مردم در سراســر جهــان در این روز 
به خیابان هــا می آیند. امســال نیز چهل و 
ســومین راهپیمایــی روز جهانی قدس در 
حالی برگزار شــد که در دو سال گذشته، با 
همه گیری بیماری کرونــا، فرصت حضور 
میدانــی بــرای مردم ســلب شــده بود و 
راهپیمایی ها به صورت ماشینی برگزار شد.

بــر اســاس گــزارش رســانه های داخلی 
و خارجــی و شــهادت تصاویــر موجود از 
شهرهای مختلف، مردم به نسبت سال های 
قبل حضور پرشور و گســترده تری داشتند 
و این نکته در ســخنرانی روز گذشته مقام 

معظم رهبری، مورد تصریح قرار گرفت.

رهبر معظم انقلاب: حضور شما در 
میدان سیاسی و مردمی برای دفاع از 

قدس، دفاع واقعی از قدس است
حضرت آیــت الله خامنــه ای رهبر معظم 
انقلاب اســلامی ســاعاتی پــس از پایان 
مراســم راهپیمایــی روز جهانی قدس در 
ابتدای ســخنرانی خود فرمودنــد: امروز 
حضور مردم، تا آنجایــی که من اطّلاع پیدا 
کردم و بعضی را دیدم، در همه جای کشور 
به معنای واقعی کلمه »حماســه« بود، »با 
عظمت« بود؛ مــردم با انگیــزه  تمام وارد 
میدان شــدند. این حرکت عظیم مردمی، 
یک کار بزرگ و بابرکت است؛ حضور شما 
در میدان سیاســی و مردمی برای دفاع از 
قدس، دفاع واقعی از قدس است؛ این دفاعِ 

واقعی است.

ایشان افزودند: آن کسانی که امروز با جسم 
و جان خود دارند از قدس، از مسجدالاقصی، 
قبله ی اوّل مســلمین، دفــاع می کنند، با 
این حرکت شــما دلگرم می شــوند، نیرو 
می گیرند، استقامت پیدا می کنند. به امید 
خدا و به توفیق الهی حرکت فلســطینی و 
مبارزه ی بزرگ فلســطینی به نتایج نهایی 
خود که نتایج مبارکــی خواهد بود، نزدیک 

خواهد شد.
در این گزارش قصد داریم به بررســی علل 
حضور گســترده مــردم در راهپیمایی روز 
جهانی قدس امســال علی رغم مشــکلات 

معیشتی و اقتصادی جامعه بپردازیم.

عادی سازی روابط کشورهای عربی
  با رژیم صهیونیستی خنجر از پشت

 به جهان اسلام
در سال های گذشــته برخی از کشورهای 
کوچک عربی با عادی ســازی روابط خود با 
رژیم صهیونیســتی نه تنها به مردم مظلوم 
فلسطین خیانت کردند بلکه از پشت به کل 
امت اســلامی خنجر زدند. البته این عادی 
سازی روابط که به ســفارش آمریکا انجام 
شده است، نه تنها منفعتی برای کشورهای 
سازشکار نداشته اســت، بلکه کمکی نیز به 

فلسطین نکرده است.
در ایــن خصــوص نیــز رهبر انقــلاب در 
دیداری که با دانشــجویان داشتند تصریح 
کردند: متأسّــفانه دولت های اســلامی در 
این زمینه خیلی کــم می گذارند، خیلی بد 
عمل می کننــد؛ خیلی بیشــتر از این باید 
برای فلسطین تلاش کرد و کار کرد و حرف 
زد. حالا خیلی از اینهــا عمل که نمی کنند، 
حتّی بعضی هایشان حاضر نیستند درست 
هم حرف بزنند؛ حرف درســت و حسابی به 
نفع مردم فلسطین. اینکه ما خیال کنیم راه 
کمک به فلسطینی ها ارتباط گرفتن و ایجاد 
رابطه با رژیم صهیونیســتی است، جزو آن 

اشتباهات بسیار بزرگ است.

رهبر انقلاب: عدّه ای می خواهند 
تجربه ی مصرِ انورساداتِ 40 سال قبل 
را امروز تکرار کنند! نه برای خودشان 

مفید است، نه برای فلسطینی ها
ایشــان افزودنــد: ۴۰ ســال قبــل از این، 
مصری ها این خطــا را کردند؛ مصر و اردن با 
رژیم صهیونیستی ارتباط برقرار کردند؛ آیا 
جنایات رژیم صهیونیستی در این ۴۰ سال 
کم شد؟ نه، ۱۰ برابر شــد. این کارهایی که 
امروز شهرک نشــین ها دارند می کنند، این 

حملاتی که امروز به مســجد الاقصی انجام 
می گیرد، آن روزها نبود؛ امروز بیشتر دارند 
ظلم می کنند. حالا یک عدّه ای می خواهند 
تجربه ی مصرِ انورســاداتِ ۴۰ سال قبل را 
امروز تکرار کنند! نه برای خودشــان مفید 
اســت، نه برای فلســطینی ها مفید است، 
بلکه هم برای خودشان مضر است، هم برای 

فلسطینی ها مضر است.

امیرعبداللهیان: روند عادی سازی 
روابط برخی از کشورهای عربی 

صهیونیست ها را جری تر کرد
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشــورمان نیز در یادداشــتی که اخیراً در 
اختیار یکی از رســانه های خارجی گذاشته 
اســت به خیانت برخی از کشورها در عادی 
سازی روابط با رژیم صهیونیستی اشاره کرد 
و گفت: متأســفانه روند عادی سازی روابط 
برخی از کشورهای عربی و اسلامی با رژیم 
اشغالگر قدس، صهیونیســت ها را جری تر 

کرده تا ددمنشی خود را گسترش دهند.
اخیــر  حرمــت  هتــک  افــزود:  وی 
مسجدالاقصی نشــانه این امر است. بدون 
شــک این توافق طــرح شــیطانی غربی- 
صهیونیســتی جهت ایجاد تفرقه و اختلاف 

بین کشــورهای اســلامی با هــدف دادن 
آدرس غلط منبــع تولید تهدیــد و ناامنی 

دائمی در منطقه است.
بر این اســاس می تــوان افزایــش جنایت 
صهیونیست ها علیه مردم مظلوم فلسطین 
که در پــی عادی ســازی روابــط برخی از 
کشــورهای عربی با این رژیم شــدت نیز 
گرفته اســت، را به عنوان یک عامل جهانی 
و کلی برای تحلیل حضور گسترده ی مردم 
در راهپیمایــی روز قدس در ســطح جهان 
به کار برد. البتــه این حضور گســترده در 
گستره ی جهانی می تواند پیام جدی برای 
صهیونیست ها و کشورهای سازشگر مبنی 
بر مخالفت افکار عمومی جهانی با اقدامات 

آن ها است.

شمخانی: روز قدس باطل السحر 
جنگ شناختی دشمن بود

علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی 
کشورمان، نیز با انتشــار مطلبی در صفحه 
شخصی خود به مناسبت روز قدس نوشت: 
روز قدس باطل الســحر جنگ شــناختی 
دشــمن بود. ندای آزادی خواهــی و ظلم 
ســتیزی خمینی کبیر مؤثرتر از گذشته تا 
عمق جان دوستداران انقلاب اسلامی نفوذ 
کرده اســت.وی تاکید کرد: صدای شکسته 
شدن استخوان های صهیونیسم بین الملل 

بلندتر و رساتر شنیده می شود.

اعلام خشم ملت ایران از جنایات 
تروریستی صهیونیست ها

نکته ی بعدی که تأثیر آن را بیش تر می توان 
در بین ملت ایران مشــاهده کرد، جنایات 
متعدد این رژیم علیه ملت ایران بوده است 
که در بین اذهان ملت ایران موجی از خشم 
و نفرت ایجاد کرده اســت و چهل و سومین 
روز قدس فرصتی برای اعلام انزجار و نفرت 
ملت ایران از این رژیــم کودک کش فراهم 
آورد.در نهایــت می توان اینگونــه نتیجه 
گرفت، آرمان آزادی قدس شــریف و پایان 
رنج فلسطین همچنان مورد تمرکز ایرانیان 
و همه ی انسان هایی اســت که فارغ از دین 
و ملیت خــود، آزادی و انســانیت را بر تمام 
چالش هــای سیاســی و اقتصــادی ارجح 

می دانند.
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سخنگوی گمرک اعلام کرد
رشد ۴۵۳ درصدی تجارت با تاجیکستان

 سخنگوی گمرک گفت: تجارت کشــور در سال ۱۴۰۰ با تاجیکستان، 
با عبور از ۱۳۱میلیون دلار، رشد ۴۵۳ درصدی داشته که در مقایسه با 
سال قبل از آن چشمگیر بوده است. »سید روح اله لطیفی« در خصوص 
تجارت کشور با تاجیکستان اظهار داشت: در سال ۱۴۰۰ تجارت ایران 
با تاجیکســتان، ۱۳۹ هزار و ۲۴۹ تن کالا، به ارزش ۱۳۱ میلیون و ۳۸ 
هزار و ۵۸۴ دلار بود که نســبت به سال ۱۳۹۹رشــد ۴۸۹ درصدی در 

وزن و ۴۵۳ درصدی در ارزش داشته است.
وی افزود: در این مدت صادرات به تاجیکســتان ۱۲۴ هزار و ۷۳۷ تن 
کالا به ارزش ۹۱ میلیون و ۶۰۰ هزار و ۹۲۹ دلار بود که نســبت به سال 

۹۹ رشد ۵۳۵ درصدی در وزن و ۴۵۹ درصدی در ارزش داشته است.
لطیفی در خصوص واردات از تاجیکســتان گفت: در ســال گذشــته 
۱۴ هزار و ۵۱۲ تــن کالا به ارزش ۳۹ میلیــون و ۴۳۷ هزار و ۶۵۵ دلار 
واردات ایران از تاجیکســتان بوده که با رشــد ۲۶۳ درصدی در وزن و 
۴۳۹ درصدی در ارزش همــراه بوده است.ســخنگوی گمرک تاکید 
کرد: میزان تجارت ایران با تاجیکستان در ســه ماه پایانی سال، شتاب 
بیشتری به خود گرفت به طوری که ۴۷ هزار و ۹۵۷ تن کالا به ارزش ۳۷ 
میلیون و ۶۵۶ هزار و ۳۶۳ دلار، صادرات به تاجیکســتان و هشت هزار 
و ۳۶۴ تن کالا به ارزش ۲۴ میلیون و ۴۲ هزار و ۸۴۵ دلار واردات کالا از 
تاجیکستان در این سه ماه انجام شــده است. وی افزود: میزان صادرات 
کشور به تاجیکستان در زمستان، نسبت به سه ماه پایانی سال ۹۹ رشد 
۱۰۴۹ درصــدی در وزن و ۹۵۳ درصدی در ارزش را نشــان می دهد و 
واردات سه ماه پایانی سال از تاجیکســتان نیز با رشد ۶۴۹ درصدی در 

وزن و ۱۰۴۶ درصدی در ارزش همراه بوده است.
لطیفی در خصوص کالاهای تبادل شــده بین دو کشــور گفت: عمده 
واردات از تاجیکســتان پنبه حلاجی شــده بوده و پیله کرم ابریشــم، 
صفحات نازک ورقی، مصنوعات پلاســتیکی و اشــیای رو میزی هم از 
این کشور وارد شده است. صادرات کشــورمان به تاجیکستان نیز انواع 
محصولات کشاورزی، غذایی، مصالح ســاختمانی، لوازم خانگی، مواد 
معدنی، انواع دارو و واکسن، مواد شیمیایی، شوینده ها، انواع میله و ورق 
های فلزی، پوشاک، کفش، لاســتیک، پارچه و نخ، ظروف شیشه ای، 

لوازم الکترونیکی، انواع مبل و وسایل بازی کودکان بوده است.

جراحی بی سابقه بانک ها توسط دولت سیزدهم
بانک ها از هرگونه سرمایه گذاری غیر مولد 

ممنوع می شوند
وزارت اقتصاد دســتورالعمل اجرایی راهبردهای بانکی را با محوریت 
هایی از جمله رفع ناترازی موسسات اعتباری و هدایت اعتبار به سمت 

شرکتهای دانش بنیان و اشتغال آفرین تهیه کرده است.
نظام بانکی در اقتصاد ایران با مشــکلات متعددی مواجه اســت. نظام 
بانکی از ســوی صاحبنظران و کارشناســان یکــی از علت های اصلی 
مشکلاتی اقتصادی و حتی افزایش نرخ تورم عنوان می شود که نه تنها 
نتوانسته در راســتای نیل به اهداف اقتصادی کشور گام بردارد، بلکه به 
عنوان عامل مخربی بــا خلق پول بی رویه، بی انضباطــی مالی و اضافه 

برداشت از بانک مرکزی، نرخ بهره بالا و… اقدام کرده است.
یکی از مباحــث بااهمیت در حوزه بانکی، اصــلاح قوانین و مقررات در 
راســتای کنترل نقدینگی و تورم و جلوگیری از کاهش ارزش پول ملی 
اســت. برای این منظور، تمرکز بر کل های پولــی از طریق اصلاح نظام 
بانکی و بودجه ای کشور از اولویت های اساســی وزارت امور اقتصادی 
و دارایی است. البته باید توجه داشــت که اصلاح نظام بانکی یک شبه 
انجام نمی شود، بلکه نیازمند توســعه زیرساخت های اساسی برای رفع 
معایب موجود اســت.در اقتصادی که نرخ ســود حقیقی منفی است، 
تمایل بازیگران آن به اخذ تســهیلات و عدم پرداخت به موقع آن سوق 
پیدا می کند. در چنین اقتصادی عرضه و تقاضای پول در تعادل نیست 
بنابراین اعتبارات بانکی، جیره بنــدی و همین جیره بندی نیز منجر به 
ایجاد تضاد منافع و فســاد در فرآیند اعطای تسهیلات می شود. در این 
مکانیسم، افراد کم برخوردار جامعه، کمتر منتفع و افراد غنی در جامعه 
بیشتر از منابع بانکی اســتفاده می کنند که همین امر عدالت اجتماعی 
در توزیع عادلانه ثروت در جامعه را مختــل می کند و زمینه های ایجاد 
فســادهای اجتماعی و اقتصادی را فراهم می آورد. در چنین وضعیتی 
منابع بانکی تحت هیچ شــرایطی، بهینه توزیع نمی شود و نه تنها منجر 
به ایجاد سرمایه نمی گردد بلکه بهره وری نیز قابل تحقق نیست و رشد 

اقتصادی نیز محقق نمی شود.
برای برون رفــت از چنین وضعی، نیاز اســت تا در ابتــدا ریل گذاری 
مناسبی برای شبکه بانکی انجام شود که وزارت امور اقتصادی و دارایی 
با توجه به شرایط فعلی ریل گذاری را انجام داده و لذا در راستای تحقق 
بخشی به فرمایشــات مقام معظم رهبری مبنی بر تولید، دانش بنیان و 
اشتغال آفرین و با هدف عملیاتی کردن سند تحول دولت سیزدهم و با 
چشــم انداز اصلاح نظام بانکی به نفع آحاد مردم، دستورالعمل اجرایی 
راهبردهــای بانکی وزارت امــور اقتصادی و دارایی بــا محوریت های 
رفع ناترازی مؤسســات اعتباری، هدایت اعتبار به سمت شرکت های 
دانش بنیان و اشتغال آفرین، تسهیل دسترسی برای تولیدکنندگان و 
خانوارها به منابع بانکی و تقویت ساختارهای نظارت در اجرای صحیح 

ضوابط و مقررات بانکی تهیه شده است.
بر این اســاس، اهداف دســتورالعمل اجرایــی راهبردهــای بانکی 
شــامل هدایت اعتبار بانکی به ســمت تولید دانش بنیــان مبتنی بر 
اشــتغال آفرین، رفع ناترازی مؤسســات اعتباری، کنترل تورم، تنوع 
بخشــی به شــیوه های تأمین مالی، اصلاح رابطه مؤسسات اعتباری با 
مردم و حاکمیت، تسهیل دسترسی برای تولیدکنندگان و خانوارها به 
منابع بانکی و تقویت ساختارهای نظارت بانکی بر اجرای صحیح ضوابط 
و مقررات بانکی می شود.برای دســتیابی به اهداف فوق، دستورالعمل 
اجرایی راهبردهای بانکی در حوزه های رفــع ناترازی صورت وضعیت 
مالی مؤسســه اعتباری، راهبردهای اعتباری، راهبردهای فن آورانه و 

راهبردهای تنظیمی تدوین شده است.
مهمترین سیاســت های حوزه رفــع ناترازی بانک ها عبارت اســت از 
برنامه ریزی هدفمند در راستای فروش دارایی های مازاد بانک ها، بهبود 
 ،)NPL(نســبت مانده مطالبات غیرجاری به مانده تسهیلات اعطایی
تمرکز بر رشــد نقل و انتقــالات ارزی بانک ها در ســطح بین المللی و 

اهداف برای سودآوری بانک ها در سطح عملیاتی.
مهمترین سیاســت ها در بخش راهبردهای اعتباری نیز عبارت است 
از هدایت اعتبار به ســمت شرکت ها و مؤسســات دانش بنیان اشتغال 
آفرین، برنامه ریزی برای رشــد تأمین مالی از طریق ابزارهای زیرخطر 
ترازنامه از جمله اعتبار اســنادی داخلی-ریالی و اوراق گام، توســعه 
شــمولیت دامنه وثائق بانکی و تسهیل دریافت تســهیلات خرد برای 

آحاد جامعه و اجتناب از ایجاد عقود مشارکتی صوری.

بازار

مشــاور رییس جمهوری با تشــریح زیرساخت های 
منطقه آزاد کیش برای پشــتیبانی جام جهانی کیش، 
شرط قطری ها برای پذیرش تور آژانس های مسافرتی 

ایرانی را اعلام کرد.
ســعید محمد درباره اقدامات انجام شده در دو منطقه 
آزاد کیش و قشم برای مســابقات جام جهانی در قطر 
اظهار داشت: ۴ سال فرصت داشتیم تا شهرها و مناطق 
مورد نظر را در ایران برای پشــتیبانی مســابقات جام 
جهانی آماده کنیم اما در ایــن مدت هیچ اقدامی انجام 

نشده بود.
وی ادامه داد: از مهرماه ســال گذشته پیگیری ها برای 
آماده ســازی مناطــق آزاد نزدیک به کشــور قطر را 
آغاز کردیــم و اخیرا هیات قطری در ســفر به کیش از 
زیرساخت ها و امکانات این منطقه بسیار راضی بودند 
و می گفتند کیش شــبیه به قطر اســت و به توافقات 
خوبی با مقامات قطری برای پشــتیبان گردشگران و 

تماشاگران جام جهانی رسیدیم. 
دبیر شــورای عالــی مناطق آزاد با اشــاره بــه تامین 

و تکمیــل زیرســاخت های مــورد نیاز در 
منطقه آزاد کیش گفت: در این مدت سریعا 
زیرســاخت های مورد نیاز را تکمیل کردیم 
که کار ساده ای هم نبود برای مثال در کیش 
تعداد هتل های ۵ ستاره افزایش پیدا کردند 
به طوریکــه در ۶ ماه اول امســال، ۵ هتل ۵ 
ســتاره به تعدادهای کیش اضافه می شود و 

۱۰ هزار تخت از هتل های ۵ ستاره در اختیار مسافران 
قرار می دهیم.

محمد افزود: ۵ زمیــن فوتبال تا ۳ مــاه آینده تکمیل 
می شــود و ســالن های بدن ســازی تکمیل و تجهیز 

می شوند.
مشــاوره رییس جمهوری با اشــاره به آماده ســازی 
امکانات برای نقل و انتقال گردشگران بین ایران و قطر 
اظهار داشــت: ترمینال بندر کیش را آماده جابه جایی 
مســافران کرده ایم و کیفیت امکانات و زیرساخت ها 
در این ترمینــال را افزایش داده ایــم  . همچنین علاوه 
بر ترمینال موجــود فرودگاه این منطقــه که ظرفیت 

جابه جایــی ۱.۵ میلیــون مســافر را دارد، 
ترمینال جدید با ظرفیت ۶ میلیون مســافر 
ساخته شده است البته ساخت این ترمینال 
از سال های گذشته آغاز شــده بود اما در بازه 
زمانی متوقف شــد که سریعا ســاخت این 
ترمینال را دنبال کردیم و تا ۶ ماه آینده قابل 

بهره برداری است.
محمد از توافق با قطری ها برای افزایش پروازها بین دو 
کشور تا ۴۰۰ پرواز در هفته خبر داد و گفت: با قطری ها 
برای افزایش برقــراری پروازها بین ایران و قطر تا ۴۰۰ 
پرواز در هفته به توافق رســیدیم که ایرلاین قطری و 

کیش ایر نهایت همکاری را خواهند داشت. 
وی افزود: همچنیــن دو فروند کروز بــرای جابجایی 
مســافران بین کیش و قطر فراهم شده است که در بازه 
زمانی جام جهانی ۳ فروند دیگر هم تامین خواهد شد و 
پیش از برقراری جام جهانی خط کشتیرانی مسافری 

کیش-قطر راه اندازی می شود.
دبیر شــورای عالی مناطــق آزاد تاکید کــرد: تمام 

آژانس های مســافرتی که امکان ارایــه پکیج تور جام 
جهانی از جمله نقل و انتقالات مســافران در این بازه 
و خرید بلیت بازی ها، پوشــش بیمــه ای و ... را دارند، 
اعلام آمادگی کنند و طرف قطری اعلام کرده که تنها 
آژانس هایی که توان ارایه این خدمــات صفر تا صد را 
دارند را پذیرش و مشــارکت می دهد و هایا کارت قطر 
به مســافران این آژانس های مورد تایید ارایه خواهد 

شد. 
وی با بیــان اینکه بــه دنبــال جذب گردشــگران و 
تماشــاگران خارجی جام جهانی به کیش هســتیم تا 
درآمد دلاری در این منطقه ایجاد شــود، گفت: در بازه 
جام جهانی ۱.۵ میلیون مسافر در ســه موج وارد قطر 
می شوند که قطر ظرفیت پذیرش ۵۰۰ هزار مسافر در 
در هر موج را دارد و سرریز آن وارد کشورهای همسایه 
خواهند شــد و علاوه بر زیرســاخت های تامین شده 
در کیش یکــی از عوامل جذب گردشــگران خارجی 
در کیش، مزیت پایین بودن قیمت ها نســبت به سایر 

کشورهای همجوار است.

معاون درآمد های مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور 
گفت: از تاریخ هجدهم اردیبهشــت امسال اعتراضاتی 
که از طریق درگاه ملی خدمات الکترونیک ســازمان 
امور مالیاتی ثبت شوند، مورد رسیدگی قرار می گیرند.

محمدتقی پاکدامن گفت: در اجرای مفاد دستورالعمل 
اجرایــی موضوع تبصــره )۱( مــاده )۲۳۸( اصلاحی 
قانون مالیات های مســتقیم، مودیان محترم مالیاتی 

اعترضات خــود به برگ تشــخیص مالیــات یا برگ 
اعلام نتیجه رســیدگی یــا برگ مطالبه/ اســترداد را 
باید از طریق درگاه ملی خدمات الکترونیک ســازمان 
امور مالیاتی به نشــانی www.my.tax.gov.ir ثبت 
نمایند تا بتوانند از امکان رســیدگی مجدد برخوردار 

شوند.
این اقدام به منظور تســهیل فرآیند ثبــت اعتراض و 

تکریم ارباب رجــوع و کاهش مراجعات حضوری انجام 
گرفته و اعتراضاتی که تا تاریخ هفدهم اردیبهشــت، 
کمافی السابق از طریق پســتی و یا به صورت حضوری 
بــه ادارات کل امور مالیاتی ارائه شــده انــد، نیز قابل 

رسیدگی مجدد است.
به گفته او  اما از تاریخ هجدهم اردیبهشــت امســال ، 
صرفــا اعتراضاتی کــه از طریــق درگاه ملی خدمات 

الکترونیک این ســازمان ثبت شــده باشــند، مورد 
رسیدگی قرار خواهند گرفت.

جزئیات نحوه اعتــراض به برگ تشــخیص/ مطالبه/ 
اســترداد مالیات بر اســاس آخرین اصلاحات قانون 
مالیات های مســتقیم در ســایت اطلاع رســانی این 
ســازمان بــه نشــانی www.intamedia.ir بخش 

اطلاعیه ها، قابل دسترس است.

مناطق آزاد

مالیات

خریدار  وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 
گفــت: محور ارزیابــی بانک هــای دولتی 
اجرای سند راهبردها و سیاست های بانکی 
است که به صورت فصلی منتشر می شود و 

به اطلاع عمومی می رسد.
 »سیداحسان خاندوزی« در حاشیه مراسم 
رونمایی از ســند راهبردها و سیاست های 
بخش بانکــی در جمع خبرنــگاران اظهار 
داشــت:  با توجه به اینکه نقشــه راه رشــد 
غیرتورمــی فقــرزدا در ســتاد اقتصادی 
دولت تصویب شــده اســت و اولویت هایی 
که در نامگذاری ســال در حمایت از تولید 
با محوریت دانــش بنیانــی و تولید تعیین 
شده، تحقق این اهداف نیازمند همکاری و 
مساعدت عملی شبکه بانکی به عنوان رکن 

نظام تامین مالی اقتصاد ایران است.
وی افزود: اگر بتوانیم راهبردهای متناسب 
با اهــداف تولید و دانش بنیــان را به عنوان 
دســتور کار شــبکه بانکی در نظر بگیریم و 
اعمال کنیــم انتظار مــی رود تامین مالی 
به نحوی باشــد که بخش های مولد بیشتر 
برخــوردار شــوند و در بیــن بخش هــای 
تولیدی هــم فعالیت های دانــش بنیان و 

اشتغالزا در اولویت قرار گیرند.
وزیر اقتصاد گفت: برای اینکه شعار حمایت 
از تولید محقــق شــود در وزارت اقتصاد از 
فروردین ماه سلســه جلســاتی بــا حضور 
متخصصان حوزه بانکی کشــور برگزار شد 
و به بســته راهبردهای بانک هــای دولتی 
رسیدیم و هدف این بســته  این بود که اولا 
با تکالیف قانونی بانک ها و مصوبات شورای 
پول و اعتبار ســازگار باشــد از سوی دیگر 
اولویت هایی را مشــخص کنــد که پیروی 

از آنها محقق کننــده برنامه هایی از جمله 
حمایت از تولیدکننــدگان، مردم و مصرف 
کنندگان، تسهیلات ارزان قیمت، افزایش 
شــفافیت و مکانیســم های خودتنظیمی 

باشد.
وی ادامه داد: امروز به صورت رســمی بسته 
سیاســت ها و راهبردهای بانکــی به تمام 
بانک های دولتــی ابلاغ شــد و از این پس 
اجرای این سند محور ارزشیابی بانک های 
دولتی اســت و گزارش های مربوطه طی دو 
یا سه ماه ارایه می شــود و امیدواریم شبکه 
بانکی اهتمام جــدی براجرای مصوبات این 
بسته داشــته باشــد و در هر فصل گزارش 

میزان پیشرفت این بسته را داشته باشیم.
خاندوزی اظهار امیدواری کرد که شــبکه 
بانک های دولتی اجرای جدی این مصوبات 
را در دســتور کار قرار دهنــد و اولویت آنها 
حرکت در مسیر سیاست گذاری های بسته 

باشد.
وی تاکید کــرد: مهمترین هــدف وزارت 
اقتصاد این اســت که بخــش مولد و دانش 
بنیان اقتصــاد بیشــترین اســتفاده را از 
اعتبارات بانکی داشــته باشــند و اعتبارات 
بانک ها به بخش های مولد و نیازمند هدایت 

شود.
 دولــت بــه عنــوان بزرگترین ســهامدار 

بانک های دولتی سیاست های کلان بخش 
بانکی را ابلاغ کرد. این سیاســت ها در ۲۶ 
بند تنظیم شــده که مهمتریــن آنها بدین 

شرح است:
۱. بانکهــای دولتی ضمــن ارائــه برنامه 
عملیاتی خــود جهت واگــذاری، موظف 
شدند سهام غیر بانکی و املاک مازاد خود را 
بفروشند. هرگونه سرمایه گذاری در زمینه 
طلا، سکه، املاک و مستغلات توسط بانکها 

یا واحدهای تابعه ممنوع شد.
۲. بانک های دولتی بایســتی شــعب مازاد 
خود را جمع آوری کنند. ایــن بانکها باید تا 
پایان ســال ۳ درصد از شعب خود را کاهش 

دهند و تا پایان ســال ســوم باید حدود ۶ 
درصد از شعب خود را تعدیل کنند.

۳. بانک های دولتی طبق جدول ابلاغ شده 
موظف شدند تا پایان سال جاری بیش از ۲۰ 

درصد مبادلات ارزی خود را افزایش دهند
۴. بانک های دولتی زیانده بایســتی طبق 
سیاســت گذاری جدیــد وزارت اقتصاد تا 

پایان سال ۱۴۰۱ از زیان عملیاتی خارج
شــده و  بانک های سودده با ســود نهایتا ۲ 
درصدی نیز به میزان ۴ درصد، ســود خود 

را افزایش دهند
۵. بانک های دولتــی باید فرایند اعطای وام 
های تــا ۲۰۰  میلیون تومــان را به صورت 

کامل غیرحضوری کنند.
۶. بانکها مکلف شــدند ضمــن ارائه برنامه 
عملیاتی ۳ ساله خود برای وصول مطالبات 
غیر جــاری، حداکثر ۱۸ ماه پــس از عدم 
بازپرداخت تســهیلات، اقدام قانونی برای 

وصول مطالبات را انجام دهد
۷. بانــک ها موظــف هســتند در هر فصل 
اطلاعات بدهــکاران بانکی بیــش از ۱۰۰ 
میلیارد تومان را به همراه اطلاعات تکمیلی 

منتشر کنند.
۸. بانک ها مکلف شــدند تمام ســود مازاد 
دریافتــی را بــه تســهیلات گیرنــدگان 

برگردانند
۹. اعطای هرگونه تســهیلات بدون لحاظ 

مراتب اعتبارسنجی ممنوع است
۱۰. استفاده از عقد مشــارکت مدنی برای 
تسهیلات سرمایه در گردش و کلیه مواردی 
که امکان محاســبه ســود و زیــان واقعی 
موضوع مشارکت در آن امکان پذیر نیست، 

اکیداً ممنوع شد

واز بین ایران و قطر ح کرد؛ توافق برای برقراری ۴٠٠ پر  دبیر شورای عالی مناطق آزاد مطر

ونیکی انجام می شود  معاون درآمد های مالیاتی سازمان امور مالیاتی:شکایات مالیاتی الکتر

خ ورود ارز به کشور با صدور یک بخشنامه حذف چوب لای چر
خریــدار   تمرکز دولــت قبل بــر روی 
 CFT  پیوستن ایران به کنوانسیون پالرمو و
و حساسیت های سیاســی و حقوقی بر سر 
آن، باعث شده بود تا ورود ارز به کشور دشوار 

شود.
 رئیــس ســازمان امــور مالیاتــی ۲۷ 
فروردین مــاه ســال جــاری بــا صــدور 
بخشــنامه ای، در حالی معافیــت مالیاتی 
ورود ارز به کشور از طریق گمرکات ورودی 
را ابلاغ کرد که از این پس، واردکننده ارز به 
کشور به هر میزان اســکناس یا حواله ارزی 
که از مبادی گمرکات اجرایی وارد کشــور 
کند، در صــورت اظهار آنها بــه گمرک، از 

مالیات معاف خواهد بود.
به این ترتیب واردات ارز و اسکناس خارجی 
به کشور تسهیل شده و با رفع نگرانی تاجران 
و بازرگانان از بابــت معافیت های مالیاتی، 
زمینه برای ورود ارز به کشور بدون واکاوی 
منشأ ســرمایه فراهم می شــود.تا پیش از 
ابلاغ این بخشــنامه، معافیت مالیاتی ورود 
ارز به کشــور منوط به ارائه اســناد مبنی بر 
منشــأ خارجی و پرداخت مالیات در مبدأ 
بود که با وجود تحریم هــای بانکی و ارزی، 

مشکلاتی را برای تجار و فعالان اقتصادی به 
وجود آورده بود.تســهیل ورود ارز صادراتی 
به کشــور با ابلاغیــه ســازمان مالیاتی در 
حالی مورد اســتقبال فعالان اقتصادی قرار 
گفته که هم اکنون به گفته رئیس کل بانک 
مرکزی منابع ارزی کشــور در ســطح قابل 

قبولی قرار دارد.
به گفته علی صالــح آبادی درآمدهای ارزی 
کشور در قیاس با سال گذشــته بهتر شده 
اســت بطوری که حتــی در فروردین ماه 
امســال به راحتی ۱۱ میلیــارد دلار برای 

کالاهای اساسی تخصیص داده شده است.
رئیس کل بانک مرکزی گفته است: »ما در 
زمینه فروش نفت به رقم های بسیار خوبی 
رســیده ایم و تمامــی درآمدهــای فروش 
نفت را وصول می کنیــم، بنابراین حتی اگر 
برجام هم نباشد، تأمین ارز در کشور به نحو 
مناسبی انجام خواهد شد و هیچ مشکلی در 

بازار ارز نخواهیم داشت.«
در عین حال تمرکــز دولت قبــل بر روی 
تصمیم گیــری در خصــوص پیوســتن 
ایران به دو کنوانســیون پالرمــو و  CFT و 
حساسیت هایی که در مورد پیوستن ایران 

به این دو کنوانسیون در محافل کارشناسی 
و حقوقی و حتی سیاسی وجود داشت باعث 
شده بود تا از ورود ارز به کشور ممانعت شود.

در دولت قبل این تفکر وجود داشــت که با 
توجه به ادعای غربی ها مبنی بر اینکه ایران 
می بایســت با پیوســتن به FATF مسیر 
حذف تحریم ها را تســهیل کنــد، ورود ارز 
بدون منشــأ را با اعمال مالیــات در مبادی 
گمرکی کشــور با چالش مواجــه کرده و به 
نوعی منجر به خود تحریمی شــده بود آن 
هم در شــرایطی که کشــور با تحریم های 

بانکی شدیدی دست و پنجه نرم می کرد.

در همیــن رابطه امیر نجومی، دبیر اســبق 
کانــون صرافان ایــران با بیــان اینکه این 
موضوع ســابقاً به عنوان قانون نانوشته بوده 
و اکنون به طور رســمی اعلام شــده است، 
گفت: به لحاظ روانی و روانی این بخشــنامه 
می تواند استقبال تجار و بازرگانان را در پی 
داشته باشــد و با رغبت بیشتری بتوانند ارز 

خود را وارد کشور کنند.
مدیر عامل صرافی رویال با بیــان اینکه به 
لحاظ فیزیکی اگر چه بازار ارز همچنان روند 
متعادل خود را خواهد داشت، افزود: با ابلاغ 
رسمی این ابلاغیه ترس از مباحث مالیاتی 
و پول شــویی از بین خواهد رفت و ارزهای 
خارجی به داخل کشور اســتمرار بیشتری 
داشته باشــد و به نرخ روز هم می توانند به 
صرافان کشــور بفروشــند و در مقابل ریال 

ایران دریافت کنند.
مهراد صالحی از کارگزاران فعال در صادرات 
فرآورده های نفتی و پتروشیمی کشور نیز با 
اشاره به ظرفیت های ابلاغیه ارزی سازمان 
مالیاتی برای تجار گفت: با تسهیل ورود ارز 
به کشور رسماً دارندگان ارز می توانند بدون 
هیچ مانع مالیاتی و یا قوانین دســت و پاگیر 

ناشی از اعلام منشــأ ارز اقدام به ورود ارز به 
کشور و در فعالیت های تجاری یا طرح های 
توسعه ای مورد استفاده قرار دهند یا اینکه 
در بــازار تبدیل به ریال کــرده و در بانک ها 

سپرده گذاری کنند.
به گفته وی در شــرایطی کــه تحریم های 
ظالمانــه بر علیه مــراودات بانکی کشــور 
با ســایر کشــورها وجود دارد، ابــلاغ این 
بخشنامه می تواند تأثیر بســیار مثبتی در 
افزایش رونــد ورود ارز فیزیکی به کشــور 
داشته باشــد.صالحی افزود: شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی در مهر ماه سال ۱۳۹۷ 
نیز اگر چه با مصوبه ای محدودیت ورود ارز 
را لغو کرده بود، اما همچنــان ورود ارز باید 
بر اســاس مقررات بانک مرکــزی و ضوابط 
مبارزه با پول شویی انجام می شد و از سویی 
دیگر مشــکلات مالیاتی دغدغه بسیاری از 
فعالان اقتصــادی بود. مســیر ورود بدون 
محدودیت ارز بــه کشــور از فروردین ماه 
امسال در حالی تسهیل شده که شاید برای 
نخســتین بار برای اجرای تسهیل ورود ارز 
به کشور شاهد هماهنگی گمرک، سازمان 

مالیاتی و بانک مرکزی هستیم.
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رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق خبر داد
آغاز پرداخت بدهی عراق به ایران

 رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایــران و عراق با بیــان اینکه مقدمات 
پرداخت بدهی عراق به کشــورمان فراهم شده اســت، گفت: مطابق 
توافقات صورت گرفته بین دو کشــور، طی روزهای آینده روال عادی 

پرداخت مطالبات ایران آغاز خواهد شد.
»یحیی آل اسحاق« ، در مورد سفر سرپرست وزارت برق عراق به تهران 
درخصوص پرداخت بدهی های این کشور به ایران، اظهار داشت: ایران 
و عراق معاملات مســتمری را با یکدیگر دارند که بخشــی از آن توسط 

بخش خصوصی و بخشی دیگر توسط دولت انجام می شود.
وی با بیان اینکه مبادلات بخش دولتی بیشــتر در حوزه انرژی اســت، 
تصریح کرد: یک میلیارد دلار بخش دولتی از عراق باید دریافت کند که 
با توافقات صورت گرفته، بر اساس راهکارهای بانک مرکزی این میزان 

بدهی به ایران از سوی عراق پرداخت خواهد شد.
آل اسحاق تاکید کرد: ۹ میلیارد دلار مطالبات بخش خصوصی ایران از 
عراق نیز در جریان است و مشکلی در سیستم پرداختی وجود ندارد و از 
طرق مختلف دریافت می شود.وی با اشاره به روابط اقتصادی و سیاسی 
مناسب بین ایران و عراق، خاطرنشان کرد: در سفر وزیر برق این کشور 
به ایران در زمینه واردات مداوم انرژی توافقاتی انجام شده تا تجارت در 

این زمینه ادامه پیدا کند.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق گفت: بر اســاس توافقات 
صورت گرفته،  مقدمات پرداخت بدهی عراق به ایران فراهم شده است و 

تجارت دو کشور به صورت عادی ادامه دارد.
»عادل کریم« وزیــر برق عــراق در راس هیاتی وزارتخانه ای ششــم 
اردیبهشــت ماه به ایران ســفر کرد تا درباره موضوع صــادرات گاز به 
نیروگاه های عراقــی و »پرداخت بدهی ها« به بخــش برق و نفت ایران 

بحث و گفت و گو کند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:
قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار به طور 

دقیق اجرا شود
 عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: برای توسعه کسب وکار 
و بهبود اقتصاد کشور باید فرآیند صدور مجوزها ساده شود که انتظار ما 
آن است با اجرای دقیق قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار این 

مسئله محقق شود.
»محمدمهــدی مفتح«، دربــاره قانون تســهیل صــدور مجوزهای 
کســب وکار، اظهار داشــت: صدور مجوز برای ایجاد اشــتغال یکی از 

حلقه های مهم برای ایجاد شغل است.
نماینده مردم تویســرکان در مجلس شــورای اســلامی افــزود: باید 
فرآیندی که منجر به صدور مجوز برای کسب وکار می شود، ساده باشد 
و پیچیدگی نداشته باشد تا فردی که می خواهد مجوز برای کسب و کار 

دریافت کند، دچار مشکل نشود.
وی بیان کرد: برای توسعه کسب وکار و بهبود اقتصاد کشور باید فرآیند 
صدور مجوزهای کسب و کار ساده شــود که انتظار ما آن است با اجرای 
دقیق قانون تســهیل صدور مجوزهای کســب و کار این مسئله محقق 

شود.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس تصریح کرد: اگــر این اتفاق 
بیفتد، موجب می شود کسب و کارها توســعه و رشد پیدا کنند و باعث 
می شود اشتغال بیشتری در سطح کشور داشته باشــیم و انگیزه افراد 

برای توسعه کسب و کارها افزایش می یابد.
مفتح گفت: این قانون باید به درستی اجرا شــود و اگر دستگاه و نهادی 
زیرساخت های لازم را برای تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار فراهم 

نکند، باید در این باره پاسخگو باشد.
 

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:
و، انحصار   واردات در برابر صادرات خودر

در انحصار است
دبیر انجمن واردکنندگان خــودرو گفت: ۹۰ درصد بــازار در انحصار 
دو خودروساز بزرگ کشــور است و بزرگترین قطعه ســازان هم با این 
خودروسازان شریک تجاری هســتند، بنابراین صادرات هم در انحصار 
این بخش می ماند. پس از ماه ها کش و قوس بالاخره هفته گذشته اعلام 
شد که مجمع تشــخیص مصلحت نظام با طرح واردات خودرو به شرط 

صادرات خودرو، قطعه و خدمات نیروی محرکه موافقت کرده است.
در این رابطه مهدی دادفر دبیر انجمــن واردکنندگان خودرو در گفت 
و گو با مهر اظهــار کرد: نکته مهم در مورد این طرح این اســت که عملًا 
واردات خودرو در برابر صادرات خودرو ممکن الوقوع نیســت و به نوعی 

انحصار در انحصار است.
وی با بیان اینکه واردات خــودرو باید انجام شــود و هیچ کس مخالف 
این امر نیســت، افزود: در حال حاضر بیش از ۹۰ درصد بازار خودرو در 
انحصار دو خودروساز بزرگ کشور است و بزرگترین قطعه سازان کشور 
هم با این خودروسازان شریک تجاری هستند، بنابراین صادرات هم در 
انحصار این بخش خواهد بود؛ یعنی هم واردات و هم صادرات انحصاری 

می شود.
دادفر با اشاره به اینکه در صادرات خودرو بسیار ضعیف عمل می کنیم، 
ادامه داد: از ســویی دیگر ســوجریانی هم بــه وجود می آیــد؛ اینکه 
صادرکننده به اسم صادرات، خودرو و قطعات را در هر جایی رها کند و 

در مقابل واردات انجام دهد.
وی گفت: به جای ایجاد این انحصار، باید مانند ســال ۹۴ عمل شــود 
یعنی به رســمیت شــناختن واردات برای همه اشــخاص حقیقی و 
حقوقی؛ برای اطمینان از استفاده از خدمات پس از فروش نیز باید صرفاً 
خودروهایی وارد شود که شــرکت های خدمات دهنده شأن در ایران 
وجود داشته باشــد، یعنی معاونت حمل و نقل وزارت صمت تأیید کند 

که شرکت ایکس در ایران نمایندگی دارد.
دادفر در مورد لــزوم مدیریت منابع ارزی، اظهار کــرد: واردات خودرو 
باید از طریق واردات با ارز منشــأ خارجی انجام شود؛ یعنی با ارز حاصل 
از فعالیت های خارج از کشــور، خودرو وارد تا منابع ارزی هم مدیریت 

شود.
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو گفت: از ســویی دیگر در حال حاضر 
۷۰ هزار دستگاه خودرو نمی تواند بازار را متعادل کند اما نکته این است 
که بازار مشــخص می کند که چه تعداد خودرو وارد شــود. در سال ۹۴ 
حدود ۹۰ هزار خودرو وارد شــد اما ماشین در دســت فروشنده ماند و 
به همین روال واردات در ســال ۹۵ به حدود ۳۰ هزار دســتگاه رسید. 
بنابراین تجربه نشان داده که بازار خود تعیین کننده میزان نیاز و تقاضا 

خواهد بود و نباید دستوری عمل کرد.

تولید

وزیر ارتباطات گفت: اپراتورهــای موبایل پس از اخذ 
»پروانه همگرای خدمات ارتباطی«، می توانند نسبت 
به راه اندازی پورتهای پرسرعت فیبرنوری برای منازل 

و کسب و کارها اقدام کنند.
 عیسی زارع پور در صفحه شخصی خود در شبکه های 
اجتماعــی مصوبــه روز چهارشــنبه هیئت دولت را 
مصوبه ای راهگشــا برای پیشــبرد یکی از بزرگترین 
پروژه هــای ارتباطی کشــور عنوان کــرد و گفت: بر 
اساس این مصوبه، ۸ واحد درصد از حق السهم دولت از 
درآمد اپراتورهای تلفن همراه در اختیار این اپراتورها 
قرار می گیرد تا صرف توســعه شــبکه ثابت مبتنی بر 

فیبرنوری شود و سرعت و کیفیت ارتباطات 
ثابت را افزایش دهند.

وی ادامه داد: بــا این مصوبــه، اپراتورهای 
همراه پس از اخذ »پروانه همگرای خدمات 
ارتباطــی«، می توانند با بهره گیــری از این 
تســهیلات، عملًا در حــوزه ارتباطات ثابت 
هم ورود پیدا کرده و نســبت بــه راه اندازی 

پورت های پرســرعت فیبرنوری برای منازل و کسب و 
کارها اقدام کنند.

وزیر ارتباطات خاطرنشــان کرد: بی تردید اختصاص 
ســالانه این رقم قابل توجه از ســوی دولت سیزدهم 

نشان دهنده عزم جدی آن به منظور توسعه 
زیرساخت های شبکه کشــور و دسترسی به 
شبکه پرسرعت جهت رفع نیازهای کاربران 
و صاحبان مشــاغل اســت و این حسن نیت 
دولت مردمی نیــز موجــب ترغیب بخش 
خصوصی برای مشــارکت هرچــه فعال تر 
در این پروژه خواهد شــد و مسیر اجرای آن 

هموارتر خواهد شد.
زارع پور گفت: البته دولت و مجلس شــورای اسلامی 
برای رفــع محدودیت هــای پیــش روی اپراتورها و 
سرعت بخشی به اجرای این پروژه ملی، تکالیفی را نیز 

در قانون بودجه ۱۴۰۱ برای سایر نهادها و دستگاه های 
مرتبط از جمله شــهرداری ها و وزارت نیرو پیش بینی 
کرده اســت تا با بهره گیری از ظرفیت های آنها، اجرای 

این طرح ملی با سرعت بیشتری تحقق یابد.
وی ادامه داد: توسعه شــبکه ثابت مبتنی بر فیبر نوری 
)FTTx( یکــی از پروژه هــای مهم دولت ســیزدهم 
است که با همکاری همه ذی نفعان تا پایان دولت اجرا 
خواهد شد تا پوشش ۲۰ میلیون خانوار ایرانی از طریق 
شــبکه فیبر نوری تحقق یابد. برخورداری از شبکه با 
کیفیت و پرسرعت حق همه مردم است و ما در وزارت 

ارتباطات برای اجرای این پروژه مصمم هستیم.

معاون صنایع عمومی وزارت صمت در پاســخ به سوالی 
درباره برنامه وزارت صمت بــرای واردات لوازم خانگی در 
ســال جاری اظهار کرد: برخی از واحدها اعلام کردند که 
در حال حاضــر هم آمادگی رقابت داریــم، اما برای اینکه 
مطمئن شویم عمق تولید و شرایط پایدار شده هنوز نیاز 
داریم نقش حمایتی را ایفا کنیــم. واردات لوازم خانگی از 
سال ۱۳۹۷ ممنوع اســت و در حال حاضر عمده کالاهای 
خارجی موجود در بازار قاچاق هستند که با گارانتی های 
تقلبــی فروخته می شــوند.  طبق مصوبه اولیه شــورای 
هماهنگی سران ســه قوه در ســال ۱۳۹۷ و تمدید آن، 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی تا پایان سال ۱۴۰۰ ادامه 

دارد و بعد از آن مجددا دربــاره این موضوع تصمیم گیری 
می شود.هر چند تا پیش از اســفند ۱۴۰۰ پیش بینی ها 
بیشــتر به تداوم ممنوعیت واردات متمایــل بود، اما در 
پی افزایــش قیمت برخــی محصولات داخلی، ســتاد 
تنظیم بازار مقرر کــرد که اگر تولیدکننــدگان داخلی 
لوازم خانگی قیمت های خود را در بــازار واقعی نکنند، 
برنامه ریزی لازم برای آزادسازی واردات متناسب با نیاز 
مردم انجام می شود. هر چند با تصمیم سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان قیمت  لوازم خانگی به 
حالت قبل برگشــت، اما وزیر صمت در آخرین نشست 
خبری خود در ســال ۱۴۰۰ اعلام کرد که با واردات در 

همه حوزه ها به میــزان حداکثر ۲۰ درصــد و با برنامه 
ریزی برای نسبت صادرات به واردات موافق است.حالا با 
وجود گذشت بیش از یک ماه از سال جدید هنوز خبری از 
تغییر ممنوعیت واردات کالاهای مختلف )یه جز خودرو( 
نیست.در این رابطه محمد مهدی برادران - معاون صنایع 
عمومی وزارت صنعت، معدن و تجــارت - در گفت وگو با 
ایسنا، با اشاره به برنامه وزارت صمت در راستای واردات 
لوازم خانگی در سال جاری و اینکه هنوز نیاز داریم نقش 
حمایتی را ایفا کنیم گفت: این نقش حمایتی لازم اســت 
تا صنعت به ســطحی از بلوغ و توانمندی برسد.به گفته 
این مقام مسئول بیشــتر واحدهای تولید لوازم خانگی با 

۳۰۰ تا ۴۰۰ شرکت کوچک صنعتی همکاری می کنند 
که این شرکت ها اشتغال ایجاد کردند و در حال حرکت 
به ســمت بلوغ و دانش بنیان شدند هســتند. بنابراین 
تولیدکنندگان هنــوز به زمان نیاز دارنــد و نمی توان از 
آن ها خواســت که دفعا دانش محور شــوند.برادران در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه تولیدکنندگان چند سال 
به زمان برای تداوم ممنوعیــت واردات نیاز دارند، اظهار 
کرد: در حال حاضر روند تولید لوازم خانگی رو به رشــد 
اســت و حتی در برخی محصولات خود تولیدکنندگان 
معتقدند به توانمندی رســیده اند و داوطلــب رقابت با 

محصولات وارداتی هستند.

وزیر

لوازم خانگی

خریدار   رییس مرکز ملــی فرش ایران از 
صادرات ۶۴ میلیون دلاری فرش دستباف 
در سال گذشته و رشــد ۱۱ درصدی وزنی 

آن در سال ۱۴۰۰ خبر داد. 
 »فرح ناز رافع« در نشست خبری افزود: این 
میزان صادرات در مقایسه با سال ۹۹ از نظر 

ارزشی افت ۱۰ درصدی داشته است.
وی دلیل ایــن کاهــش ارزش صادراتی را 
موضوع بازگشــت ارز حاصــل از صادرات 
عنوان کرد که منجر به انتخاب شــیوه هایی 
دیگر از سوی بازرگانان و تجار برای صادرات 

شده است.
رافع تصریح کــرد: در ســال ۲۰۲۰ جمع 
صادرات فــرش دســتباف در جهان ۸۷۰ 
میلیون دلار بوده که هند بــا ۲۷۸ میلیون 
دلار در رتبه نخســت و ایران با ۷۲ میلیون 

دلار در رتبه دوم قرار گرفتند.
وی تاکید کرد: برخلاف آمارهای اشتباهی 
که برخی اوقات اعلام می شــود کشورهای 
پاکســتان، نپــال، افغانســتان و غیره در 
صادرات فرش دســتباف از ایران ســبقت 
نگرفته انــد و نپال بــا ۵۱ میلیــون دلار، 
پاکســتان با ۵۰ و چین با ۳۱ میلیون دلار 
در رتبه های ســوم تا پنجم صــادرات قرار 
گرفتند.وی معتقد است که صادرات ایران 
همچنان مقام نخست صادرات را در اختیار 
دارد، زیــرا هندی ها همــه کف پوش های 
تولیدی شــان را به عنوان فرش دســتباف 
عنــوان می کنند.رییس مرکــز ملی فرش 
ایران ادامــه داد: آمار هنــدی ها همچنین 
شــامل گلیم و برخی فرش هایی است که با 
ربات تولید می شود، اما صادرات ایران فقط 

شامل گپه و فرش دستباف است.
وی یادآور شــد: آمارهای یاد شده همه به 

استناد آمار UN، Trade Map و همچنین 
آمار گمرک ایــران اســت و مطابق همین 
آمارها ایران کمترین میزان کاهش صادرات 
را در سال های اخیر داشته است.رافع، دلیل 
این کاهــش را پاندمی کرونــا و همچنین 
تحریم های ظالمانه علیه کشورمان عنوان 
کرد.وی گفت: صادرات کل جهان در ســال 
۲۰۲۰ به میلیارد دلار هم نرســید، این در 
حالی است که در ســال ۲۰۱۷ حتی به یک 

میلیارد و ۵۹۰ میلیون دلار نیز رسیده بود.

رشد ۲7 درصدی تولید
این مقام مســوول همچنین مجموع تولید 
سال گذشــته را ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار متر 

مربع عنوان کرد که در هم سنجی با سال ۹۹ 
رشد ۲۷ درصدی داشته است.

وی خاطرنشان کرد: رسانیدن تولید به سه 
میلیون متر مربع در سال جاری برنامه ریزی 
شده است و یکی از دستاوردهای قابل توجه 
از ابتدای اســتقرار دولت ســیزدهم در این 
حوزه ۳۵ هزار نفر اشــتغال جدید است که 
درصددیم امســال آن را به بیش از ۵۰ هزار 

نفر اشتغال جدید ارتقا دهیم.

تجلیل از مشاهیر فرش ایران
رافــع در ادامــه بــه برنامه ریــزی بــرای 
تجلیل از مشــاهیر فرش ایــران در روز ۱۸ 
اردیبهشــت ماه در تالار وحدت اشاره کرد 

و افزود: در زنجیــره تولیــد و تامین فرش 
دســتباف افراد زیادی اعم از رنگرز، رفوگر، 
نســاج، بافنده، تاجر و غیره حضور دارند که 
خدمات آنان سبب شده تا فرش ما به هویت 

ایرانی تبدیل شود.
وی ادامه داد: هنرمنــدان بزرگی تاکنون در 
این عرصه فعالیت کرده انــد، اما هیچ کجا 
نامی از آنان برده نشــده اســت. همچنین 
پنج هــزار و ۵۰۰ دانشــجو و دانش آموز در 
سرتاسر کشــور در رشــته تخصصی فرش 
دســتباف تحصیل می کنند که نیاز به الگو 
دارند؛ به همه این دلایــل در صدد برآمدیم 
تا برای نخســتین بار برنامه مشاهیر فرش 

دستباف را برگزاری کنیم.

رییس مرکز ملی فرش ایران تصریح کرد:  در 
این مراسم از ۶ نفر مشاهیر فرش دستباف با 
اهدای مدال، پنج نفر از نام آوران این حوزه 
با اهــدای دیپلم افتخار و ۹۹ نفر شایســته 
تقدیر با تندیس، تجلیل خواهد شــد که در 
بین آنان بازرگانان، رفوگران، پژوهشگران، 
طراحــان، کارآفرینــان، خیریــن فرش 

دستباف و غیره حضور دارند.

مرکز ملی فرش در وزارت صمت
 باقی ماند

وی همچنین از منتفی شــدن انتقال مرکز 
ملی فــرش به وزارت گردشــگری و میراث 
فرهنگــی خبــر داد و گفت: بــا موافقت و 
مســاعدت وزیر صمــت و معــاون صنایع 
عمومــی ایــن وزارتخانه، صنعــت فرش 

دستباف در وزارت صمت باقی ماند.
رافــع همچنیــن با اشــاره بــه مهاجرت 
استادکاران و رفوکاران این صنعت به دیگر 
کشورها، تاکید کرد: این افراد سرمایه های 
فــرش دســتباف هســتند، اما بــه دلیل 
مشــکلاتی نظیر »عبور موقت فرش« ناچار 

به مهاجرت می شوند.
وی یادآور شــد: این مشــکل از آنجا نشات 
می گیرد که فرش های آسیب دیده، سوخته 
شده یا فرش هایی که از مسیر ایران به دیگر 
کشــورها مــی رود، همچنیــن فرش های 
صادراتی که به کشور عودت داده می شود، 

مشمول عوارض گمرکی می شوند.
در این مراســم از پوستر مراســم تجلیل از 

مشاهیر فرش دستباف رونمایی شد.
۲ میلیــون نفــر در زنجیــره ارزش فرش 
دســتباف در کشــور مشــغول به فعالیت 

هستند.

خریدار   مدیــر کل دفتر قوانین و مقررات 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: قانون 
اصــلاح قانون مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز 
مطابق دســتورالعمل های اعلام شــده، از 

امروز لازم الاجرا است.
»ســید علی معصومــی« با تاکیــد بر لازم 
الاجرایــی بودن اصــلاح قانون مبــارزه با 
قاچاق کالا و ارز، اظهار داشــت: این قانون 
در نخستین اقدام در سال ۱۳۹۲ به تصویب 
مجلس شورای اســلامی رســید و در ماه 

پایانی همین سال اجرایی شد.
وی افزود: بــا توجه بــه اینکه ایــن قانون 
مجموعــه ای از ضوابــط و قوانیــن جدید 
را پیش بینی کــرده بود، بــه دلیل کمبود 
تجربه، مشــکلات و اختــلاف نظرهایی را 
ایجاد کرد که طی سال های گذشته نیاز به 

تغییرات را افزایش داد.
معصومی خاطرنشــان کرد: طی سال های 
اخیر در زمینــه مبارزه با قاچــاق کالا و ارز 
تجربیات بســیاری را به دســت آودریم که 
موجب شد نواقص قانون موجود احصا شود 
و اکنون با اصلاح آن مــی توانیم موفق تر در 

این زمینه عمل کنیم.
وی با اشــاره به تصویب لایحه اصلاح قانون 
مبارزه با قاچــاق کالا و ارز، تاکید کرد: این 

قانون پس از طی کردن مراحل ابلاغ و تایید 
ریاســت جمهوری، مطابق دســتورالعمل 

های پیشین از امروز لازم الاجرا است.
مدیر کل دفتر قوانین و مقررات ستاد مبارزه 
با قاچــاق کالا و ارز با تاکید بــر اینکه موارد 
مهمی در این قانون اصلاح شــده اســت، 
گفت: یکی از مهمترین مــوارد رفع خلاها 
و اشــکالات تعیین مصادیق قاچاق و قانون 
امور گمرکی بود که ابهامات آن رفع شــد و 
با تبیین مســائل مصداق های دقیق قانونی 
تعیین شــد.وی تصریح کرد: در اصلاحیه 
جدید، اختلاف تشــخیص و حد تشخیص 
رفع شده اســت، پیش از این در مورد اظهار 
کالا بلاتکلیف بودیم و مصادیق این اسنادی 
که مورد سواســتفاده قرار می گرفت روشن 
نبود که در قانون جدید تعیین تکلیف شده 

است.
معصومی اظهار داشت: همچنین کالاهای 
معافیت دار که بر اســاس قانون ساماندهی 
مرزی، کالاهای ملوانی که از طریق تعاونی 
های مرزنشــینی یا مســافری از استان ها 
وارد کشور می شــد، جرم بود که مقرر شد 
سیاست یکسانی داشــته باشیم و با هرگونه 
تجمیــع کالاهــای معافیــت دار مرزی و 
مســافری برخورد شــود زیرا اساسا فلسفه 

ورود این کالاها در مرز اســتفاده  مشمولان 
در اســتان های مرزی بود و نباید وسیله ای 

برای دور زدن قانون باشد.
وی تاکیــد کرد: ایــن موارد فقط بخشــی 
از اصلاحیــات را در بــر می گیــرد و موارد 
بیشــماری در قانون اصلاح قانون مبارزه با 

قاچاق کالا و ارز را در بر می گیرد.
 هفته گذشــته نیز مدیرکل سیاســت ها و 
مقــررات ارزی بانک مرکــزی در خصوص 
ضوابط جدید مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز 
گفت: بر اساس این دســتورالعمل هرگونه 
خرید و فروش ارز از جمله معاملات فردایی 
و خارج از شبکه بانک ها و صرافی های مجاز، 
قاچاق محســوب و برخورد قانونی می شود. 

مرتضی ســتاک بیان کرد: طبــق مقررات 
ابلاغی بانک مرکزی که لازم الاجرا اســت 
ورود ارز تا ســقف ۱۰ هزار یــوور و معادل 
ارزی آن نیاز به اظهارنامــه ندارد و ورود آن 
به کشور مجاز است اما بیش از ۱۰ هزار یورو 
با اظهارنامه در گمــرک و البته بدون هیچ 

محدودیتی مجاز است.
وی در خصــوص میزان مجاز خــروج ارز از 
کشــور افزود: در مورد خــروج ارز از طریق 
پروازهای هوایی حداکثر تــا ۵ هزار یورو و 
از طریق زمینی تا ۲ هزار یــورو و معادل آن 
بدون اظهار حین ورود افــراد می توانند ارز 
را خارج کنند همچنین بــه هنگام ورود به 
کشور، اگر مسافری میزان ارز را اظهار کرده 
باشــد ولو اینکه بالای ۱۰ هزار یورو باشــد 
همان میزان را می تواند از کشور خارج کند.

مدیرکل سیاســت ها و مقررات ارزی بانک 
مرکزی در پاســخ به این ســوال که یکی از 
مواردی که در بازار ارز داریم بحث معاملات 
آینده اســت آیا در اصلاح قانــون مبارزه با 
قاچــاق بــا کالا و ارز معاملات آتــی ارزی 
مشــروعیت دارد یا خیر؟ توضیــح داد: در 
بند ت ماده ۲ مصادیق قاچــاق کالا و ارز در 
قانون جدید این موضوع به تشریح بیان و در 
هشت بند و ۹ تبصره جایگزین بند پ قبلی 

شده است. در این بند به صراحت معاملات 
فردایی که هیچگونه ارزی مبادله نمی شود 
و صرفا مابه التفاوت آن در کاغذ محاســبه 

می شود، قاچاق تلقی شده است. 
ستاک در رابطه با ضوابط حمل و نگهداری 
ارز در قانون جدید مبارزه بــا قاچاق کالا و 
ارز هم یادآورشــد: تا ســقف ۱۰ هزار یورو 
بلامانع است ولی بیش از این مبلغ به شرط 
داشتن صورت حســاب خرید از صرافی ها، 
بانک ها، موسســات اعتباری و یا اظهارنامه 
گمرکی تا مدت زمان شش ماه از اظهارنامه 
گمرکی منعی ندارد و تا قبــل از این مهلت 
فرد موظف اســت که این ارز را به واحدهای 
بانکی و صرافی ها بفروشــد تا نزد آن ها در 

حسابی به نام خود نگهداری کند.
مدیرکل سیاســت ها و مقررات ارزی بانک 
مرکــزی در رابطه با تعییــن تکلیف فردی 
که در داخل کشــور با ریال ارزی خریداری 
کرده و در آن طرف مرزها دلار یا ارز دیگری 
از طرف حساب خود دریافت می کند، گفت: 
در بندهــای الف و ب دســتورالعمل جدید 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز اشــاره شده است 
که ورود ارز به کشــور و خــروج آن خارج از 
ضوابط شورای پول و اعتبار مصداق قاچاق 

ارز تلقی می شود.

اپراتورهای موبایل می توانند برای ارائه اینترنت ثابت اقدام کنند

واردات لوازم خانگی به کجا رسید؟



مدیرکل هوشمندسازی و فناوری های نوین شرکت توانیر مطرح کرد

راه اندازی سامانه انرژی صدور مجوزها را تسهیل کرد

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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خبری خوش برای نفت ایران
به  تازگی مســوولان درباره وصول مطالبات نفتی خبرهای خوشــی را 
اعلام کردند که بر اســاس آن تاکنون کل درآمد حاصل از فروش نفت، 

میعانات گازی و محصولات پتروشیمی وصول شده است.
وعده مسوولان برای وصول تمام درآمدهای فروش نفت، خوش بینی را 
برای اقتصاد کشور رقم زده اســت، آن طور که علی صالح آبادی - رئیس 
کل بانک مرکزی گفته درآمدهــای ارزی صادرات های صورت گرفته 
به خصوص صادرات نفتی وصول شــده اســت و در همین فروردین ماه 

اوضاع خوبی در حوزه درآمدهای ارزی داشتیم.
جواد اوجی - وزیر نفت نیز به تازگی اعــلام کرد که کل درآمد حاصل از 
فروش نفت، میعانات گازی و محصولات پتروشیمی وصول شده است. 
هرچه نفت و میعانات محصولات پتروشیمی که فروختیم همه را زمان 

سر رسید وصول کردیم.
وی با بیان اینکه عمده فروش نفت و ســایر محصولات نفتی به صورت 
ارزی و نقدی وصول شــده و طی دولت ســیزدهم تمامی فروش زمان 
سررســید وصول شــده مطالبات عمده فروش ارزی دریافت شــده و 
بخشی نیز در قبال اقلام مورد نیاز کشور تهاتر شده است، گفت: موضوع 
تهاتر نفت و کالا در بودجــه ۱۴۰۰ بوده و در ۱۴۰۱ نیز منظور شــده 

است.
اوجی با بیان اینکه کلا فروش نفت در حیطــه و اختیارات وزارت نفت 
اســت اما این ظرفیت ایجاد شده که برخی نهادها، دســتگاه ها و سایر 
وزارتخانه ها بتوانند از ظرفیت تهاتر برای تامین بودجه استفاده کنند، 
گفت: درباره پالایشــگاه هایی که در حال بهره برداری هستند، برنامه 
کیفی ســازی و ارزش افزوده محصولات در قالب هشت پروژه تعریف 

شده که خیلی از پروژه ها منتظر تنفس خوراک هستند.
وزیر نفت بــا بیان اینکــه نه دولت و نــه وزارت نفت هیــچ گاه منتظر 
مذاکرات برجام نبوده اســت گفت:  به توانمنــدی صنعت نفت متکی 
بوده ایم و امــروز ۱۶.۵ میلیــارد دلار در قالــب ۵۵ طرح قــرارداد و 

تفاهم نامه امضا شده است.
بر این اســاس، به نظر می رســد که نفت ایران به روزهای خوبی خود 
نزدیک شده است، نرسی قربان - کارشــناس ارشد حوزه انرژی در این 
رابطه به ایسنا گفت: اگر توانسته باشــیم میزان فروش نفت را افزایش 
دهیم و در کنار آن نیز ساز و کارهایی را برای وصول درآمدها اندیشیده 
باشیم، قطعا توفیقاتی را در صنعت نفت بدست می آوریم و برای آینده 

راهگشاست که امیدواریم گام ها در این بخش بیشتر شود.
وی با بیان اینکــه در هیچ زمانی فــروش نفت ایران به صفر نرســید و 
هیچگاه آمریکا نتوانست مانع فروش صددرصد نفت ایران شود، تصریح 
کرد: در هر شــرایطی ایران نفت خود را به فروش رسانده است اما اینکه 
میزان فروش چه مقــدار بوده و اینکه تا چه میزان می توان در شــرایط 

فعلی آن را افزایش داد، قابل بحث و گفت وگو نیست.

این کارشــناس ارشــد حوزه انرژی با تاکید بر اینکه نمی توان از اکنون 
در مورد میزان فروش نفت در شرایط حفظ تحریم ها در آینده صحبت 
کرد، گفت: ممکن اســت در یک بازه زمانی میزان فروش افزایش و در 
بازه زمانی دیگر کاهش یابد اما در مجموع اقدامات دولت برای توسعه و 
افزایش فروش نفت ایران امری مهم و خوب است.قربان با اشاره به آینده 
صنعت نفت ایــران در صورت رفع تحریم ها، اظهار کــرد: اگر تحریم ها 
برطرف شود، میزان فروش نفت ایران به بالای دو میلیون بشکه در روز 
خواهد رسید البته این مساله نیز بستگی به کرونا و تقاضای جهانی دارد.
همچنین مرتضی بهروزی فر - کارشــناس ارشد حوزه انرژی - با اشاره 
به پتانســیل و ظرفیت ایران برای صادرات و تولید نفت، به ایسنا گفت: 
اگر تحریم ها برداشته شــود و ایران مشکلی برای صادرات نفت نداشته 
باشــد، به راحتی می تواند میزان تولید خود را به ۳.۸ تا ۴ میلیون بشکه 

حداکثر در شش ماه و حتی کمتر از این زمان برساند.
وی با بیان اینکه صادرات نفت ایران می تواند ۱.۵ تا ۲ میلیون بشــکه 
افزایش یابد، اظهار کرد: وضعیت بازار جهانی نفت اکنون به دلیل کرونا 
مناسب نیست و قیمت ها طی یک یا دو ســال گذشته به دلیل کرونا در 
ســطوح پایینی بود اما با این حال اوپک پلاس با اعمال سیاســت هایی 
توانســت قیمت ها را مهار کند ولی بازهم قیمت هایــی که بتواند غول 

های نفتی را راضی کند بالاتر از عدد فعلی است.
این کارشــناس افزود: به طور مثال عراق چهار میلیون بشکه صادرات 
نفت داشــته و به راحتی آن را وارد بازار می کند، همچنین کشــورهای 
روسیه و عربســتان نیز همین شــرایط را دارند اما میزان صادرات نفت 
ایران به دلیل تحریم ها بســیار کاهــش یافت و برای فــروش نیز باید 
تخفیف هایی را اعمــال می کرد و از آن مهمتر امــکان وصول مطالبات 

خود را نیز نداشت.
بهروزی فر با بیان اینکه اگر حتی ورود ایــران موجب کاهش قیمت ها 
شــود، در کوتاه مدت به ضرر ایران نخواهد بود و درآمد آن نه تنها کمتر 
نخواهد شد بلکه بیشتر نیز می شود، گفت: البته این موضوع چندان باب 
میل غول های نفتی همچون عربستان، روسیه، عمارات و عراق نخواهد 

بود و وقوع جنگ قیمتی اصلا به نفع این کشورها نیست.

با موافقت نمایندگان
دولت مکلف به افزایش ظرفیت تولید انرژی 

تجدیدپذیر شد
طبق مصوبه مجلس شورای اســلامی، دولت مکلف به افزایش سالانه 

هزار مگاوات به ظرفیت تولید انرژی تجدیدپذیر و برق آبی شد.
 نمایندگان در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی ماده ۴ طرح توسعه 

و مانع زدایی از صنعت برق کشور را به تصویب رساندند.
بر اســاس این مصوبه، وزارت صنعت، معدن و تجارت از طریق صنایع 
انرژی بر موضوع ماده )۳( این قانون مکلف است برای تأمین برق پایدار 
مشــترکان صنعتی، حداقل نه هزار )۹۰۰۰( مگاوات نیروگاه حرارتی 
با بازدهی حداقل پنجــاه و پنج )۵۵( درصد و هــزار )۱۰۰۰( مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر و پاک تا پایان ســال ۱۴۰۴ از محل منابع داخلی 

صنایع مذکور احداث کند.
در صورت عدم احداث، تأمین برق این صنایع در ماه های گرم ســال در 
اولویت وزارت نیرو قرار نمی گیرد. وزارت نیرو مکلف است از تأمین برق 
این صنایع پشــتیبانی و برق تولیدی مازاد آنها را منتقل کند. برق مازاد 
نیروگاه های فوق در بورس انرژی و یا به صــورت قرارداد دو جانبه قابل 
فروش است. وزارت نفت مکلف اســت با هماهنگی وزارت نیرو سوخت 
مورد نیاز نیروگاه های مذکور را تأمین کند. آیین نامه اجرایی این ماده 
مشتمل بر دستورالعمل نحوه تأمین ســوخت این نیروگاه ها ظرف دو 
ماه پس از تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون به پیشنهاد وزارتخانه های 
نفت، نیرو و صنعــت، معدن و تجارت تهیه و بــه تصویب هیأت وزیران 

می رسد.

و نیر

 مجری طرح ســاخت ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه توسط 
صنایع با اشاره به وارد مدار شدن ۲ واحد نیروگاه ۳۶۶ 
مگاواتی در تابستان ســال جاری، گفت:پیشرفت ۵۷ 
درصدی دوره پیشبرد طرح های نیروگاهی صنایع در 

هفت استان کشور محقق شده است.
»سیدزمان حســینی« افزود: در دوره پیشبرد شامل 
فعالیت های انتخاب مشــاور، تملــک زمین، صدور 
موافقت نامه اصولی، پروانه احداث، مجوزهای محیط 
زیست، ســوخت، پدافند غیرعامل، تامین آب، طرح 
اتصال به شبکه و غیره برای ساخت دست کم ۱۰ هزار 
مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهــی صنایع معدنی در 
۱۴ ساختگاه کشور پیشــرفت های مناسبی حاصل 

شده است.
وی با اشــاره به تفاهم نامــه ۱۹ مهر ۱۴۰۰ 
میان وزارت نیرو و صمت، ادامه داد: این طرح 
تاکنون به طور متوســط ۵۷ درصد پیشرفت 
دوره پیشبرد داشته که نیروگاه های واقع در 
استان های اصفهان، هرمزگان، یزد، کرمان، 
فارس، سمنان و خوزستان به مرحله اجرایی 

رسیده است.
مجری طرح احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه توســط 
صنایع، درباره تعــداد واحدهــای نیروگاهی که برای 
پیک تابستان سال جاری وارد مدار می شوند، گفت: با 
توجه به نیاز مبرم شبکه سراسری برق در پیک مصرف 

ســال ۱۴۰۱ طی برنامه ریزی فشــرده، ۲ 
واحد )واحدهای شماره ۳ و ۴( نیروگاه ۱۸۳ 
مگاواتی شهید باکری ســمنان در تابستان 

جاری وارد مدار می شوند.
حســینی درباره موضوع تامین سوخت این 
نیروگاه ها نیز خاطرنشــان کرد: با عنایت به 
پیگیــری و هماهنگی بیــن وزارتخانه های 
نیرو، صمــت و نفــت، مجــوز و تخصیص ســاخت 
نیروگاه هــای فولاد مبارکه، آلومینیــوم المهدی، گل 
گهر، لامرد، سمنان و فولاد خوزســتان صادر و تامین 

شده است.
به گفته وی، تامین سوخت هشت نیروگاه نیز در دست 

بررسی و اقدام است.
 ۱۹ مهر سال گذشــته تفاهم نامه ساخت دست کم ۱۰ 
هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی جدید از طریق صنایع 

بین وزارتخانه نیرو و صمت مبادله شد.
ســرمایه گذاری این بخش توســط ســرمایه گذاران 
صنعتی و معدنی کشور انجام می شود که شامل صنایع 

تولید فولاد، مس و آلومینیوم است.
طرح احــداث ۱۰ هزارمگاوات نیروگاه توســط بخش 
خصوصی در ۱۴ پــروژه و با هدف تامیــن برق پایدار و 
مستمر برای این صنایع معدنی است؛ یعنی به عبارتی 
دیگر صنایع می توانند خودشــان برق مورد نیاز خود را 

تامین کنند.

وگاه نیر

خریدار   مدیــرکل هوشمندســازی و 
فناوری های نویــن شــرکت توانیر گفت: 
هوشمندسازی صنعت برق به بانک مرکزی 
بــرای رصــد درگاه های پرداخــت قبوض 

مشترکان کمک می کند.
هادی مدقــق مدیرکل هوشمندســازی 
و فناوری هــای نویــن شــرکت توانیر، در 
خصوص آخرین وضعیــت تحول دیجیتال 
و توســعه دولت الکترونیک در صنعت برق 

کشور، به سوالات زیر پاسخ داد:

 تاکنون چــه طرح هایی برای تحول 
دیجیتال و توسعه دولت الکترونیک 
در حوزه برق بــه مرحله اجرا درآمده 

است؟
 قــدم اول تحول دیجیتــال در صنعت برق 
که مردم آن را حس کردنــد، حذف قبوض 
کاغذی و قدم دوم، راه اندازی اپلیکیشــن و 
وبســایت برق من بود که حدود ۴۰ خدمت 
را در بحث خدمات فــروش و پس از فروش، 
بهره بــرداری، خاموشــی و ... فراهم کرده؛ 
این خدمات برای افرادی که دسترســی به 
اینترنت ندارند، از طریق شماره تماس های 

۱۵۲۱ و ۱۲۱ ارائه می شود.

نصب کنتورهای هوشمند کیفیت 
ولتاژ برق را افزایش می دهد

قدم اصلی تحــول دیجیتــال صنعت برق 
نیز، نصــب کنتور های هوشــمند اســت 
که بخش عمــده داده هــا را گــردآوری و 
یــک کلان داده ایجاد کرده اســت. عمدتا 
در مباحــث مدیریــت مصرف بــه بحث 

کنتور های هوشمند اشاره می شود؛ اما این 
اقدام، افزایش کیفیت ولتــاژ برق تحویلی 
به مشــترکان را نیز قابل رصد می کند. قبلا 
منتظر می ماندیم تا مشترکی تماس بگیرد 
و شــکایتی کند تا متوجه شویم که کیفیت 
ولتــاژ در نقطــه ای مشــکل دارد؛ اما این 
موضوع اکنون در بخش عمده ای از شــبکه 

برق رؤیت پذیر شده است.
مشــترکانی که بــا اســتفاده از پنل های 
خورشــیدی تولید برق دارنــد، همگی به 
کنتور هــای هوشــمند تجهیز شــده اند و 
مدیریت تولید و مصــرف آن ها در بازه های 

۱۵ دقیقه ای و یک ســاعته قابل رصد است. 
اهمیت تــراز تولید و مصرف در تابســتان 
بیشــتر دیده می شود و مشــترکان زیادی 
هســتند که در این فصل، امکان تولید برق 
با اســتفاده از واحد های اضطــراری مثل 
واحد هــای دیزلــی را دارند کــه همگی از 

همین طریق رؤیت پذیر می شوند.

تبادل داده میان دستگاه های 
اجرایی با راه اندازی سامانه انرژی 

الکترونیکی شد
 این هوشمندســازی  چه تاثیری بر 

اقتصاد کشور دارد؟
هوشمندسازی در صنعت برق را با موضوع 
کنتور ها شروع کردیم؛ اما به جز مشترکان، 
برای پیمانکاران و ســایر ذی نفعان مرتبط 
با صنعت بــرق نیز برنامه هایی آغاز شــده؛ 
به طور مثال، ســامانه انرژی را راه اندازی و 
وبســایت هایی را با کمــک مجموعه های 
مدیریــت آب، جهــاد کشــاورزی، میراث 
فرهنگــی و گردشــگری و صنعــت برقرار 
کردیم تا بتوانیم داده ها را میان دســتگاه ها 

تبادل کنیم.
اکثر مشترکان این حوزه ها، بر اساس پروانه 

و مجوزی که دارنــد، از تعرفه های تخفیفی 
اســتفاده می کنند که صــدور این مجوزها 
در گذشته ســنتی و کاغذی بود؛ اما اکنون 
امکان تبــادل اطلاعات میان ســازمان ها 

فراهم شده است.

فراهم شدن امکان رصد درگاه های 
پرداخت قبوض با توسعه 

هوشمندسازی در صنعت برق
در مباحث مالی مشــترکانی کــه از طریق 
بانک ها و PSP ها پرداخت قبوض داشــتند 
نیز، دســتگاه نظارتی یعنی بانک مرکزی، 
از زمانی که باید بانک عامــل این نقدینگی 
را به حســاب واریز کند، مطلع نبــود؛ اما با 
هوشمندســازی که اکنون رخ داده، تمامی 
درگاه هــای پرداخــت را بــه راحتی رصد 

می کنیم.
برنامه هوشمندسازی که از دو سال پیش به 
مرور آغاز شــده، اکنون نتایج و ارزش افزوده 
آن در حال دریافت اســت و قطعا آن را ادامه 
خواهیم داد. مهمتریــن نتیجه این اقدامات، 
دســتیابی به داده هایی اســت که می توان 
آن ها را تحلیل کرد و همچنین شفاف سازی 
صورت می گیرد تا همه بداننــد چه اتفاقاتی 
در مصرف برق در حال وقوع اســت و شــاید 
بســیاری از مســائل، با همین شفاف سازی 
رفع شود.روز سی و یکم فروردین، آقای سید 
ابراهیم رئیســی رئیس جمهــور، در دومین 
جلسه شورای عالی اداری کشــور در دولت 
ســیزدهم گفت: اگــر دســتگاهی در ایجاد 
دولت الکترونیک و تجمیع داده ها و اطلاعات 

کشور کوتاهی کند، باید برخورد کرد.

وگاهی صنایع ۷ استان کشور در مرحله اجرا است ح های نیر طر

CNG و LPG وقلس تا توسعه ح پالایشگاه الفر پاسخ 8 سوال چالشی از طر
خریدار   مدیرعامل شرکت ملی پالایش و 
پخش گفت: بسته طراحی بنیادی و طراحی 
جزئیات طرح پالایشگاه الفروقلس به اتمام 
رســیده و اجرای فرآیند مناقصه در دستور 
کار قرار گرفته است.سه شنبه هفته گذشته 
تفاهم نامه تامیــن مالی احــداث انبارگاه 
شــهید نادر مهدوی با حضور وزیر نفت بین 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 

نفتی و بانک ملی ایران امضا شد.
در حاشیه نشســت خبری فرصتی فراهم 
شد که با جلیل سالاری مدیرعامل شرکت 
پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی درباره 
آخرین برنامه های این شــرکت گفتگویی 
داشته باشیم. به دلیل محدودیت وقت این 
گفتگو به صورت پرسش و پاسخ کوتاه انجام 

شده است.
مشروح این مصاحبه به شرح زیر است:

 شــرکت ملی پالایش و پخش چه 
برنامه ای بــرای تعمیرات اساســی 
پالایشــگاه ها به خصوص پالایشگاه 

ستاره خلیج فارس دارد؟
ما برای همه پالایشــگاه های کشور برنامه 
تعمیرات اساســی را پیش بینــی کرده ایم 
از جمله پالایشگاه ســتاره خلیج فارس که 
به زودی آغاز می شــود. تعمیرات اساســی 
پالایشــگاه ها بــه صــورت دوره ای انجام 
می شود و طبق روال پیش می رود. اگر یک 
زمانی این دوره جابه جا می شــود به دلیل 
نرسیدن قطعات و برخی ملاحظات مربوط 
به برنامه تولید نفت خام اســت که البته در 

موارد خاصی این اتفاق رخ می دهد.

  وضعیت تولید بنزین کشور چگونه 
اســت؟ مباحثی مطرح می شود که 
تولید روزانه بنزین به 90 میلیون لیتر 

رسیده است؟
خیر، در حال حاضــر تولید بنزیــن ایران 
۱۰۰ میلیــون لیتر در روز اســت. در دولت 
گذشته ۸-۹ میلیون لیتر نفتای تولیدی از 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس را در گزارش 

روزانه تولید بنزین اضافه می کردند.
بــه بیــان دیگر بــه همــکاران بنــده در 

برنامه ریزی و نظارت و تولید شــرکت ملی 
پالایش و پخش دســتور می دادند که ارقام 
تولید نفتا جزء آمار تولید بنزین محســوب 

کنند.

 اشاره کردید که برخی محموله های 
بنزیــن در دولت گذشــته به قیمت 
لیتری 500 تومان صادر می شد. البته 
در آن زمان کشور با محدودیت منابع 
ارزی مواجه بود و قیمت جهانی بنزین 
هم به دلیل کرونا کاهش چشمگیری 
یافته بود. آیا بهتــر نبود دولت قبل به 

هر روشی این محموله ها را بفروشد؟
 اگر در یک شرایطی کشــور بتواند فرآورده 
نفتی را با قیمت بالاتری صادر کند، طبیعتا 
درآمــد ارزی حاصل نیز افزایــش می یابد. 
انتقاد بنده این اســت که چــرا بنزین را زیر 
قیمت نفتا صادر کردید؟ این اتفاق باعث شد 
که پالایشــگاه ها به نفتا فروشی روی آورند.

احداث انبارگاه فرآورده هــای نفتی از این 
جهت اهمیت دارد کــه مانع از فروش ارزان 
می شــود و می توان به جای صادرات بنزین 
مثلا با قیمت تنــی ۳۵۰ دلار آن را با قیمت 
تنی ۷۰۰ دلار فروخت و بیشترین مزیت را 

برای کشور به ارمغان آورد.

 درباره زیان دهی شــرکت پالایش و 
پخش اشاره کردید ولی طبق صورت 
مالی منتشــر شــده در کدال گروه 
شــرکت ملی پالایش و پخش در سال 
99 اتفاقا سودآوری بالایی داشتند و از 

زیانده بودن فاصله گرفتند.
طبق صــورت مالی، تک تک شــرکت های 
تابعه شــرکت پالایــش و پخــش زیانده 
بودند. درباره نکته شــما هم عرض کنم که 
پالایشــگاه اراک را هم جزو گروه پالایش و 
پخش محسوب کردند و بدین صورت جمع 
این گروه سودده شد، چون پالایشگاه اراک 
سوددهی قابل توجهی داشت و ضرر مابقی 

شرکت ها را خنثی کرد.
وگرنه طبــق همین صورت مالی که شــما 
اشاره می کنید، خود شــرکت ملی پالایش 
و پخش نیز زیانده است و اتفاقا زیاندهی اش 

در سال ۹۹ نســبت به قبل چند برابر شده 
است.

  اخیرا عنوان کردیــد که مطالعات 
احداث یــک پالایشــگاه 140 هزار 
بشکه ای در سوریه پایان یافته است. 
آیا این پالایشــگاه همان پالایشگاه 
الفروقلس است که در دولت نهم و دهم 

در دستور کار قرار گرفته بود؟
 بله، همان پالایشــگاه اســت. ســه کشور 
مالزی، ونزوئلا و ایران به صورت مشارکتی 
برای احــداث پالایشــگاه الفروقلس اقدام 
کردند و حتی قــرارداد آن نیز امضا شــد. 
دانش فنی این پروژه توســط پژوهشــگاه 

صنعت نفت به طور کامل بومی شده است.
بســته طراحی بنیادی و طراحی جزئیات 
این طرح به اتمام رسیده است و الان اجرای 
فرآیند مناقصه در دســتور کار قرار گرفته 
است.دولت گذشــته اعتقاد چندانی به این 
دســت از طرح  ها نداشــت و اقدامی برای 
اجرای طرح پالایشگاه الفروقلس انجام نداد 

و درباره آن تصمیم گیری نکرد.

 طرح توســعه و تثبیت پالایشگاه 
آبادان و طرح خــط لوله بندرعباس-

سیرجان-رفسنجان در چه وضعیتی 
اســت؟ و چه زمانی بــه بهره برداری 

می رسد؟
 پروژه پالایشــگاه آبادان تقریبا رو به اتمام 
اســت. به زودی در ســال جاری این طرح 
به بهره بــرداری خواهد رســید. امیدواریم 
بتوانیــم طــرح خــط لولــه بندرعباس-

سیرجان-رفســنجان را نیز تا پایان امسال 
به بهره برداری برسانیم. البته در بحث خرید 
لوله مشکلاتی وجود دارد که باید در فرآیند 
خرید، تبدیل و تولید مواد اولیه تا محصول 

نهایی تسهیلاتی انجام شود.

 در حوزه توســعه CNG، اقدامات 
خوبی اوایل دولت ســیزدهم صورت 
گرفت و قرارداد تولید کارخانه ای 45 
هزار خودروی دوگانه ســوز با ایران 
خودرو امضا شــد. اما بعــد از آن، به 
نظر می رســد بحث توسعه CNG به 
حاشیه رفته اســت. در این حوزه چه 

برنامه ای دارید؟
تبدیل نــاوگان به CNG ســوز طبق روال 
ســابق در حال انجام اســت. قیمت بنزین 
و CNG با توجــه به تورم کشــور تقریبا به 
یکدیگــر نزدیک شــده اند. از طرفی قیمت 
LPG هم افزایــش پیدا نکرده اســت و با 
قیمت ارزان به ســمت خودروهای شخصی 
منحرف شده و مصرف می شــود. در نتیجه 
انگیزه مردم برای استفاده از CNG کاهش 
یافته است.ما یک قراردادی نیز برای تولید 
کارخانه ای خودروی CNG ســوز منعقد 
کردیم ولی خودروسازها کلا تمایلی به این 
حوزه ندارند و مدعی هستند که سودآوری 
کافی برایشان ندارد.اســتفاده از CNG در 
دورانی اوج گرفت که مــا تجهیزات احداث 
جایگاه را رایگان دراختیار ســازندگان قرار 
می دادیم، در نتیجه یک جایــگاه با مبلغ ۴ 

میلیارد تومان احداث میشد.

 حرف شــما درست اســت اما الان 
ظرفیت عرضه CNG بــه اندازه دو 

برابر میزان فعلی وجود دارد.
 بله، بنده هــم توضیح دادم کــه چرا مردم 
انگیزه ندارند. بعد از حــوادث آبان ماه ۹۸ و 
اصلاح قیمت بنزیــن، بین قیمت CNG و 
بنزین فاصله خوبی افتاد که مردم را ترغیب 
می کرد ولی الان ایــن فاصله قیمتی با تورم 

تعدیل شده است.
از طرفی قیمت گذاری برای سوخت مصرفی 
در داخل کشــور نیز در اختیار ما نیســت. 

شــرکت ملی پالایش و پخش، پیشنهادات 
خود را ارائه کرده اســت امــا تصمیم گیری 

درباره قیمت گذاری با شرکت نیست.
مثلا درباره اصلاح قیمــت LPG در قانون 
بودجه هم نکاتی مطرح شــده است که اگر 
تاکید بر افزودن گازمایع به ســبد سوخت 
اســت این ملاحظات باید رعایت شــود تا 
مشــکلی برای CNG ایجاد نشــود. به نظر 
بنده قیمت LPG در سبد ســوخت باید با 
قیمت بنزین همســنگ شــود و اختلاف 
قیمت این دو سوخت نسبت به CNG قابل 

ملاحظه شود.

 درباره اصلاح ســهمیه خودروهای 
طبیعی  دارید؟  برنامه ای  تک ســوز 
اســت تا زمانی که ســهمیه بنزین 
تک سوزها بیشــتر از دوگانه سوزها 
باشد، آنها میلی به CNG سوز کردن 

خودروهای خود ندارند.
در این بــاره نیز مباحثــی در کارگروه ماده 
۴ مطرح شــده اســت تا بتوانیم به صورت 
تدریجــی ۱۰ الــی ۲۰ درصــد ســهمیه  
تک سوزها را کاهش دهیم که این خودروها 

به سمت CNG سوز شدن هدایت شوند.

  به عنوان ســوال پایانی نظر شــما 
درباره طرح اخیر کمیســیون انرژی 
مجلس بــرای ادغام شــرکت ملی 
پالایش و پخش و شرکت ملی صنایع 

پتروشیمی چیست؟
بــه نظر بنــده ایــن طــرح نیازمنــد کار 
کارشناسی بیشتری است. پیشبرد طرح ها 
بــدون پشــتوانه مطالعاتی قــوی، موجب 
می شــود که در فرآیند اجرا با مشــکلاتی 
جدی مواجه شویم و نه تنها به حالت بهینه 
نرســیم بلکه سیســتم فعلی را نیز تضعیف 
کنیم.این موضوع بایــد در قالب یک لایحه 
و پس از انجام کار کارشناســی همه جانبه 
به مرحلــه اجرا برســد. نمی توان بــا نگاه 
ســاده انگارانه درباره تجمیع پالایشــگاه و 
پتروشــیمی تحت عنوان پتروپالایشــگاه 
درباره اصلاحات ســاختاری در وزارت نفت 

تصمیم گیری کرد.
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رئیس پلیس پایتخت اعلام کرد
دستگیری ۲۵۸ سارق در قالب ۶۰ باند

رئیس پلیس پایتخت از دســتگیری ۲۵۸ نفر از ســارقان حرفه ای در 
قالب ۶۰ باند خبر داد.

 ســردار حســین رحیمی رئیس پلیس پایتخت با اشــاره بــه اجرای 
شــانزدهمین مرحله از طرح کاشــف پلیس آگاهی و امنیت اقتصادی 
تهران، بیان کرد: در این مرحله از طرح کاشــف در بخش حوزه پلیس 
آگاهــی ۲۵۸ نفر از ســارقان حرفه ای کــه در قالب ۶۰ بانــد فعالیت 

می کردند.
وی با اشاره به دســتگیری ۶۷ نفر از کیف قاپان در این طرح گفت: ۶۱ 
ســارق منزل، ۵۶ نفر ســارق خودرو، ۲۰ جاعل و کلاهبردار، ۳۳ نفر 
مجرم حوزه جرایم جنایی، ۲۱ نفر از افراد و محکومان فراری در حاشیه 
این طرح دستگیر شــدند.فرمانده انتظامی تهران با بیان اینکه سارقان 
به سرقت ۲ هزار و ۸۷ اعم از موتورســیکلت، خودرو، سرقت از اماکن و 
مغازه ها و کیف قاپــی اعتراف کردند، تصریح کــرد: اولین باندی که در 
حاشیه این طرح منهدم شد، باند ۶ نفره مخوف زورگیری بود که منجر 

به قتل ۲ نفر از شهروندان شدند.
وی افزود: اعضای این باند در جنوب شــهر فعالیت داشــتند که پس از 
شناسایی رانندگان سوار بر خودروی آن ها شده و به بهانه های مختلف 
به رانندگان آبمیوه مســموم می خوراندند و پس از بیهوش شدن افراد، 

آن ها را به بیرون پرتاب کرده و خودرویشان را سرقت می کردند.
سردار رحیمی با اشــاره به انهدام باند آدم ربایی خشن و بی رحم، اظهار 
کرد: ۲۴ فروردین ماه امســال شــخصی از اتباع کشــور افغانستانی با 
مراجعه به پلیس مدعی شد که پسرش جهت کار به ایران آمده و توسط 

افرادی ناشناس به گروگان گرفته شده و نگهداری می شود.
وی افزود: متهمــان برای خانواده گــروگان فیلمی ارســال و از آن ها 
تقاضای ۱۰۰ میلیون تومان وجه نقد کــرده بودند که طی عملیاتی هر 

سه آدم ربا در جنوب شهرستان کرج شناسایی و دستگیر شدند.
رئیس پلیس تهران با اشــاره به شناســایی باند اعضای ۴ نفره سرقت 
مســلحانه، گفت: این افراد حدود دو ماه پیش با مأمــوران ما نیز درگیر 
شدند و یکی از افسران پلیس نیز در این درگیری تا آستانه شهادت نیز 

پیش رفت.
وی افزود: طی رصدهای اطلاعاتی دریافتیم کــه این افراد آماده انجام 
سرقت مسلحانه از یک مغازه طلافروشــی بودند که قصد سرقت حدود 
۵ کیلوگرم طلا را که از قبل شناســایی کرده بودند داشــتند که قبل از 

هرگونه اقدام دستگیر و از مخفیگاهشان ۵۰ عدد فشنگ کشف شد.
فرمانده انتظامی تهران با اشــاره به انهدام ۲ باند ســند نمره، بیان کرد: 
افراد سعی داشتند تا ۴۰ دستگاه خودروی مسروقه که شماره شاسی و 
موتور آن را تغییر داده بودند با جعل ســند به سایر شهروندان به فروش 
برســانند که قبل از هرگونه اقدام مجرمانه شناســایی و ایــن باند نیز 
منهدم شد.وی با اشاره به انهدام باند ۴ نفره موتورسیکلت، گفت: از این 

افراد ۵۰ دستگاه موتورسیکلت سرقتی کشف شد.

ســردار رحیمی ادامه داد: در این مرحله از طرح کاشف ۷ فقره پرونده 
شناســایی و ۱۳ نفر از افرادی که قاتل یا مرتبط با قتل بودند، دستگیر 
و تحویل مراجع قضائی شــدند.وی با تشــریح اقدامات پلیس امنیت 
اقتصادی تهران در این طرح، اظهار کرد: در این طرح یک میلیارد و ۶۰۰ 
میلیون انواع کالای قاچاق کشــف شــد که اقلام از قبیل لوازم خانگی، 
ابزار آلات، لوازم الکترونیکی، پوشاک، سیگار و … بودند.رئیس پلیس 
تهران با بیان اینکه یکی از اقدامات در حال پیگیــری مبارزه با احتکار 
اقلام و کالاها اســت، گفت: ۲۸۰ تن انواع کالا از قبیل برنج، آرد، روغن 
موتور و شکر احتکاری کشف شد که در این رابطه ۴۳ دستگاه خودروی 
قاچاقچیان توقیف و ۳۳ نفر از عمده قاچاقچیان دســتگیر شــدند که 

ارزش کالاهای احتکاری مکشوفه ۶۸ میلیارد تومان است.
وی بــا بیــان اینکــه شناســایی و دســتگیری دلالان ارزی فعال در 
شــبکه های مجازی در حال انجام اســت، گفت: در این رابطه ۱۶ نفر 

دستگیر شدند و از آن ها مقادیری دلار، یورو و لیر ترکیه کشف شد.
ســردار رحیمی با بیان اینکه چندین اقدام ویژه توسط پلیس تهران در 
حال انجام اســت، تصریح کرد: بحث اعلام فقدانی افراد یکی از اقدامات 

ما است که در اداره ویژه پلیس آگاهی پرنده مفقودی ها انجام می شود.
وی افزود: در بحث ســرقت خودرو ســامانه پلیس من رو داریم که به 
محض ســرقت خودرو سیســتم پلیس ۱۱۰ با ســامانه پلیس آگاهی 

متصل و اقدامات برای شناسایی سارق آغاز می شود.
فرمانده انتظامی تهران با اشــاره به فعالیت مرکز واکنش سریع با ۱۰۰ 
تیم عملیاتی در داخل پلیس آگاهی، گفت: این تیم ها در نقاط مختلف 

پایتخت فعال هستند.

سخنگوی شورای شهر تهران:
بهسازی تئاتر شهر در دستور کار است

سخنگوی شورای شــهر تهران از در دســتور کار قرار گرفتن بهسازی 
تئاتر شهر با محوریت سازمان زیباسازی خبر داد.

 علیرضا نادعلی در نشســت خبری که به مناســبت روز شوراها برگزار 
شد، ضمن گرامی داشت روز قدس و یادآوری اهمیت این روز و تسلیت 
درگذشــت نادر طالب زاده و تبریک پیشــاپیش عید فطــر گفت: روز 
شورا گرامی داشت زحمات مشــترک اعضای شورا و دوستان رسانه ای 
ماست که در کنار ما فعالیت کرده اند و در اینجا در حضور این عزیزان از 

زحمات آن ها تشکر می کنم.
نادعلی در پاســخ به ســوالی در خصوص نام گذاری یکی از معابر به نام 
نادر طالب زاده اظهار کرد: نامگــذاری معابر فرایندی دارد. گاهی اوقات 
بزرگان ادبیات و هنرمندان پیشــنهاد می دهنــد. در خصوص مرحوم 
طالب زاده چندین تماس رخ داد که آن فرایند انجام شود و این موضوع 

حتماً برای ما وظیفه ایجاد می کند.
نادعلی با اشــاره بــه قرارگاه های پایتخــت گفت: قــرارگاه به معنای 
همکاری دستگاه های مختلف و مردم است و باید برای حل موضوعات 
قرارگاه تشــکیل داد و در این میان بحث جمعیت یکــی از مهمترین 

موضوعات کشور است.
وی ادامه داد: شهرداری تهران دســتگاهی بزرگ و تأثیرگذار است و بر 

همین اساس دست به تشکیل قرارگاه جمعیت زده است.
سخنگوی شورای شهر تهران در خصوص روند تخصیص طرح ترافیک 
ویژه خبرنگاران گفت: در سال های قبل این موضوع در معاونت حمل و 
نقل متمرکز شده بود که جنس ارتباط آن با رسانه تعریف شده نیست؛ 
به همین دلیل، مرکز ارتباطات شــهرداری بهتر می تواند این موضوع را 
تمشیت کند و در عین حال تاکید شده که ســلیقه و گرایش در این امر 
دخالت نداشــته باشــد.وی عنوان کرد: در خصوص تئاتر شهر به دلیل 
عدم رسیدگی های ممتد با آسیب های زیادی مواجه هستیم. جلسات 
متعددی با معاونت هنری وزارت ارشاد داشــتیم و انشاالله با محوریت 
سازمان زیباسازی و برخی دســتگاه های دیگر طرح بهسازی آن را در 

دستور کار خواهیم داشت.

شهر

وزیر علوم گفت: ۴۰ درصد بودجه پژوهشــی شرکت 
های دولتی به صندوق شــورای عالی علوم، تحقیقات 
و فناوری تزریق می شود و اگر نیازهایشان را در سامانه 
»نان« ثبت کنند، این بودجه به آنها اختصاص می یابد.

 ســامانه نظام ایده ها و نیازها با نــام اختصاری »نان« 
با حضور محمد علی زلفی گل وزیر علــوم، دکتر علی 
خیرالدین معــاون فناوری وزارت علــوم، دکتر پیمان 
صالحی معاون پژوهشی وزارت علوم و برخی از مدیران 
کل این وزارتخانه و برخی روسای دانشگاه های بزرگ 
کشــور در ســالن شــهدای جهاد علمی وزارت علوم 

رونمایی شد.
محمدعلــی زلفی گل در این مراســم اظهار داشــت: 
ابتدا در فاز اول این ســامانه قرار است نیازهای صنایع 

خصوصی و دولتی را بگیریم و بررســی نیاز 
شــهروندان برایمان مقدور نیســت چرا که 
امکان نظارت و پایــش و غربالگری را نداریم. 
مرحله بعدی، نمایه سازی ایده ها را داریم که 
ایده شــامل بخش های مختلفی است و فعلًا 
آن بخش ایــده را در مد نظــر داریم که فرد 

پروپوزالی را ارائه می دهد.
وزیر علوم افزود: در فاز بعدی احصاء واردات گمرک را 
جزء این برنامه خواهیم داشت؛ یعنی اساتید دانشگاه و 
شرکت های دانش بنیان ما می ببینند که چه چیزهایی 
وارد می شــود و پــس از آن بــه تولید داخلــی همان 

محصولات اقدام می کنند.
وی افزود: خوشــبختانه با پیشــنهاد معاون فناوری، 

وزارت علوم برای نوشــتن ســند نظام ملی 
نوآوری پیشتاز شد و نســبت به تدوین نظام 
ملی نــوآوری اقدام کردیم و ســامانه »نان« 

بخش کوچکی از این سند است.
زلفی گل خطــاب به معاون فنــاوری تاکید 
کرد: نیازهای آموزشی هم باید در این سامانه 
دیده شــود که به طور مثال تاکســیرانی ما 
درخواســت می کند که یک دوره آموزشــی برای آنها 
گذاشته شــود که دانشــگاه فنی حرفه ای یا دانشگاه 
آزاد می توانند یک دوره بگذارند. همچنین پروژه های 

کلان ملی هم باید در این سامانه دیده شود.
وزیر علوم با بیان اینکه در این ســامانه باید محصولات 
جدید دانش بنیان قابلیت نمایش داشته باشد، گفت: 

افرادی کــه علاقه مند هســتند می توانند محصولات 
مورد نیاز را خریداری کنند.

وی با اعــلام اینکــه ۴۰ درصــد بودجه پژوهشــی 
شــرکت های دولتی به صندوق شــورای عالی علوم، 
تحقیقات و فناوری تزریق می شــود و اگر ثبت نیاز در 
این سامانه صورت گرفت این بودجه به آنها اختصاص 
خواهد یافت، گفت: بنابرین ما پول صنایع و شرکت ها 
را به این صندوق می آوریم و اگر خودشان با دانشگاه ها 

همکاری نکنند خودشان ضرر می کنند.
زلفی گل ادامــه داد: تلاش کردم یــک درصد بودجه 
دســتگاه های اجرایی نیــز به صندوق شــورای عالی 
علوم، تحقیقات و فناوری واریز شود اما در هیات دولت 

رای گیری شد و رای لازم را نیاورد.

وزیر

مهشــید جعفری معظم  نایــب رئیس 
شورای شهر تهران گفت: نگاه شورای شهر 
تهران، اداره مبتکرانه و تحول گرایانه شــهر 

است.
 پرویــز ســروری، در نشســت خبــری به 
مناســبت روز شــوراها اظهار کرد: یکی از 
اولین دستورات حضرت امام خمینی بحث 
شــوراها بود و این حاکی از نگاه ایشــان به 

مسائل مهم کشور داشت.
وی ادامــه داد: پیام تاریخــی امام خمینی 
متقن تر از قانون اساســی بــود و این نگاه 
ایشان نسبت به مردمی بودن شورا را نشان 

می دهد.
ســروری با اشــاره به راهپیمایی روز قدس 
گفت: از مردم عزیز تشکر می کنم آنها بعد از 
دو سال جلوه ای از نشاط اجتماعی را نشان 
دادند و این حماسه ای بزرگ از ایرانیان بود 
و بنده روز گذشــته را یکی از باشکوه ترین 

راهپیمایی های روز قدس میدانم.
نایب رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران 
گفت: این راهپیمایی نه در ســطح شهرها و 
روستاهای ایران بلکه در تمامی کشورهای 
اسلامی به وقوع می پیوندد و امروز روز قدس 
یکی از دغدغه هــای رژیم صهیونیســتی 

است.
ســروری با اشــاره به فوت نادر طالب زاده 
گفت: وی یکی از چهره های فرهنگی انقلاب 
اســلامی بود و امیدواریم راه پــر فروغ وی 
توسط مجاهدین عرصه فرهنگ و هنر ادامه 

پیدا کند.
نایب رئیس شورای شــهر تهران درباره روز 
خلیج فارس بیان کرد: این روز بســیار مهم 
است زیرا خلیج فارس ظرفیت عظیمی برای 
اقتدار و عزت ایران است و اســتفاده از این 
آب راه باید همراه با منافع ملی ایران باشــد 
و اقتدار و عظمت ایران بر این آبراه بســیار 

تعیین کننده و غیر قابل عقب نشینی است.
وی ضمن اشــاره به روز کارگر گفت: امروز 
مراسمی به مناســبت روز کشــور برگزار 
می شود و این روز را به همه کارگران تبریک 

میگویم.
سروری اظهار کرد: شورای شــهر تهران از 
همان ابتدا اعلام کرد که شــورایی مبتنی 
بر آموزه هــای اســلامی اســت و مطالبه 
جدی ما این اســت که شــهر باید با نگاهی 
تحول گرایانــه و مبتکرانه اداره شــود و هر 
روز باید شــاهد ارائه خدمات مفید به مردم 
باشــیم همه مصوبات شورای شــهر برای 
حل مشکلات است و شــورای شهر تهران و 

شهرداری باید منسجم حرکت کنند.
نایب رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران 
ادامه داد: تحول اساســی باید با همکاری و 
مشارکت مردم انجام شــود تصمیمات در 
شهر تهران باید با کمترین خطا شکل گیرد 
و بر همین اساس سازمان نوآوری مستقیماً 
زیر نظر شــهردار قرار گرفت اما مطالبات ما 
نیز جدی تر شده است تا طرح های فناورانه 

و مبتکرانه هر روز بیشتر شود.
سروری در ادامه در پاســخ به این سوال که 
چه تضمینی وجود دارد که شــورای ششم 
به وعده های خود عمل کنــد، گفت: توقع 
مردم در ۱۲ ســال مدیریت دکتر قالیباف 
بســیار بالا رفته و ســطح توقعات مردم را 
از مدیریت شــهری بالا برده اند کــه این را 

فرصت می دانیم.
نایب رئیس شورای شهر تهران خاطرنشان 
کرد: شورای ششم باید بتواند آن خدمات را 
تکرار کند تا به وعده هــای خود عمل کند. 
مردم ما گفتار درمانی زیاد شنیده اند و از ما 

عملکرد می خواهند.
وی اظهار کرد: به مردم وعده داده بودیم که 
جلوی فســاد را بگیریم و خدمات روان ارائه 
دهیم. بیش از ۵۰ درصد در مصوبات شورای 
شــهر در کاهش صدور زمان پروانه بوده و تا 
خردادماه این زمان را از ۱۴ ماه به دو الی سه 

ماه کاهش خواهیم داد.
ســروری تصریح کــرد: بعــد از تعطیلات 
ســاعت کاری معاونت شهرسازی تا ساعت 

۸ خواهد شد تا مردم بتوانند مراجعه کنند.
نایب رئیس شورای شهر تهران خاطرنشان 

کرد: نکته دوم این اســت که عدم مراجعه 
حضوری را در دســتور کار قرار دهیم و یکی 
از موضوعاتی که موجب بروز تخلف و فساد 
اســت مواجهه افراد متقاضی بــا مأموران 
است که باید با دنیای مجازی و سامانه های 

مناسب به حداقل برسد.
وی اظهار کرد: در همین خصوص، دوستان 
با طراحی که کرده اند و بــا کمک و نظارت 
شــورای شــهر تا چهار ماه آینده مراجعه 

حضوری تا ۸۰ درصد کاهش خواهد یافت.
سروری بیان کرد: این موضوع نظارت شورا 
را به شــدت افزایش خواهد داد و برای این 
موضوع زمان بندی تنظیم می شــود که هر 

گونه تخلف را می تواند به ما هشدار دهد.
نایب رئیس شورای شهر تهران عنوان کرد: 
ضمانت را باید در عمل انجام داد. تضمین ما 

در تحقق وعده ها و شعارها است.
وی در پاسخ به ســوالی در خصوص آخرین 
وضعیت جســمانی چمران عنــوان کرد: 
ایشان سلام رســاندند و شــرایط سلامت 
ایشــان روند خوبی پیدا کــرده و تا یکی دو 
هفته آینده شــاهد حضور ایشان در شورای 

شهر خواهیم بود.
سروری در پاســخ به ســوال خبرنگار مهر 
مبنی بر اینکه آیا مدیریت شهری و شورای 
شــهر در دوره جدید ابرپروژه خاصی را در 
نظر دارد یا خیر، گفت: ایــن موضوع حتماً 
در دستور کار بوده و هست و در سال جاری 
چند پروژه بزرگ را در دستور کار داریم که 

مدیریت شهری باید انجام دهد.
نایب رئیس شورای شهر تهران خاطرنشان 
کرد: اگر بتوانیم زمان صدور پروانه را کاهش 
دهیم خود ابرپروژه محســوب می شــود و 
طبیعتاً باید در بخش های عمرانی اقدامات 
مناســبی انجام شــود تا هم افزایی در این 

زمینه صورت گیرد.
وی تصریح کــرد: ۱۲۴۰ هکتار بوســتان 
جنگلی به ظرفیت های موجود فضای سبز 
طی این هفت ماه اضافه شــد و این نشــان 
دهنده عزم جدی مدیریت شــهری و شورا 
اســت. در ابتدا باید از ظرفیت های جاری و 
ساری اســتفاده بهینه کنیم. در مترو باید 
خطوط جدید را افتتاح کنیم اما اولویت این 
است از خطوط فعلی اســتفاده حداکثری 

شود.
ســروری عنوان کرد: امتداد یــادگار امام 
)ره( در دســتور کار ما در سال جاری است 
که می تواند در ارائه خدمــت مؤثر به مردم 

اثرگذار باشد.
ســروری گفت: ما از شــهردار و شهرداری 
تهران توقــع هفتگانه داریم و شــهرداری 
تهران در راســتای مطالبات شورای ششم 
حرکت کرده است و شــورا نیز بر موضوعات 

مختلف نظارت دارد.
وی ادامه داد: یکــی از مهمترین موضوعات 
مد نظر شورای شهر تهران حمل و نقل است 
و این موضوع می تواند زمینه خدمت رسانی 
به مردم را فراهم کند و از نظر ما شــهرداری 
از وضعیت چهار ســاله قبلی خــود در حال 
خارج شدن است و ۱۷۵ اتوبوس خریداری 

شد.
نایب رئیس شورای شــهر تهران بیان کرد: 
تزریــق ۳ هــزار اتوبوس در ســال ۱۴۰۱ 
یعنی مدیریت شــهری در راســتای پاسخ 
به نیازهای مردم حرکــت می کند و فراهم 
شدن ۱۰۵ واگن مترو در دستور کار است و 
این به معنای استفاده حداقلی از مترو است.

وی گفت: در ۶ ماهه اول فعالیت شهرداری 
تهران حدود هزار دســتگاه تزریق شــد و 
اورهال هزار دستگاه در دستورکار است و به 
معنای کارنامه خوب شهرداری است البته 
برخی به گونه ای القا می کنند که شهرداری 
تهران می خواهــد به تنهایــی کار کند اما 
شورای شهر و شهرداری تهران در راستای 

یکدیگر فعالیت می کنند.
ســروری با اشــاره به جمع آوری معتادان 
متجاهــر گفت: با پــای کار آمــدن تمامی 
مجموعه ها در حال حاضــر ۱۰ هزار معتاد 
در سطح شهر تهران جمع آوری شده و این 

حاکی از اقدامات مناسب شهرداری است.
نایب رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران 
درباره نحوه تعادل مدیران و رســانه گفت: 
پاســخگویی مسئولان زمینه شــفافیت را 

فراهم می کند.
وی ادامه داد: ترافیک موضوعی ملی اســت 
در گذشته برای خرید اتوبوس دولت کمک 
بســیاری می کرد اما در چهار ساله گذشته 
این موضوع منتفی شد و مدیریت شهری نیز 
توانایی تأمین مالی را نداشــت اما با کمک 
دولت در حــال حاضر بار دیگر قرار اســت 

کمک مالی به مدیریت شهری شود.
سروری گفت: صبح فردا جلسه هم اندیشی 
برگزار می شود و از شــهرداری خواسته ایم 
گزارش حمل و نقل را در این جلســه مطرح 

کند.
نایب رئیس شــورای شــهر تهران با اشاره 
به وضعیت پایتخت گفت: تهــران در حال 
تبدیل شدن به پارکینگ اســت اما تهران 
باید دربــاره موضوع حمــل و نقل عمومی 
فکری کند.وی با اشــاره به ترافیک بهشت 
زهرا گفــت: در حال حاضــر تمامی اموات 
تهرانی ها در بهشــت زهرا دفن هســتند و 
تملک زمین های تهران و خــروج از تمرکز 
در بهشت زهرا در دســتور کار شهرداری و 

شورای شهر تهران است.
ســروری درباره واردات اتوبوس های دست 
دوم، افزود: شــهرداری به دنبال وارد کردن 
اتوبوس های دسته دوم نیست بلکه در کنار 
تزریق اتوبوس های نو می خواهد از ظرفیت 
اتوبوس های با کارکرد محــدود بهره ببرد و 
این هم به معنای واردات هر اتوبوسی نیست 
بلکه انجام این کار منوط به اســتاندارهای 
خاص اســت و قــرار نیســت اتوبوس های 

فرسوده وارد تهران شود.
نایب رئیس شورای شــهر تهران ادامه داد: 
این اولین بار نیســت که قرار است این کار 

انجام شود اسم این اتوبوس ها کمکی است.
ســروری در ادامه و در پاســخ به سوالی در 
خصوص شــورایاری ها گفت: شورایاری ها 
یک ظرفیت انکارناپذیر در تهران اســت و 

ظرفیت بزرگی اســت که در عرض ۲۰ سال 
شکل گرفته و ماهیت مردم پایه دارد.

نایب رئیس شورای شهر تهران خاطرنشان 
کــرد: رئیس شــورای شــهر تهــران نامه 
متقنی به ریاســت قوه قضائیه در خصوص 
شورایاری ها نوشــته اند؛ چرا که شهرداری 
از نظــر قانونــی نمی تواند تحــت عنوان 

شورایاری ها فعالیتی انجام دهد.
وی عنوان کرد: شــهرداری برای استفاده از 
ظرفیت شورایاری ها تلاش کرده نیروهای 
کیفی و مناسب شورایاری ها را تحت عنوان 
محلات در ارتباط بــا خدمت دهی محلات 

مورد استفاده قرار دهد.
ســروری خاطرنشان کرد: شــورای ششم 
شــورایاری ها را متولد و فرزند خود می داند 
و بیشترین ســطوح خدمات در محلات به 
واسطه بلندگویی به نام شــورایاری ها بوده 
است.نایب رئیس شورای شهر تهران اظهار 
کرد: شــورایاری ها را نیروهــای توانمندی 
میدانیم که در خدمت دهی به مردم تهران 
نقش مهمی را می توانســتند اعمال کنند و 

در بعد نظارتی مؤثر بودند.
وی ادامه داد: معتقدیم اگر شهرداری و شورا 
بتواند در امر خدمت دهی مؤثر باشد باید از 
ظرفیت شورایاری ها اســتفاده شود اما در 

حال حاضر ممنوعیت قانونی وجود دارد.
سروری در پاســخ به ســوالی در خصوص 
مبارزه با فســاد در شــهرداری عنوان کرد: 
سامانه گزارش گیری در کمیسیون نظارت 
و حقوقی در دســت راه اندازی قــرار دارد. 
روش های موجود شــهرداری برای مبارزه 
با فساد بررسی شــده و از گزارشگران فساد 

صیانت و حمایت خواهد شد.
نایب رئیس شورای شهر تهران گفت: شبکه 
ای که در شــورا و شــهرداری وجود دارد به 

شدت با موضوع فساد مبارزه می کند.
وی بــا بیــان اینکــه یکــی از مهم ترین 
زمینه های فســاد در شــهرداری موضوع 
صدور پروانه ها اســت، افزود: تمام امکانات 
را به کار می گیریم تا زمینه های تولید فساد 
را از بیــن ببریم. مبارزه با فســاد و مفســد 

مهم ترین دغدغه شورای شهر تهران است.
سروری در پاسخ به این سوال که شهرداری 
چه میزان به تذکرات حساس است و چقدر 
پاســخ می دهد، گفت: زمانی که اعضا رأی 
آوردند این ذهنیت شکل کرفت که شورای 
قبرستانی خواهیم داشت اما شورای ششم 
در عین حمایــت از شــهرداری مطالبات 
جدی دارد.نایب رئیس شورای شهر تهران 
خاطرنشــان کرد: بیش از ۲۲۰۰ تذکر در 
عرض این مدت به شهرداری داده شده و این 
نشان از زنده بودن و مطالبه گر بودن شورای 
ششم را دارد و اینکه شــورای ششم تعارف 
ندارد و اگــر کوتاهی و تــرک فعلی صورت 
گیرد حتماً حضور جدی خواهد داشــت و 
در کنار آن، شــورا نقش حمایتی بالایی از 

شهردار تهران دارد.
وی تاکید کــرد: مردم فدای نــگاه جریانی 
نخواهند شد و از شــهرداری مطالبه گری و 

پیگیری می شود.

سروری درباره وضعیت حریم شهر تهران و 
نظارت بر طرح های هادی اظهار کرد: یکی 
از معضلات بزرگ تهران حریم آن اســت و 
نظارت بر آن کاری مشــکل است از طرفی 

دیگر ما با حریم مشترک مواجه هستیم.
وی با بیان اینکه اصلاح قانون باید در دستور 
کار شــورای شهر تهران باشــد، گفت: باید 
از طریق شــورای عالی اســتان ها موضوع 
حریم تهران را در دولت فعــلًا دنبال کنیم 
تا از طریق آن به طرح برســیم تا هم بتوانیم 
حقوق حریم تهران را احیا کنیم هم از بروز 
مشکل برای تهران جلوگیری کنیم و کلید 

آن اصلاح قانون است.
نایب رئیس شورای شــهر تهران با اشاره به 
قرارگاه جمعیــت گفت: شــهرداری ها در 
فرهنگ سازی و اعطای مشوق های مناسب 
نقش دارند و در همین راســتا شــهرداری 
تهران برای اعطای مشــوق های جمعیتی 

وارد عمل شده است.
ســروری درباره پروژه های عمرانی شــهر 
تهــران و چرایی نبــود پروژه هــای کلان 
شــهری گفت: کدام مدیریت شهری دذ ۷ 
ماهه اول کلنگ به زمین زده است؟ البته در 
حال حاضر کارهای بزرگی انجام شده است 
و احیای بافت مسکونی و ساخت ۱۸۰ هزار 

مسکن پروژه ای بزرگ است.
وی ادامــه داد: در حــوزه جمــع آوری 
متکدیان، معتادان متجاهر اقدامات خوبی 
انجام شــده اســت بازســازی دره فرحزاد 
حاکی از حل یکــی از بزرگترین معضلات 

شهری است.
نایب رئیس شورای شهر تهران گفت: برای 
حل مشــکلات متعدد ردیف بودجه در نظر 
گرفته شده است و شــهرداری تهران برای 
رفع مشــکل گود برج میلاد وارد عمل شده 
است و ۴۰۰ هزار تن آســفالت در همین ۷ 

ماه توزیع شده است.
ســروری با اشــاره به اصلاح معابــر گفت: 
کاهش تعداد فوتی هــا و مصدومان حوادث 
رانندگی در تهران به معنای انجام اقدامات 
مناسب در شهر تهران است از این به بعد هر 
ماه و هر هفته شاهد جنب و جوش در تهران 

خواهیم بود.
وی با اشاره به مشکلات مربوط به تئاتر شهر 
گفت: فعال شدن سالن های تاتر آن مکان را 

پاکسازی و مشکلاتش را حل می کند.
نایب رئیس شورای شــهر تهران درباره سه 
شیفت شــدن فعالیت شــهرداری تهران و 
وضعیت مادران شاغل گفت: رعایت شئون 
بانوان و خانواده اهمیت بســزایی دارد و در 
راستای سه شیفته شدن شهرداری باید به 

بانوان توجه داشت.
وی ادامــه داد: باید به ایــن موضوع توجه 
داشــت که قرار نیســت تمام قسمت های 
شهرداری دارای شــیفت اضافه شوند بلکه 
این کار در قســمت هایی صورت می گیرد 
که بیشتر با شــهروندان در ارتباط هستند 
و اضافه شــدن شــیفت همراه بــا رضایت 

شهروندان و کارمندان است.
ســروری در ادامه و در پاســخ به سوالی در 
خصوص تبدیل وضعیــت ایثارگران اظهار 
کرد: اقدامات خوبی در ایــن زمینه صورت 
گرفته و این موضوعات باید یک روند اداری 

طی کند و روند اداری آن طولانی است.
نایب رئیس شورای شهر تهران خاطرنشان 
کرد: شهرداری شــاید فراتر از قانون در این 
زمینه ورود پیدا کرده و بــه زودی نتیجه را 
اعلام خواهد کرد.وی در پاسخ به سوالی در 
خصوص باغ گیاه شناســی نیز عنوان کرد: 
ارتش سهم خود را داده و پروانه صادر شده و 
روندی که انجام شده در دوره گذشته طبق 

ضوابط بوده است.
ســروری بیان کرد: اکنون به طور طبیعی 
برخی نمایندگان در این رابطه از شهرداری 
سوال داشتند و شــهرداری پاسخ داده که 
ارتش در این فرایند خطایی نداشته و سهم 
خود را بــرای انجام خدمات به شــهرداری 
داده و باید بررســی شــود که آیا می توان 
امکانی فراهم کرد که آسیب کمتری به این 

مجموعه وارد شود یا خیر.

وهشی دولتی ها به صندوق شورای عالی »عتف« تزریق ۴۰ درصد بودجه پژ



گرگان-مهنــاز محمدزمانی ســخنگوی 
شورای اسلامی شــهر گرگان گفت: ۱۱۰ دستگاه 
اتوبوس شــهری در گرگان وجود داشــته که ۶۰ 

دستگاه آن فرسوده است.
حجت مقســم  اظهارکرد: کارشناســان برای رفع 
معضل ترافیک، مسائلی همچون زوج و فرد کردن، 
ایجاد خیابان های موازی، بازگشایی و مسائل دیگر 
را مطرح می کنند اما مشــکل ترافیکی گرگان به 
دلیل ساخت و سازهای قبلی است که نمی توان آن را 
جبران کرد.سخنگوی شورای اسلامی شهر گرگان 
افزود: طرح تفصیلی را به درســتی پیاده ســازی 
نکرده و هر کس به هر شــکلی که می خواهد آن را 
اجرا می کند.وی بیان کرد: در سفر رئیس جمهور ۴۰ 
دستگاه اتوبوس به شهرداری گرگان اختصاص داده 
شــد که ۲۰ درصد هزینه آن باید توسط شهرداری 

پرداخت شــده و ۸۰ درصد حمایت وزارت کشور 
است که امســال تحویل شــهرداری داده خواهد 
شد.مقسم ادامه داد: ۱۱۰ دستگاه اتوبوس شهری 
در گرگان وجود داشــته که ۶۰ دستگاه آن فرسوده 
اســت.این عضو شــورای اسلامی شــهر گرگان با 
اشاره به افزایش بودجه سازمان آتش نشانی گفت: 
۲۸ میلیارد تومان بودجه آتش نشانی گرگان بوده 
که صرف خرید تجهیزات مــدرن و جدید خواهد 
شد.وی عنوان کرد: امســال ۲۵۰ نیروی عملیاتی 
و اداری جدید در آتش نشــانی به کارگیری شده و 
هشتمین ایســتگاه جدید هم در خیابان چناران 
احداث خواهد شــدطبق گفته سخنگوی شورای 
اســلامی شــهر گرگان به ازای هر ۵۰ هزار نفر یک 
ایستگاه آتش نشانی باید داشته باشیم و هم اکنون 

گرگان با ۳۸۰ هزار جمعیت هفت ایستگاه دارد

دبیرخانه کارگر فارس:

و است افزایش حقوق بهانه تعدیل نیر

 جمع آوری زکات فطریه مردم بوشهرتوسط 
هزار و 200 پایگاه ثابت و سیار کمیته امداد

استان

شــیراز – چراغی دبیرخانه کارگر فارس گفت: ۷۰ هزار کارگاه در اســتان 
وجود دارد و کل هزینه کارگری هر کارگاه بین ۱۰ تا ۱۵ درصد اســت؛ اگر این 
واحدها به دنبال مدیریت هزینه های خود هســتند به دنبال مدیریت آن ۸۵ 

درصد هزینه بروند، زیرا تعدیل نیرو به بهانه افزایش حقوق یک بهانه است.
علی راستگو در جمع خبرنگاران ضمن گرامیداشت هفته کارگر، گفت: در این هفته بیش از ۱۲ 
عنوان برنامه توسط تشکلات کارگری برگزار می شود که دیدار با نماینده ولی فقیه در فارس برای 
بیان مطالبات جامعه کارگری و برگزاری همایش روز بزرگداشت کارگر در روز ۱۱ اردیبهشت ماه 

از جمله این برنامه ها است.
او همچنین افزود: تقدیر از خانواده های شهدای کارگر و مدال آوران کارگری، بازدید از کارخانجات 
فارس، دیدار با کادر درمان و عیادت از بیماران جامعه کارگری، شرکت در مراسم روز قدس از دیگر 

برنامه های هفته کارگر است.
راستگو همچنین دیابت، پروستات و بیماری های قلبی را از بیماری های شایع در جامعه بازنشسته 
کارگری عنوان و گفت: داروهای مورد نظر آن ها تحت پوشش تامین اجتماعی نیست و آزاد باید 

پرداخت شود.
او در خصوص تعدیل نیرو در کارخانجات و اصناف فــارس به دلیل افزایش ۵۷.۴ درصدی حقوق 
کارگران گفت: ۷۰ هزار کارگاه در فارس وجود دارد و کل هزینه کارگری هر کارگاه بین ۱۰ تا ۱۵ 
درصد است؛ اگر این واحدها به دنبال مدیریت هزینه های خود هستند به دنبال مدیریت آن ۸۵ 

درصد هزینه بروند، زیرا تعدیل نیرو به بهانه افزایش حقوق یک بهانه است.
دبیر خانه کارگر فارس ادامه داد: کارخانجات و کارگاه های تولیدی فارس به دلیل افزایش حقوق 

تعدیل نیرو نداشته اند و این موضوع بیشتر در بخش اصناف بوده است.

بوشــهر- رضا حیدری   مدیر کل کمیته امداد استان بوشهر 
گفــت: دو هزار و ۵۰۰ نفــر در قالب ۱۲۰۰ پایــگاه ثابت و 

سیار زکات فطریه مردم اســتان را جمع آوری می کنند

به گزارش ســایت خبری کمیته امــداد، محمد رضا میری، 
مدیــر کل کمیتــه امــداد اســتان بوشــهر در مصاحبه با 
خبرنــگاران ضمن تشــریح برخی از اقدامــات و تمهیدات 
ســتاد زکات اســتان در مــورد جمــع آوری زکات فطریه 
مردم این اســتان اظهار داشــت: دو هزار و ۵۰۰ نفر در قالب 

۱۲۰۰ پایگاه ثابت و ســیار مجهز به دســتگاه کارت خوان در 
سطح اســتان با همکاری بانیان مســاجد و مراکز نیکوکاری 

برای جمع آوری زکات فطره مردم استان اقدام می کنند.
وی پایگاه زکات را در ســطح مســاجد، پایگاه های بســیج و 
مراکز نیکوکاری دانســت و افزود: به منظور جذب حداکثری 
زکات فطریه مردم دیندار اســتان، ضمن فعال ســازی درگاه 
هــای الکترونیکــی، کد دســتور-۰۷۷*۸۸۷۷*و شــماره 
کارت مجــازی ۶۰۳۷۹۹۷۹۵۰۰۳۰۳۷۰ بــرای این منظور 

فراهم شده است.
مدیرکل کمیته امداد اســتان بوشــهر تصریح کرد: تمهیدات 
لازم به منظــور دریافت فطریه عام، فطریه ســادات و کفارات 

به شکل جداگانه ای پیش بینی شده است.
وی با تاکید بر توجه به ترویــج فرهنگ پرداخت زکات عنوان 
کرد: ائمه جمعــه و جماعات، فرمانداران و بخشــداران نقش 
مهمــی در زمینه تبیین موضوع پرداخــت زکات فطریه دارند 
و انتظار داریــم تمهیــدات لازم را برای جمــع آوری زکات 

فطریه در نقاط مختلف این اســتان فراهم کنند.
میری گفت: فقط موسســاتی می توانند اقدام به جمع آوری زکات 
فطریه در استان کنند که قبلا مجوز و کارت مخصوص جمع آوری 

زکات را از ستاد زکات استان دریافت کرده باشند.
د اســتان بوشــهر یادآور شــد: در  مدا مدیــر کل کمیته ا
ســال گذشــته ۱۱ میلیــارد تومــان فطریه در اســتان 
جذب و در جهت رفع مشــکلات نیازمندان هزینه شــده 

ست. ا
ل  : پیش بینی می شــود در ســا ن کرد طرنشــا میری خا
. ینه شــود ن فطریه جذب و هز د توما ر ری ۲۳میلیــا جا

تبریز _ رحیــم جباردخت مدیرکل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی با بیان این که 
تولید، ستون فقرات اقتصاد مقاومتی و رکن مهم 
توسعه اقتصادی اســت، گفت: پیش شرط تولید، 
منابع انسانی و کارگران عزیز هستند که جاودانه در 

راه اقتصاد کشور تلاش می کنند.
دکتر فتحی در مراسم معرفی و تجلیل از کارگران 
نمونه، گروه های کار و واحد های نمونه اســتان 
که در تالار مبین با حضور اســتاندار آذربایجان 
شــرقی و جمعی از تولیدکننــدگان و کارگران 
اســتان برگزار شــد، ضمن تبریــک هفته کار 
و کارگر با بیان این که کارگران افســران جبهه 
اقتصادی کشور هستند، گفت: کارگران همواره 
در صف اول ایثار بوده و عاشــقانه بــه ندای امام 

امت خویش لبیک گفتند.
وی افــزود: کارگران بــازوان توانمنــد تولید، 

پیشگامان حیاط بدیع و نشاط آفرین هستند.

وی با بیان این کــه تولید، بــدون رضایتمندی 
و شــادابی و ارتقاء روحیه کارگــران معنا ندارد، 
گفت: کیفیت و جهش تولید با تربیت نیروی کار 

با انگیزه، متعهد و متخصص محقق می شود.
حسین فتحی افزود: برای داشتن تولید فن آور، 
نوآور و قابل رقابت در بازار، باید تولیدات خود را 
متکی به علم روز، بازاریابــی نوین و دانش بنیان 

کنیم.
وی با اشــاره به این که تولید و اشــتغال دو روی 
یک سکه اند، متذکر شــد: ثمره تولید، اشتغال 

و اشتغال زیاد منجر به افزایش تولید می شود.
مدیرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان 
خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب، امسال نیز 
همچنان بر مســئله تولید تاکید کردند، البته بر 
لایه و چهره جدید از تولیــد یعنی تولید »دانش 
بنیان« و »اشــتغال آفرین« را معیار قرار دادند و 
آن را موجــب حرکت رو به جلو و محســوس در 

تمامی اهداف اقتصادی دانستند.
وی با بیان این کــه امروزه آینده کار به ســمت 
مشــاغل دیجیتــال، آنلاین و فــن آور حرکت 
می کنــد، متذکــر شــد: در حــال حاضر ۴۰ 
درصد مشــاغل ســنتی از بین رفته است، این 
درحالیست که کمبود فرصت شــغلی نداریم، 

بلکه باید مهارت هایمان را تقویت دهیم.

سنندج –ملایی فرماندار شهرســتان کامیاران از هنرنمایی هزار دف 
نواز در قالب جشــن بزرگ رمضان به مناسبت عید سعید فطر در روستای 

پالنگان خبر داد.
مسعود الماسی اظهار کرد : جشــن بزرگ رمضان در روستای پالنگان به 
همت فرمانداری، بخشداری مرکزی، شهرداری، شورای اسلامی، دهیاری 
و با حمایت پایگاه میراث جهانی هورامان و حوزه هنری انقلاب اسلامی روز 

چهارشنبه ۱۴ اردیبهشت ماه جاری برگزار می شود.
وی با اشــاره به ظرفیت های پالنگان برای میزبانی ایــن رویداد فرهنگی، 
اظهار داشت: منظر تاریخی روستا و بافت بکر پلکانی آن، پالنگان را به یکی از 

مقاصد گردشگر پذیر میراث جهانی هورامان تبدیل کرده است.
الماسی با بیان اینکه در برگزاری این جشــن بزرگ رمضان در پالنگان، از 
تجارب حوزه هنری و حمایت های ارزشمند پایگاه میراث جهانی هورامان 
بهره مند می شــویم، گفت: پالنگان در این روز میزبان جمعی از مدیران، 

مفاخر، روحانیون و علمای منطقه کردستان خواهد بود.
فرماندار شهرســتان کامیاران افزود: این جشــن با حضور گروه های برتر 
موسیقی کردستان و کرمانشاه با اجرای گروه دف نوازی و تنبور نوازی زمینه 

رونق گردشگری رویدادمحور را در منطقه فراهم می کند.
وی معرفی ظرفیت های دینی و عرفان نهفته در فرهنگ مردم هورامان را 
از دیگر محورهای جشــن هزار دف پالنگان عنوان کرد و گفت: با همراهی 
صداوسیما و رسانه های داخلی و خارجی تلاش می کنیم بازتاب خوبی از 

این رویداد داشته باشیم.

گرگان-مهناز محمدزمانی رییس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
گرگان گفت: اجرای ۱۳۷ طرح عمران روســتایی در ۴۰ روســتای 
این شهرســتان با اعتبار ۲۲۰ میلیارد ریال طی چنــد روز اخیر آغاز 

شد.ولی الله رضایی اظهار کرد: هزار و ۲۳۹ خانه روستایی در نخستین 
سال اجرای نهضت ملی مســکن با فراهم شدن مقدمات اولیه در این 
شهرستان ســاخته می شــود.وی افزود: از این تعداد ۹۸۹ واحد به 
صورت خود مالکی و بقیه انبوه ساز است که به ترتیب تسهیلات ارزان 
قیمت ۲ میلیارد ریالی و سه میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریالی به افراد واجد 
شرایط پرداخت می شــود.رضایی ادامه داد: برای ساخت ۲۵۰ واحد 
مسکن روســتایی به صورت انبوه ســاز، ۲۲ هکتار زمین موردنیاز با 
همکاری دستگاه های مرتبط تامین شد و در اختیار بنیاد قرار گرفته 
است.رییس بنیاد مسکن انقلاب اســلامی گرگان همچنین گفت:  
اجرای ۱۳۷ طرح عمران روســتایی در ۴۰ روستای این شهرستان با 

اعتبار ۲۲۰ میلیارد ریال طی چند روز اخیر آغاز شد.
 گفتنی است، شهرستان گرگان ۹۳ روســتای بالای ۲۰ خانوار و ۳۲ 

هزار و ۵۷۹ خانه روستایی دارد

کردستان

گلستان

آذربایجان شرقی

کارگران پیشگامان عرصه تولید 
هستند

وستای جهانی پالنگان  جشن بزرگ رمضان در ر
برگزار می شود

وستایی در گرگان ح عمران ر آغاز 137  طر

در جلسه شورای اداری استان قزوین با حضور 
رئیس جمهورمطرح شد:

و  ودگاه و متر  احداث فر
وین عملیاتی می شود در قز

قزوین – مریم نقدی  رئیس جمهور در جلسه شــورای اداری با احداث 
فرودگاه، ادامه احداث مترو هشتگرد به قزوین،توسعه کشاورزی مدرن، 

احیای دولتخانه صفوی و تکمیل بیمارستان ۷۰۰ تختخوابی موافقت کرد.
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان در بیستمین سفر 
استانی خود به قزوین در جلسه شورای اداری که با حضور اعلایی استاندار، آیت الله 
عابدینی امام جمعه، عباسپور، سیاهکلی، رحمانی و محمد بیگی نمایندگان استان 
در مجلس شورای اسلامی و مدیران دستگاههای اجرایی برگزار شد اظهارداشت: 
قزوین با تقدیم سه هزار شهید و ۷ هزار جانباز صداقت و دلدادگی خود به انقلاب را 

نشان داده و امروز وظیفه داریم به پاس خون شهدا به مردم خدمت کنیم .
رئیسی گفت : قبول داریم مشکلات مردم زیاد است لذا طرح های جدید را آغاز 
نکردیم و تصمیم داریم ابتدا همه طرح های نیمه تمام را تکمیل کنیم تا کارهای 

زمین مانده به سرانجام برسد.
رئیس جمهور گفت: مدیران باید تحول خواه و تحول گرا باشند تا موفقیت در 
کارها با همین اعتبارات محدود نیز محقق شود و تحول آفرین باشد لذا مردم و 
مسئولان بدانند که این رویکرد جدید ماست که اولویت ها را مشخص کنیم و 
درست تصمیم بگیریم و مدیران وارد میدان عمل شوند و مصوبات را اجرا کنند.

رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت های کشاورزی استان اضافه کرد: تاکید جدی 
دارم که مدیران موضوع دشت قزوین را با حساسیت ویژه دنبال کنند زیرا این 
مطالبه مردم و اقتضای منطقه است با توجه به اینکه دشت قزوین با داشتن آب و 
خاک مناسب از مناطق حاصلخیز کشاورزی است و اگر طرح هایی بر پایه دانش 

در آن صورت گیرد به یک منطقه نمونه حاصلخیز در کشور تبدیل می شود.
رئیسی یادآورشد: هرچند رویکرد دولت تکمیل طرح هایی با پیشرفت بالای 
۶۵ تا ۷۰ درصد است اما بیمارستان ۷۰۰ تختخوابی قزوین که فقط ۲۰ درصد 
پیشرفت دارد به دلیل اهمیت نیاز منطقه در دستور کار قرار می گیرد و اعتبار 
لازم را تامین می کنیم تا این بیمارستان بسرعت تکمیل شود و مورد استفاده 

استان و سایر مناطق قرار گیرد.
وی بیان کرد: قزوین قطب صنعتی نیز هســت و مجموعه های بزرگی در آن 
فعالیت می کنند اما متاسفانه برخی واحدهای آن نیمه تعطیل و برخی تعطیل 
شده اند که با توجه به داشتن زیرساخت های لازم باید احیا شده و وارد چرخه 

تولید شوند.
رئیســی تصریح کرد: در گدشــته نباید اجازه می دادیم کارخانه ها تعطیل 
شــوند زیرا پیامدهای اجتماعی زیادی بهمراه دارند اما در سال جدید یکی از 
رویکردهای اصلی ما احیای این واحدها و به گردش درآوردن چرخ تولید در 

همه واحدهای صنعتی است.
رئیس جمهور اضافه کرد: خصوصی سازی باید ادامه پیدا کند اما نه به روش 
گذشته بلکه با سپردن کارها به افراد دارای اهلیت و سپس حمایت دولت از آنها 

برای ادامه کار و تحقق تولید در کشور تا اشتغال نیز ادامه یابد.
وی بیان کرد: در بازدیدی که از مجموعه دولتخانه صفوی در قزوین داشــتم 
متوجه شدم شما ظرفیت گردشگری بی نظیری دارید و بویژه دولتخانه صفوی 

یک مجموعه تمدنی و تاریخی است که حتما باید احیا شود.
رئیسی اضافه کرد: میراث فرهنگی اگر مورد استفاده قرار نگیرد دچار میرایی 
می شود و ما تاکید جدی داریم که دولتخانه صفوی و گراند هتل، احیا، مرمت 
و نوسازی شــده و مجموعه های جدیدی در آن ایجاد شود تا به یک مجموعه 

خوب گردشگری تبدیل شود.
وی اظهارداشت: با احداث فرودگاه در قزوین موافقم و نزدیکی استان به تهران 
دلیل منطقی برای مخالفت با این طرح نیست زیرا شما می توانید از این ظرفیت 
برای امور تجاری و سفرهای زیارتی به کربلا و حج استفاده کنید و استاندار آن 

را پیگیری کنند.
رئیس جمهور بیان کرد: پیشنهاد احداث ادامه مترو هم ایده خوبی است و باید 

این کار انجام شود هر چند شاید زمان طولانی نیاز داشته باشد.
رئیسی در خصوص ســیمان آبیک و الحاق آن به استان قزوین و ساماندهی 
پسماند سایت محمد آباد هم گفت: ســلامت مردم برای ما مهم است و برای 
بررســی این موضوع دســتور پیگیری می دهیم زیرا توسعه صنعتی نباید 

سلامت مردم را به خطر بیندازد.
رئیسی اظهارداشت: امروز بعد از ۴۰ سال خدمات زیادی اعم از آب، برق و گاز 
درروستاها ارائه شده اما باز هم مردم مهاجرت می کنند زیرا به اقتصاد روستا 

توجه نشده است.
رئیس هیئت دولت اظهارداشت: رویکرد ما فعال کردن اقتصاد روستاهاست و 
درصددیم با دادن تسهیلات و خرید تضمینی محصولات تولیدی روستاییان 

زمینه ماندگاری آنها را در روستاها مهیا کنیم.
وی اظهارداشت: باید مشکلات کشور را با اتکا به ظرفیت های بالای اقتصادی و 
نیروی انسانی ماهر و تلاش مضاعف حل کنیم و این کار با دست مدیران ممکن 

می شود و لازم است فرهنگ »ما می توانیم« را در جامعه نهادینه کنیم.
  

مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان غربی خبرداد؛

آغاز عملیات احداث 1۶.۵ 
کیلومتر از بزرگراه سه راهی 

ایواوغلی_مرند

ارومیه-رحیــم جباردخت ایســنا/آذربایجان غربی مدیــرکل راه و 
شهرســازی آذربایجان غربی گفت: احیای جاده ابریشــم به ویژه محور 
ایواوغلی_مرند بــرای افزایش مبادلات تجاری ایــران و ترکیه و کاهش 

تصادفات و تلفات جاده ای ضروری است.
سیدمحسن حمزه لو  در مراســم آغاز عملیات احداث ۱۶.۵ کیلومتر از 
بزرگراه سه راهی ایواوغلی_مرند با اشاره به اینکه محور سه راهی ایواوغلی 
به مرند یکی از محورهای پرتردد و پرحادثه در شمال آذربایجان غربی به 
شــمار می رود، ادامه داد: احیای جاده ابریشم و بهسازی و مناسب سازی 
مسیرهای ارتباطی در اولویت برنامه های کاری مجموعه راه وشهرسازی 

تعریف شده است.
وی با بیان اینکه راه محور توســعه بوده و یکی از عوامل توسعه استان به 
شــمار می رود، افزود: امســال با افزایش کارگاه های راهسازی تعریض و 
چهارخطه کردن محورهای مواصلاتی آذربایجان غربی سرعت می گیرد. 
حمزه لو افزود: یک چهارم پایانه های مرزی در آذربایجان غربی قرار دارد و 

بهسازی مسیرهای منتهی به پایانه ها بسیار حائز اهمیت است.
مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان غربی با تاکید بر سهولت ترانزیت کالا 
و کاهش تلفات جاده ای درخصوص پروژه های راهسازی شهرستان خوی 
تصریح کرد: عملیات راهســازی در تمامی جاده های شهرســتان خوی 

فعال است.

اهواز – محمد مجدم  در راســتای حمایت از ملت مظلوم فلســطین، پرسنل شــرکت گاز استان 
خوزستان همراه با مردم شریف و ولایت مدار خوزستان، در راهپیمایی روز جهانی قدس شرکت کردند.

 فهد خباز رئیس روابط عمومی این شرکت گفت: به مناسبت گرامی داشت روز جهانی قدس و همزمان 
با آخرین جمعه ماه مبارک رمضان، با حضور نادرقلی زری میدانی مدیر عامل شرکت گاز استان و جمعی 
از پرسنل و بسیجیان این شــرکت، در حمایت از مردم غیور فلســطین و جبهه مقاومت، همراه با مردم 

شریف و ولایتمدار خوزستان در راهپیمایی روز جهانی قدس شرکت کردند.

گلستان

حضور پرشور پرسنل گاز خوزستان 
وز جهانی قدس در راهپیمایی ر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اهواز

سخنگوی شورای شهر گرگان:

نیمی از اتوبوس های شهری گرگان 
فرسوده است



 مناقصه عمومی دو مرحله ای
)همراه با ارزیابی کیفی(  )نوبت دوم( )سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

شناسه آگهی : 1308495
                 

  موضوع مناقصه : خرید به شرح تقاضای شماره POTASSIUM CHLORIDE   0010139  پتاسیم کلراید /  CITRIC ACID  سیتریک اسید
مشخصات مناقصه :  POTASSIUM CHLORIDE  پتاسیم کلراید/ CITRIC ACID   سیتریک اسید

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

0010139شرکت ملی حفاری ایران
  CITRIC ACID پتاسیم کلراید  POTASSIUM CHLORIDE

234,530,196,444سیتریک اسید

 روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

 بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی 	روش ارزیابی 
که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(

 نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

محل دریافت 	 www.setadiran.ir  از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی
–  تدارکات مواد شیمیایی تلفن تماس 061-34144223  

تحویل اسناد به
شرکت

آخرین مهلت   14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              	

محل تحویل سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( درپایگاه www.setadiran.ir  و اصل ضمانتنامه به اهواز- بلوار 	
پاسداران بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت 

B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس 34148569 – 061-34148580
 تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(: 

000.000 .8.591     )هشت میلیارد و پانصد و نود و یک میلیون ریال (  تقاضای شماره 0010139       مبلغ تضمین 

انواع تضامین قابل 
قبول

 ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی	
 اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت 	

ملی حفاری ایران
 	IR  350100004001114006376636 :شماره شبا(
 -و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.	

مدت اعتبار 
پیشنهاد/ تضمین 90 روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(	

  تذکر : با توجه به بخشنامه شماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 	
)ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان حضوردرمناقصات،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه  www.setadiran.ir  الزامی می باشد. 

  http://sapp.ir/nidc_pr   و   www.nidc.ir   کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران
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وزیر راه و شهرسازی:

حدود ۴۰ شهر جدید در کشور احداث می شود

خریدار   وزیــر راه و شهرســازی با اشــاره به 
هدفگذاری هــای طــرح نهضت ملی مســکن از 
برنامه این وزارتخانه برای ســاخت 30 تا 40 شهر 

جدید در کشور خبر داد.
به گــزارش وزارت راه و شهرســازی، »رســتم 
قاسمی« در نشســت ســتاد اجرایی فرمان امام 
خمینی )ره( افزود: طبــق هدفگذاری ها در طرح 
نهضت ملی مسکن، باید 600 هزار واحد مسکونی 
در شــهرهای جدید احداث شــود و در شهرهای 
جدید علاوه بر ســاخت مســکن از طریق تبدیل 
زمین ها باید خلق درآمد شده و درآمدهای حاصل 
در راســتای پیشــبرد نهضت ملی مسکن صرف 
شود.»عارف نوروزی« سرپرســت ستاد اجرایی 
فرمان امام خمینــی )ره( نیز با تاکیــد بر اینکه 
بســترها برای تحقق اهداف تعیین شــده فراهم 
اســت، افزود: باید مراحل کار شــتاب و سرعت 
بیشــتری بگیرد البته در ماه هــای آینده جهش 
مناسبی در حوزه اقدامات مربوط به طرح نهضت 

ملی مسکن رخ خواهد داد.
در این نشســت؛ مشــکلات و دغدغه های ستاد 

اجرایی فرمان امام)ره( در مسیر ساخت و تکمیل 
پروژه هــای طرح نهضت ملی مســکن به ویژه در 

استان ها مطرح و رسیدگی شد.
براســاس این گزارش، شــهریور ســال گذشته 
مدیرعامل سابق شرکت عمران شهرهای جدید 
ایران  نیز در تشــریح جزییات ساخت 40 شهرک 
مسکونی در 14 استان کشور از احداث 2 شهرک 
مسکونی با جمعیت پذیری 55 هزار نفر در تهران 

خبر داده بود.
»حبیب الله طاهرخانی« با اشــاره به برنامه ریزی 
برای تامین زمین ســاخت مســکن در سراســر 
کشــور، یادآور شــد: شــرکت عمران شهرهای 
جدید در 14 استان کشــور احداث 40 شهرک و 
در استان تهران 2 شــهرک با مساحت یک هزار و 
438 جمعیت پذیری 55 هزار نفر و  واحد پذیری 
16 هزار و 670 واحد در دستور کار و مطالعه دارد.

وی از برنامه ریزی برای ســاخت یک شهرک به 
مســاحت 300 هکتار و جمعیت پذیری 26 هزار 
نفر با تعداد واحد هفت هزار و 880 در استان البرز؛ 
یک شهرک به مســاحت یک هزار و 459 هکتار، 

جمعیت پذیــری 29 هزار نفر و پذیری هشــت 
هزار و 790 واحد در استان های فارس و خراسان 

جنوبی به ترتیب  هفت و یک شهرک خبر داد.
مدیرعامل سابق شرکت عمران شهرهای جدید 
ایران بــا بیان این که در اســتان کردســتان یک 
شهرک با مســاحت 403 هکتار جمعیت پذیری 
27هزار و واحدپذیری  هشــت هزارو 180 واحد 
عملیاتی شده است،   گفت: در اســتان مازندران 
10 شهرک برای 6 شهرســتان با مساحت 737 
هکتار، 60 هــزار و 100 نفر جمعیت پذیری و 18 
هزارو 210 واحد در دستور کار قرار دارد.به گفته 
طاهرخانی، در گلســتان هفت شهرک در هفت 
شهرستان این استان به مساحت یک هزار و 820 
هکتار، جمعیت پذیــری 88 هزارو 500 نفر برای 
ساخت 26 هزار و 820 واحد احداث خواهد شد. 
در آذربایجان شرقی 2 شــهرک احداث می شود، 
در این استان یک شهرک در دست مطالعه است 
و شهرک دیگر با مســاحت 269 هکتار، جمعیت 
پذیری 25 هزارو 800 نفــر و واحدپذیری هفت 

هزار و 820 واحد احداث می شود.

تورم
خ تورم به زیر ۴۰ درصد رسید نر

نرخ تورم در فروردین امسال با کاهش یک درصدی به زیر 40 درصد رسیده و 
39.2 درصد ثبت شده اســت؛ با این حال تورم ماهانه و نقطه به نقطه افزایشی 

بوده است.
 مرکز آمــار ایران تغییرات شــاخص قیمت مصرف کننــده در فروردین ماه 

1401 را اعلام کرد.
بر اساس این گزارش، نرخ تورم ســالانه برای خانوارها به 39.2 درصد رسیده 
که نســبت به همین اطلاع در مــاه قبل، یک درصد کاهش نشــان می دهد. 
هم چنین نرخ تورم ســالانه برای خانوارهای شهری و روســتایی به ترتیب 
38.7 درصد و 41.6 درصد اعلام شده که برای خانوارهای شهری یک درصد 

کاهش و برای خانوارهای روستایی 1.2  درصد کاهش داشته است.

افزایش نرخ تورم نقطه  به نقطه
نرخ تورم نقطه به نقطه )تغییر شاخص نســبت به مدت مشابه سال قبل( در 
فروردین 1401 به عدد 35.6 درصد رســیده که در مقایســه بااسفند سال 
گذشــته،  0.9 درصد افزایش یافته اســت. نرخ تورم نقطــه ای گروه عمده 
»خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« با افزایش 2.7 درصدی به 43.4 درصد 
و گروه »کالاهــای غیرخوراکی و خدمات« با کاهش یــک درصدی به 31.3 

درصد رسیده است.

تورم ماهانه هم رشد کرد
نرخ تورم ماهانه نیز در فروردین افزایشــی بوده و به  3.3 درصد رسیده که در 

مقایسه با ماه قبل، دو درصد افزایش داشته است.
 تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« 
و »کالاهای غیرخوراکــی و خدمات« به ترتیــب 4.9 درصد و 2.5 درصد 

بوده است.

یک فعال اقتصادی:
وابط  اقدامات دولت سیزدهم باعث توسعه ر

وس ها شد تجاری با ر
 رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روسیه گفت: با توجه به اقدامات 
راهبردی دولت سیزدهم در توســعه روابط با این کشور به زودی شاهد 

گسترش روابط تجاری میان دو کشور خواهیم بود.
»هادی تیزهوش تابان« با بیان اینکه عوامل بســیاری باعث مقبولیت 
و محبوبیت یک کالا در بازارهای هدف می شــود، اظهار داشت: کیفیت 
و قیمت در جذب خریدار بســیار اثرگذار است و نقش مهمی را بر عهده 
دارد؛ بر همین اســاس زمانی کالاهای تولید ایران در بازار روسیه مورد 
اقبال قرار خواهند گرفت که بتواند ازنظر کیفی و قیمتی با سایر رقبای 

توانمند خود در بازار هدف، رقابت کنند.
وی خاطرنشــان کرد: پیوســتن به اتحادیه گمرکی اوراسیا، پیگیری 
تجارت آزاد میان ایران و روســیه، هدایت و آگاه کردن تولیدکنندگان 
از ظرفیت های بازار روسیه، شناسایی مشــکلات زیرساختی موجود، 
پیگیری برای رفع این موانــع و برگزاری جلســات متعدد بخش های 
مختلف اقتصادی دو کشــور با یکدیگر از اهم اقدامــات صورت گرفته 
برای توســعه روابط تجاری اســت که نتایج مهمی را نیز در پی داشته 

است.
تیزهوش تابان با تاکید بر اینکه  بازار روســیه به عنــوان یکی از اهداف 
ایران، از مهم ترین و جذاب ترین بازارهای جهان محســوب می شــود 
که در مجاورت ایران قرار دارد، خاطرنشــان کرد: بــرای حضور در این 
بازار مهم و جذاب که در آن رقبای شایســته ای نیــز فعالیت می کنند، 
باید برنامه ریزی و استراتژی داشــت، باید به شناخت خوبی از سلایق، 
الزامات و استانداردهای بازار روسیه دســت یافت و بر این اساس برای 

حضور در آن بازار برنامه ریزی کرد.

نقش دولت ها در توسعه روابط تجاری بسیار مهم 
و اساسی است

این فعال اقتصادی افزود: با در نظر گرفتن پیمان نامه های ایجاد شده با 
حوزه اوراسیا و اقدامات صورت گرفته در جهت انعقاد قرارداد بلندمدت 
و راهبردی میان ایران و روسیه، مشخص می شود در سطح کلان کشور 
اراده ای برای این موضوع به وجود آمده اســت و در آینده شاهد توسعه 

روابط تجاری دو کشور خواهیم بود.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه با اشاره به سفر اخیر دولت 
همراه با هیاتی از نمایندگان بخــش خصوصی، گفت:  نقش دولت ها در 
توسعه روابط تجاری بسیار مهم و اساسی است و ابتدا باید اراده دو دولت 
بر این مبنا قرار گیرد و پس از آن، بر اساس اراده و زیرساخت فراهم شده 
توســط دولت ها، بخش خصوصی ورود کند و در کنار بخش دولتی قرار 
گیرد و اهداف تعیین شده دولت را محقق ســازد، که این مهم در حال 

روی دادن است.

می توانیم نیازهای کشورهای همسایه را تامین کنیم
وی با اشاره به جنگ روسیه و اوکراین، اظهار داشت: پیش بینی می شود 
با اتفاقــات روی داده در منطقه همچنان روند توســعه تجارت ایران با 
روسیه تداوم یابد، زیرا موضع گیری سایر کشــورها در خصوص وقایع 
اخیر بر مناســبات تجاری آنان تأثیرگذار خواهد بود و قطعاً جمهوری 
اسلامی ایران این توان را خواهد داشت تا بخشی از نیازهای کشورهای 

همسایه و منطقه را به خوبی تأمین کند.
تیزهوش تابان خاطرنشــان کرد: باید به اینکه توجه کرده که باید نگاه 
به توســعه صادرات غیرنفتی، نگاهــی بلندمدت باشــد و نباید تنها به 

فرصت های مقطعی و موقت دل خوش کنیم.
وی با تاکید بر اینکه بایــد از فرصت های روی داده به خوبی اســتفاده 
کرد، گفت: از ســوی دیگر باید به گونه ای برنامه ریزی و رفتار کنیم که 
با از میان رفتن این فرصت ها نیز روند توســعه ای تجارت تداوم یابد؛ به 
عبارتی ضرورت دارد ابتدا برای از میان برداشــتن نقاط ضعف و بهبود 
نقاط قوت داخلی گام برداریم و ارتقاء شاخص هایی مانند تولید کالای 
باکیفیت، با قیمت مناســب و بر اســاس خواســته های و الزامات بازار 
هدف را در دســتور کار قرار دهیم، تا بتوانیم درگذر زمان در بازارهای 
هدف گذاری شــده به خوبی نفوذ و جایگاه مســتحکمی را در آن ایجاد 

کنیم.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روســیه تاکید کرد: به طور حتم 
بهره بــرداری از فرصت های محیطی نیز می تواند در تســریع این روند 
تأثیرگذار باشد؛ در شــرایط فعلی اظهارنظر در خصوص اینکه صادرات 
چه کالاهایی توســعه خواهد یافت بیشــتر به یک پیش گویی نزدیک 
خواهد تا یک اظهارنظر کارشناســی. به هرحال شــرایط بازار روسیه و 
تقاضای آن اســت که تعیین کننده خواهد بود و پس از آن باید دید که 
آیا تولیدات ایرانی می تواند پاسخگوی نیاز آن ها باشد و خواهد توانست 
که شاخص های کیفی، الزامات و استانداردهای بازار روسیه را برآورده 

کند.

تجارت
برگشت ورق بازار سکه و طلا در هفته  گذشته

سکه و طلا ارزان شد
به گفته دبیر هیــات مدیره اتحادیه طلا جواهر تهــران، طی یک هفته 
اخیر به دنبال کاهــش 32 دلاری اونس جهانی طلا و به تبع نوســانات 
کاهشی نرخ ارز در داخل و همچنین رکود حاکم بر بازار، روند قیمت ها 
در این بازار یک روند نزولی ثبت شده و در آخرین معاملات هفته، سکه 
تمام 240 هزار و هر گرم طلای 18 عیــار 4000 تومان ارزان از ابتدای 
هفته بوده اســت.نادر بذرافشــان، در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر 
بازار ســکه و طلا داخلی اظهار کرد: بازار طی دو هفته اخیر از بازگشایی 
در ســال جدید و به ویژه یک هفته اخیر، همچنان رکود خود و کاهش 
تقاضا و معاملات را با توجه به ایام ماه رمضان و شب های قدر و همچنین 
نگرانی و تامل مــردم برای انجام معامــلات به امید آنکــه قیمت ها با 

افزایش یا کاهش خاصی همراه شود، حفظ کرده است.
دبیر هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: با توجه به اینکه 
این هفته، آخرین هفتــه از فروردین ماه بود اما هنوز بــازار روند تقاضا 
آنگونه که باید، نبود و روال عادی خود بــرای خرید و فروش مصنوعات 
طلا و سکه را پیدا نکرده است. این هفته نیز با توجه به ایام شب های قدر 
میزان تقاضا کمتر بوده است اما امید اســت که با توجه به نزدیک شدن 
به روزهای پایانی ماه مبارک رمضان و فرا رسیدن عید فطر، بازار سکه و 

طلا نیز رونق بیشتری پیدا کند.
وی خاطر نشــان کرد: در این هفته کاهش 32 دلاری اونس جهانی را 
شاهد بودیم و  بازارهای داخلی نیز تا حدودی با نوسان کاهشی نرخ ارز 
مواجه شد. نبود تقاضا و نوسانات کاهشی اونس جهانی و نرخ ارز سبب 
شد، روند کاهشی قیمت ها در بازار سکه و طلا ایجاد شود. البته از سوی 
دیگر تشدید جنگ اوکراین و روســیه، خبرهای سیاسی- اقتصادی در 
ســطح دنیا، نگرانی مردم برای انجام معاملات به امید آنکه قیمت ها با 
افزایش یا کاهش خاصی روبرو شود، دســت نگه داشته اند و این موارد 
بازار ســکه و طلا را تحت تاثیر قرار داده اســت و هنوز رونق خاصی در 

رابطه با بازار داخلی و صنعت طلا و سکه وجود ندارد. 
عضو هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر تهران تصریح کرد: اما همانطور 
که پیش از این نیز اعلام شده اســت، بازار در حال حاضر از ثبات نسبی 
خوبی برخوردار است و نوســان های دو تا هفت درصدی، کاملا طبیعی 
است که تاثیرپذیر از  قیمت اونس جهانی طلا و نوسان آن، نوسان بازار 
داخلی ارز و تقاضاست و ممکن اســت در تمام سطح دنیا این افزایش یا 

کاهش دو تا هفت درصدی وجود داشته باشد.
بذرافشان در رابطه با تغییرات قیمت ســکه و مصنوعات طلا و آخرین 
قیمت های معاملاتی این هفته، گفت: هر قطعه سکه تمام طرح جدید 
240 هزار تومان نســبت به ابتــدای هفته کاهش قیمت داشــته  و در 
آخرین معاملات هفتــه به 13 میلیون و 150 هزار تومان و ســکه های 
طرح قدیم نیز با کاهش حــدودا 120 هزار تومانــی در پایان هفته به 
12 میلیون و 850 هزار تومان رســیده اند. در این هفته حباب سکه اما 
تغییرات خاصی نداشــت و همچنان در محدوده 300 هزار تومان قرار 
دارد.دبیر هیات مدیره اتحادیه طــلا و جواهر تهران ادامه داد: هر قطعه 
نیم ســکه در پایان هفته هفت میلیون و 230 هزار تومان و ربع ســکه 
چهار میلیــون و 240 هزار تومان قیمت دارد که به ترتیب نیم ســکه با 
120 هزار تومان و ربع ســکه با 70 هزار تومان کاهش هفتگی را تجربه 
کرده اند. ســکه گرمی در این هفته تغییر خاصی نسبت به ابتدای هفته 
نداشته و در پایان هفته دو میلیون و 580 هزار تعیین قیمت شده است.

بذرافشان افزود: هر مثقال طلای آب شــده 17 عیار نیز طی یک هفته 
اخیر 25 هزار تومان افت قیمت داشــته و به پنــج میلیون و 655 هزار 
تومان رســیده و هر گرم طلای 18 عیار با کاهش حــدود 4000 هزار 

تومانی، یک میلیون و 305 هزار تومان در پایان هفته قیمت دارد. 

طلا

یوسف نصیری، شهردار نسیم شهر

شهرداری نسیم شهر در نظر دارد برابر مجوز شورای محترم اسلامی شهر احداث و تاسیس مرکز معاینه فنی خودروهای سبک و موتورسیکلت به 
همراه معاینه چشمی خودروهای گازسوز را از طریق فراخوان عمومی به متقاضی واجد شرایط واگذار نماید. بدینوسیله از متقاضیان واجد شرایط 
ذیل دعوت می گردد جهت تهیه اســناد فراخوان به امور قراردادهای شهرداری واقع در شهرستان بهارستان، نسیم شهر، بلوار امام خمینی)ره(، 

نبش میدان هفت تیر، شهرداری نسیم شهر، امور قراردادها و پیمان ها شماره تلفن 56775192-021 مراجعه نمایند.

الف: شرایط عمومی متقاضیان
1- عدم سوءپیشنه کیفری موثر برای متقاضی حقیقی

2- عدم دریافت اخطاریه مبنی برلغو مجوز فعالیت از ستادهای معاینه 
فنی کشوردر سنوات گذشته.

3- تصریــح عنوان »نماینده فنــی و خدمات خودرویــی مرتبط« در 
اساسنامه شرکت یا موسسه برای متقاضی حقوقی با تایید ستاد معاینه 

فنی

ب: شرایط اختصاصی متقاضیان
1- دارابودن ســابقه کاری در حوزه معاینه فنی خودرو و الزما سابقه 

بیمه مورد قبول
2- مدرک تحصیلی در رشــته مکانیک دارابــودن تخصص و علم در 

حوزه مکانیک
3- متقاضی بایددارای زمین با مالکیت شخصی یا استیجاری با اعتبار 

حداقل 5 سال باشد
4- دارا بــودن مــدارک تخصصی مورد تایید در حــوزه معاینه فنی 

خودرو، ایمنی، زیست محیطی و گازسوز
5- مشخص شدن تعداد خطوط قابل راه اندازی توسط متقاضی

6- ارائه تالیف ترجمه کتاب، مقاله و تدوین استانداردها، متون علمی 
و فنی در خصوص معاینه فنی در صورت موجود بودن

7- ارائه تقدیرنامه از مراجع ذیصلاح در خصوص خدمات معاینه فنی 
در صورت موجود بودن.

8- عضویت در انجمن ها و کمیته های وابسته به خدمات معاینه فنی
9- ارائه طرح توجیهی مناسب و سوابق کاری مرتبط حاکی از اشراف به 

متقاضی پیرامون معاینه فنی خودرو
10- داشــتن گواهی موفقیت در آزمون مربوط به دســتورالعمل ها، 

قوانین و مقررات و آیین نامه های معاینه فنی خودرو
11- داشتن مهندس مکانیک در تیم اجرای تخصصی امور معاینه فنی
12- طراحی موقعیت جعرافیایی محل احداث )طراحی محوطه، پارکینگ 

و فضای انتظار خودروها(
13- تعهد برای تجهیز مرکز به تمام تجهیزات مندرج در دستورالعمل  

ماده 2
14- ارائه گردش حساب مالی مناسب جهت سرمایه گذاری متناسب با 

هزینه های راه اندازی معاینه فنی
15- متقاضی مکلف بهاحداث و تاسیس معاینه فنی خودروهای سبک 
و موتورسیکلت و معاینه چشمی خودروهای گازسوز به طور همزمان در 

یک مکان می باشد.
 توضیح اینکه دارابودن هرکدام از شــرایط فوق نمره و امتیاز خاص 

دارد که در ارزیابی نهایی و تعیین برنده فراخوان از بین متقاضیان که 
بیشترین امتیاز را کسب نمایند ملاک عمل نهایی خواهد بود.

ج: مدارک مورد نیاز جهت تشکیل پرونده:
1- ارائه درخواست احداث مرکز معاینه فنی خودروهای سبک

2- ارائه تصویر مدارک سجلی و هویتی متقاضی و تصویر اساسنامه 
شرکت

3- ارائه تصویر کارت پایان خدمت یا معافیت ســربازی )برای آقایان 
متقاضی حقیقی(

4- ارائه اصل گواهی عدم سوءپیشینه کیفری )متقاضی حقیقی(
5- ارائــه اصــل گواهی گواهی معتبــر عدم اعتیاد بــه مواد مخدر 

روانگردان و الکل
6- ارائه گزارش توجیهی و تحلیل اقتصادی احداث مرکز معاینه فنی 

در محل مورد تقاضا
7- ارائه اســتعلام مجوز از کلیه دســتگاه های ذی ربط حسب مورد 
)اداره کل راه و شهرســازی، اداره کل حفاظت محیط زیست و سازمان 

جهاد کشاورزی(
8- ارائــه اصل و تصویر اســناد مالکیت به انضمــام کروکی ملک و 
مستندات مربوط به وضعیت تملک یا اجاره حداقل 5 ساله )برای مراکز 
ســبک( ملک از سوی متقاضی به منظور احداث مرکز معاینه فنی، باید 
مشخصات ملکی به نام شخص حقیقی و در مورد اشخاص حقوقی به نام 

شرکت یا اعضای هیئت مدیره شرکت باشد.
9- ارائه مدارک ذکر شده در شرایط عمومی و اختصاصی

 تمامی تصاویر مدارک ذکر شــده باید به طور رســمی برابر با اصل 
گردند

 در مورد اشــخاص حقوقی ارائه مدارک فوق براســاس اساسنامه 
شرکت مندرج در روزنامه رسمی باشد.

 توضیح اینکه شخص برنده موظف به احداث مرکز معاینه ظرف مدت 
2 ماه پس از اعلام برنده فراخوان توســط کارگروه معاینه فنی استان 

می باشد.
 هزینه خرید اسناد به صورت واریز به حساب 0105395268005 

به نام شهرداری نسیم شهر و مبلغ 1/200/000 ریال می باشد.
 تاریخ انتشار اگهی روز یکشنبه مورخ 1401/02/04 می باشد.

 مهلت تسلیم پیشنهادات ده روز پس از چاپ نوبت دوم آگهی تا پایان 
وقت اداری شنبه 1401/02/24 می باشد.

 هزینه چاپ آگهی به عهده برنده فراخوان می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/02/04 
تاریخ انتشار نوبت د     وم:1401/02/11

آگهی فراخوان عمومی
401-1 

 نوبت دوم نوبت اول

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۸
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
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رئیس کل بانک مرکزی:

فناوری های مالی باید در کشور رشد و توسعه پیدا کند

خریدار   رئیس بانــک مرکزی بــا تاکید بر 
اینکه دسترســی مردم به نظام بانکی، خدمات 
و تســهیلات در نظام بانکی باید تسهیل شود، 
گفــت: ایــن اطمینــان را می دهم کــه دوره 
مدیریت بنده دوره ای اســت که فناوری های 
مالی باید در کشور رشد و توسعه پیدا کند و این 
مبنای توسعه نظام مالی و بانکی کشور خواهد 

بود. 
این نخستین بار است که رییس کل بانک مرکزی 
ایران با فعالان حوزه فین تک نشســتی را برگزار 

کرده است.
»علی صالح آبــادی« رئیس کل بانــک مرکزی 
در نشســت با فعــالان فناوری های مالــی ایران 
)فناوری های مالــی( گفت: زمانی کــه در تالار 
بورس فعالیت داشــتم به این نتیجه رسیدیم که 
باید روی توسعه الکترونیکی بورس تمرکز کرده و 

در این راستا حرکت کنیم.  

وی افزود:  آن زمان حرکت به ســمت معاملات 
آنلاین را آغاز کردیــم و من همیشــه از آن به 
عنوان انقلابی در این حوزه یــاد کردم، چرا که 
دسترســی مردم به بازار سرمایه به شکل جدی 

تسهیل شد.
صالح آبــادی تصریح کرد: پیــش از انجام آنلاین 
معاملات، ایــن کار از طریق کارگــزاران بورس 
انجام می شــد که کانال محدودی را ایجاد کرده 
بود. اما زمانی که بستر آنلاین برای این کار فراهم 
شد، مردم از سراسرجهان توانستند در این بستر 
کار خود را انجــام بدهند و همین مســاله حجم 
معاملات و میزان نقد شــوندگی را بسیار بالا برد 

و اتفاقات بزرگی رخ داد.
رئیس کل بانــک مرکزی افزود: اعتقــاد ما این 
است که دسترسی مردم به نظام بانکی، خدمات 
و تسهیلات در نظام بانکی تســهیل شود. برای 
دســتیابی به این هدف نیــز فناوری های مالی 

نقش بســیار مهمی را ایفا می کننــد.وی تاکید 
کرد: در ســال های اخیر فنــاوری تحت عنوان 
بلاک چین آمده که آن نیز مسایل خاص مربوط 
به خود را دارد و تســهیلات بیشــتری را ایجاد 

می کند. 
ورود این فناوری باعث شــده حتی شکل ارزیابی 
و اعتبارســنجی نیز با گذشــته متفاوت شــود.

صالح آبادی ادامه داد: پلتفرم هــای جدید حوزه 
فناوری در آینــده جهان نقش موثرتــری را ایفا 
خواهند کرد و برگزاری جلســه امروز مقدمه ای 
برای آغــاز ارتباط موثر با پلتفرم هــای این حوزه 

است.
وی خاطرنشان کرد: »سندباکس« بانک مرکزی 
نیز مصوب شــده و در حال راه اندازی اســت که 
اتفاق خوبی در ایــن حوزه به حســاب می آید و 
می تواند به تعامل با پلتفرم هــای حوزه فین تک 

کمک کند.

بانک
چگونه با پرداخت ۹۱ میلیون، وام ۴۸۰ میلیونی 

مسکن بگیریم؟
هزینه وام مســکن نســبت به حدود ۱۰ روز قبل تفــاوت چندانی 
نداشــته و بر ایــن اســاس متاهل های ســاکن تهــران میتوانند با 
پرداخت ۹۱ میلیون تومان، نســبت به اخذ وام ۴۸۰ میلیون تومانی 

اقدام کنند.
بررســی آخرین وضعیت قیمت اوراق مسکن نشــان می دهد که هر 
برگ اوراق تسهیلات مســکن در فروردین و اردیبهشت و خرداد سال 
گذشــته به ترتیب ۹۸ هزار و ۳۰۰، ۹۳ هــزار و ۲۰۰ و ۹۴ هزارتومان 

قیمت دارند. 
هر برگ  اوراق تســهیلات مســکن بانک مســکن در، تیــر، مرداد و 
شهریورماه سال گذشته با قیمت ۹۳ هزار و ۸۰۰، ۹۵ هزار و ۱۰۰ و ۹۴ 

هزار و ۶۰۰  تومان داد و ستد می شود.
همچنین این اوراق در ماه مهر سال ۱۴۰۰، ۹۵ هزار و ۷۰۰، در آبان ماه 
۹۶ هزار تومان و در آذرماه نیز ۹۴ هزار و ۲۰۰ تومان قیمت دارند. اوراق 
تسهیلات مســکن در دی  و بهمن  سال گذشــته نیز با قیمت های ۹۵ 

هزار و ۳۰۰ و ۹۵ هزار و ۵۰۰ تومان معامله می شود. 
این گزارش نیز بر اساس قیمت بهمن ماه نوشته شده است.

قیمت اوراق برای مجردها و متأهل های تهرانی
بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند تا ۲۸۰ میلیون تومان 
تسهیلات دریافت کنند که شامل ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید 

مسکن و ۸۰ میلیون تومان وام جعاله می شود.
 لذا برای دریافــت ۲۰۰ میلیون تومان تســهیلات باید ۴۰۰ برگه 
تســهیلات مســکن خریداری کنند که هزینه این تعــداد اوراق 
با تســه ۹۵ هزار و ۵۰۰ تومانــی، ۳۸ میلیــون و ۲۰۰هزار تومان 

می شود. 
همچنین با در نظر گرفتــن ۸۰ میلیون تومــان وام جعاله که برای 
آن باید ۱۶۰ ورق به مبلغ ۱۵میلیــون و ۲۸۰ هزار تومان خریداری 
کنند، مجموع هزینه خرید اوراق بــه ۵۳ میلیون و ۴۸۰هزار تومان 

می رسد.
زوج های تهرانی نیز برهمین اســاس می توانند تا سقف ۴۸۰ میلیون 
تومان شــامل ۲۰۰ میلیون تومان تســهیلات خرید مسکن برای هر 
نفر و ۸۰ میلیون تومــان وام جعاله دریافت کننــد؛ بنابراین زوجین 
باید ۸۰۰ برگه تســهیلات مســکن خریداری کنند که هزینه آن ۷۶ 
میلیون و ۴۰۰ هزار تومان می شــود که همراه بــا هزینه ۱۵ میلیون 
و ۲۸۰هزار تومانــی وام جعاله که برای آن باید ۱۶۰ ورق تســهیلات 
مســکن خریداری کنند، در مجمــوع باید ۹۱ میلیــون و ۶۸۰هزار 

تومان پرداخت کنند.

قیمت اوراق در سایر استان ها
سقف این تســهیلات برای مراکز استان و شــهرهای با جمعیت بیش 
از ۲۰۰ هزار نفر برای مجردها به ۱۶۰ و بــرای زوجین به ۳۲۰ میلیون 
تومان رسیده است که با توجه به اینکه مجردها باید ۳۲۰ و متاهل های 
ساکن این شهرها نیز باید ۶۴۰ برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند، 
مجردها باید ۳۰ میلیــون و ۵۶۰  هزار تومان و متاهل هــا نیز باید ۶۱ 

میلیون و ۱۲۰ هزار تومان پرداخت کنند.
این وام برای مجردهای سایر مناطق شهری به ۱۲۰ و برای زوجین این 

مناطق نیز به ۲۴۰ میلیون تومان رسیده است. 
بنابراین مجردهــا باید با پرداخت ۱۱ میلیــون و ۴۶۰ و متاهل ها نیز با 
پرداخت ۲۲ میلیون و ۹۲۰هزار تومان نســبت به اخــذ این وام اقدام 

کنند.

تسهیلات

هشدار بانک ملت درباره رعایت اصول امنیتی هنگام 
استفاده از سامانه های بانکی

بانک ملت در اطلاعیه ای نســبت به لــزوم رعایت اصــول امنیتی در خلال 
استفاده از سامانه های بانکی در محیط مجازی هشــدار داد. در این اطلاعیه 
آمده اســت: با توجه به در معرض آســیب بودن افرادی که با کم دقتی در تله 
سوءاستفاده اینترنتی مجرمان مجازی گرفتار می  شوند و با هدف پیشگیری 
از افشای اطلاعات محرمانه و برداشت غیرمجاز از حساب های بانکی مشتریان 
مجددا تاکید می شود که جهت ورود به سامانه بانکداری اینترنتی و همچنین 
دانلود و نصــب نرم افزار همراه بانــک، صرفا باید به لینک های درج شــده در 
وب ســایت بانک ملت به آدرس https://www.bankmellat.ir مراجعه و 
مطابق با راهنمای موجود در ســایت اقدام کنند.خودداری از جست و جوی 
وب سایت ها و ســامانه های مالی بانک در موتورهای جست و جو نظیر گوگل 
با اســتفاده از هر گونه عبارت نظیــر »بانک ملت، بانکــداری اینترنتی بانک 
 )URL( ملت، همراه بانک ملت و...« و تاکید بر تایپ کردن نشــانی اینترنتی
وب سایت بانک در نوار آدرس )Address bar( مرورگر، از دیگر توصیه هایی 

است که بانک ملت در این اطلاعیه خطاب به مشتریان آورده است.

جزئیات وثیقه گذاری سهام برای دریافت 
تسهیلات خرد بانکی

معاون فناوری و توســعه نوآوری شــرکت ســپرده گذاری مرکزی به 
جزییات وثیقه ســهام برای دریافت اشــاره کرد و گفت: بانک در قبال 
ارزش ســهام افراد به عنوان وثیقه، تســهیلات پرداخــت می کند که 
محدودیتی در ســقف میزان وثیقــه وجود ندارد. وثیقه ســهام جهت 
دریافت تســهیلات خرد از دیگر اقداماتی اســت که در دوران ریاست 
جدید ســازمان بورس به طور جد مورد پیگیری مسوولان قرار گرفت و 
تحت تاثیر اقدامات انجام شده، اجرای این تصمیم به مراحل پایانی خود 
نزدیک شده است.هفته گذشته مجید عشــقی، رییس سازمان بورس 
و اوراق بهــادار در گفت وگو با خبرنگار ایرنا اعلام کــرده بود که در نظر 
گرفتن ســهام به عنوان وثیقه به صورت الکترونیکی در حال راه اندازی 
است و با یک درخواست از سوی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و با 

توجه به مدارک و اسناد و مجوزهای قانونی انجام می شود.
به دنبال مطرح شدن چنین صحبتی از ســوی رییس سازمان بورس و 
اوراق بهادار، در اواسط هفته گذشته بانک مرکزی دستورالعمل اعطای 
تسهیلات خرد تا سقف ۲۰۰ میلیون تومان و وثایق بورسی و غیربورسی 
شــامل ســهام، اوراق بدهی، اموال عینی و ســیم کارت را به بانک ها 
ابلاغ کرد که این اتفاق نشــان دهنده نتیجه مثبــت تلاش وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، سازمان بورس و اوراق بهادا و شرکت سپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه در راستای ســهولت کار سرمایه 

گذاران برای دریافت تسهیلات خواهد بود.
با توجه به انجام چنین اقدام مهمی از سوی این ۲ نهاد، جزییات اجرای 
آن و نیز اقداماتی که اکنون باید سهامداران برای پیشبرد خواسته خود 
در زمینه دریافت وام در دســتور کار قرار دهند در هاله ای از ابهام قرار 
گرفته است که در این زمینه محمود حســنلو، معاون فناوری و توسعه 
نوآوری شرکت سپرده گذاری مرکزی به جزییات نحوه وثیقه سهام در 
بانک ها در راســتای دریافت وام اشــاره کرد و اظهار داشت: با اقدامات 
وزارت اقتصاد، ســازمان بورس و ارواق بهادار و شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه، فرصت وثیقه گذاری ســهام برای 
دریافت وام از طریق بانک ها برای سهامداران فراهم شده و آنها در آینده 
نزدیک می توانند با مراجعه به ســامانه های بانکی درخواســت خود را 

ثبت کنند.
وی خاطرنشان کرد: نحوه وثیقه گذاری ســهام به این شکل است که 
شرکت ســپرده گذاری اطلاعات را به بانک ها ارائه می دهد و سهامدار 
باید با مراجعه به اپلیکیشــن بانک اقدامات مربوط به وثیقه ســهام و 
نیز دریافت وام انجام دهد.حســنلو تاکید کرد: با پیامک OTP )یکبار 
مصرف( سجام ســهامدار احراز هویت شــده و اگر OTP درست وارد 
شد، ســهام قابل وثیقه ســهامدار در اپلیکیشــن بانک نمایش داده 

خواهد شد.
معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت ســپرده گذاری مرکزی ادامه 
داد: بعد از این مرحله سهامدار می تواند سهام  مدنظر خود را برای وثیقه 

انتخاب و تعداد سهامی که قصد وثیقه گذاری دارد را وارد کند.
وی با تاکید بر اینکه این درخواســت مانند سیستم پرداخت شاپرک، 
سهامدار را به سمت سامانه های شــرکت سپرده گذاری هدایت خواهد 
شد، گفت: در این بخش درخواست  بانک به کاربر نمایش داده می شود 
و با OTP ســجام احراز اختیار انجام می شــود تا هویت سهامدار و نیز 

میزان سهامی که قرار است به عنوان وثیقه گذاشته شود را تایید کند.
حسنلو اعلام کرد که کارمزد وثیقه را ســهامدار باید پرداخت کند و اگر 

این کار موفق آمیز باشد، درخواست وثیقه ثبت می شود.
معاون فناوری و توســعه نوآوری شرکت ســپرده گذاری مرکزی بیان 
کرد: در انتهــای روز معاملاتــی و بعد از اعمال معاملات، درخواســت 
سهامداران در ســامانه پس از معاملات اعمال می شود و روز کاری بعد 

نتیجه این درخواست در اختیار بانک ها قرار می گیرد.
این مقام مســوول گفت: ســهامدار باید نســبت به این موضوع مطلع 
باشد، سهامی که به عنوان وثیقه برای دریافت تسهیلات بانکی تعیین 
می شود، در شرکت ســپرده گذاری به حالت فریز درآمده و سهامدار تا 

پایان تسویه تسهیلات خود نمی تواند آن را بفروش برساند.


